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Все люди проходят между жизнью и смертью, но и сама жизнь порой 
полна болезней, страданий и без здоровья не приносит счастья. Ведь жизнь 
должна быть без тяжелых болезней – сама природа позаботилась, чтобы 
люди разумно относились к жизни и берегли здоровье. Однако разумный 
подход к здоровью нередко пренебрегается людьми: курят, пьют спиртное, 
неправильно питаются, ведут нездоровый образ жизни, а негативные мысли 
«засоряют» душу, неправильные поступки ухудшают энергетику человека. 

Тамырын тереңге жіберіп, еліміздегі барлық саланы жайлаған сыбайлас  
жемқорлықтың «қызық-шыжығын» өткен ширек ғасырдан аса уақытта өз 
көзімізбен көріп, басымыздан өткеріп келеміз.  Ұрандатып жүргізіп жатқан 
күрестің өзі ұзақ ертегі-дастанға айналып кетті. Оның қасында ғасырлар 
бойы атадан балаға мұра болып жеткен, көптеген нұсқасы бар қазақтың 
эпостық жырларының өзі орта жолда қалды. Жалаң ұран мен жалған күрес 
осы күнге дейін нақты нәтиже берген емес. Жемқорлық өзінің жеңісті 
жолын әлі де жалғастырып келеді, жақын арада жер жастанатын түрі жоқ…

Бұл біздегі бірінші әуе апа-
ты емес, осыдан бұрын да 
осы тектес оқиғалар болған-
ды. Жиырма жылдан аса 
қолданыста болған бұл 
ұшақтың техникалық ахуалы да 
айтарлықтай күмән тудырады. 
Біздің басты байлығымыз – 
адамдарымыз, сондықтан әуе 
тасымалына көрінген ком-
панияны кіргізу тікелей қауіп 
төндіреді. Ажал мен апат атау-
лы айтып келмейді, сондықтан 
оның алдын алу шараларын 
қашан да есте ұстағанымыз жөн. 
Қайғылы оқиға қайталанбас 
үшін Мемлекет басшысының 
осы саланы мықтап тексеру 
керектігі жөніндегі тапсырмасын 
мұқият орындау қажет. «Қазақ 
үні» газеті ұжымы мен оның 
қалың оқырмандары қайтыс 
болған жолаушылардың от-
басына, туған-туысқандарына 
қайғырып көңіл айтып, зардап 
шеккен адамдардың тезірек 
сауығып кетуіне тілектестігін 
білдіреді.

«ҚАЗАҚ ҮНІ» республикалық 
қоғамдық-саяси газеті мен 
Qazaquni.kz ұлттық порталының 
«ЖЫЛ АДАМЫ – 2019» 
таңдаулылары анықталды!
«Қазақ үні» газеті мен Qazaquni.
kz ұлттық порталының 2019 
жылғы «Жыл адамдары» 
сараланды. Еліміздің еңселі 
болуы үшін еңбектеніп жүрген ел 
азаматтарының жүзден жүйрік, 
мыңнан тұлпарларын атап өту 
мақсатында дәстүрлі түрде 
ұйымдастырылып келе жатқан 
осынау жоба аясында оқырмандар 
қалаған тұлғасын таңдай алды.
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«МЕНІ ҚАЛАЙ ДА 
СОТТАУ КЕРЕК 
БОЛСА, БАСҚА АЙЫП 
ТАҒЫҢДАР, МЕН БІРДЕН 
МОЙЫНДАЙМЫН...»

И.ӘБІШЕВТІҢ СОТТАҒЫ СӨЗІ: 

ЦЕЛИТЕЛЬ, КОТОРЫЙ 
МЕНЯЕТ СУДЬБЫ ЛЮДЕЙ

3

АПАТ АЙТЫП КЕЛМЕЙДІ, 
ОНЫҢ АЛДЫН АЛУ КЕРЕК

ЖЕМҚОРЛЫҚ БАЛАНЫҢ ЕМЕС, 
ЛАУАЗЫМДЫЛАРДЫҢ «ОЙЫНЫ» 
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АЛЫПТЫҢ АНАСЫ – 
ХАЛЫҚТЫҢ АНАСЫ

«МИТТАЛДАР» 
ҰЛТТЫҚ 
ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
МҮДДЕНІ 
МЕНСІНБЕЙ МЕ?

ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
ЖАҢҒЫРУ –  
УАҚЫТ ТАЛАБЫ
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АПАТ АЙТЫП КЕЛМЕЙДІ, 
ОНЫҢ АЛДЫН АЛУ КЕРЕК

Aqparat

ӘЙЕЛДЕРДІҢ АЙТАР АРЫЗЫ БАР

ЖАСТАР ЖЫЛЫН ТАБЫСТЫ 
ҚОРЫТЫНДЫЛАДЫ

ТЕХНИКА САТЫП АЛУ – 
КӘСІПОРЫННЫҢ ЖЕКЕ МӘСЕЛЕСІ

ЖАҢАЖЫЛДЫҚ ШЫРША 
ШЫҒЫНЫН ШЕКТЕУ КЕРЕК

ҚАЛАМГЕРЛЕР ГРАНТҚА ИЕ БОЛДЫ

«Қазақстан әйелдері күште
рінің альянсы» жүргізген зерттеу 
нәтижелеріне сәйкес, елдегі 
еразаматтар бизнес, саясат 
және экономикада өздерін ең 
мықтымыз деп санайды. Ал 
әйелдер олардың пайымынша, 
үйде отырып, бала тәрбиесімен 
айналысуы ғана қажет. Мысал 
ретінде әйелдердің жәбір көріп, 
зорлықзомбылықтан қорғана 
алмай жүрген деректері де ай
тылды. Соның қорытындысы 

бойынша Альянс мүшелері 
Назарбаеваға өздері әзірлеген 
әйелдерді әлеуметтік қорғау 
ұсынысын жеткізді. Оған аналық 
капитал, тұрғын үй сертифика
ты да кіреді. Сондайақ, ана мен 
баланы зорлықзомбылықтан 
қорғау үшін мобильді қосымша 
және психолог пен заңгердің 
көмегін тегін ұйымдастырып 
беруді сұрады.  Сенат спикері 
бұл ұсынысты жоғары бағалап, 
қолдау көрсететінін жеткізді.

Білім ордасының «Әскери 
патриоттық және дене тәрбиесі» 
пәндер бірлестігінің жүйелі жұмыс 
жүргізуінің нәтижесінде студент
тер өздерінің жанжақты жоғары 
қабілеттерін көрсете білді. Атап 
айтқанда, «Жастар жылының» 
аясында «Қала күнінің» құрметіне 
Кентау  қаласындағы мектеп 
оқушылары, арнаулы орта білім 
беретін оқу орындары арасын
да өткен баскетбол жарысын
да  колледж студенттері жүлделі 
2орынды жеңіп алды. Сонымен 

қатар, Түркістан облысы жастары 
арасында «Түркістан – жастар 
қаласы» атты жастардың мәдениеті 
мен шығармашылығын дамы
ту бағытындағы кешенді жоба
да «STREETBALL» турнирінде 
2орынды иеленді. Мұнан өзге 
де білім, ғылым, мәдениет пен 
өнер саласындағы байқауларда 
биік деңгейден көріне білді. Бұл 
колледж студентерінің «Жастар 
жылына» деген тартуы.

Мұрат АЛТАЕВ

Орал қа лалық тұрғын үй
коммуналдық шаруашылығы бөлім 
басшысы ның міндетін атқарушы 
Қанат Өмірәлиев  тің айтуынша 
жеке ме ке мелерге берілгеннен 
кейін бүгінгі таңда техниканың 
ескіруі, қаланың ұлғаюы және адам 
санының көбеюіне байланысты 
тарифтерді көтеру ұсынылған. 
Осы күнге дейін көпқабатты үй 
тұрғындары жан басына айына 
216 теңге төлесе, жаңа баға бой
ынша 286 теңге, ал жер үйдегілер 

292 теңге төлейтін болды. Бүкіл 
елімізге ортақ бір мәселе бар. Су, 
жарық немесе өзге де қызметтер 
бағасын көтергенде техникалық 
құралдардың ескір генін алға тар
тады. Ал, шын мәнінде ол жылы
на миллиардтап пайда табатын 
кәсіпорындардың жеке проблема
сы. Ол үшін неге адамдар жауапты 
болуы керек? Тұр ғындар тек қана 
көрсетілген қызметке ғана ақша 
төлеуге мін детті емес пе?

Желтоқсанның 27-і күні 
таңертең Алматы әуежайы 
маңына «Bek Air» әуе 
компаниясының «Fokker-100» 
ұшағы құлады. Ұшақта 93 
жолаушы мен экипаждың бес 
мүшесі болған. Алғашқыда 
түрлі қарама-қайшы ақпарат 
тарағанмен ресми мәлімет 
бойынша, 12 адам қаза болған. 
Ұшақ апатына байланысты 
Президенттің жарлығымен 
желтоқсанның 28-і 
жалпыұлттық аза тұту күні деп 
жарияланды. 

Апат орын алысымен құтқару 
қызметі шұғыл іске кірісті. Зардап 
шеккен адамдар дереу қала ауру
ханаларына жеткізіліп, еліміздегі 
білікті дәрігерлер ауыр жарақат 
алғандарды ажалдан құтқаруға 
кірісті.  ҚР Премьерминистрі 
бастаған үкіметтік  комиссия 
құрылып, оқиғаның мәнжайын 
жіті тексеріп жатыр. Қазақстан 
Президенті ҚасымЖомарт Тоқаев 
қайтыс болған адамдардың отба
сына, туғантуысқандарына көңіл 
айтып, үкімет мүшелерін жинап, 

шұғыл кеңес өткізді. Осы орын 
алған қайғылы жағдайға байланы
сты министрлер мен сала басшыла
рына қолдан келген барлық күшті 
жұмылдыруға тапсырма берді. 
Зардап шегіп, ауруханаға түскен 
жолаушылардың емделуін министр 
Е.Біртанов тікелей өз бақылауына 
алды. ҚЖ.Тоқаев қайтыс болған 
адамдардың отбасына әрқайсысына 
4 млн. теңгеден жәрдем берілетінін 
мәлімдеді. Үкімет тарапынан зардап 
шеккендерге де жанжақты көмек 
көрсетілетін болады. Мемлекет бас
шысы ҚасымЖомарт Тоқаев со
нымен бірге Қазақстандағы барлық 
әуе компаниясының жұмысын 
тексеруді, Алматы әуежайының 
аумағына жақын орналасқан жеке 
құрылыстардың заңдылығын зерт
теу жөнінде шара қабылдауды тап
сырды. 

Жұрт жаңа жылды лайықты 
қарсы алу қамына кіріскен кез
де бұл қаралы оқиға қазақстан
дықтардың қабырғасын қайыс
тырып кетті. Қарапайым халық та 
қарап қалмады. Қала тұрғындары 
зардап шеккендер  үшін  аса 
қажет қан өткізу кезегіне тұрды. 

Апат болған Гүлдала ауылының 
тұрғындары құтқару жұмысында 
ж ү р г е н д е р г е  ы с т ы қ  т а ғ а м 
ұйымдастырып, көмек көрсетті. 

Бұл біздегі бірінші әуе апаты 
емес, осыдан бұрын да осы тектес 
оқиғалар болғанды. Жиырма 
жылдан аса қолданыста болған 
бұл ұшақтың техникалық ахуалы 
да айтарлықтай күмән тудырады. 
Біздің басты байлығымыз – адам
дарымыз, сондықтан әуе тасы
малына көрінген компанияны 
кіргізу тікелей қауіп төндіреді. 
Ажал мен апат атаулы айтып 
келмейді, сондықтан оның ал
дын алу шараларын қашан да 
есте ұстағанымыз жөн. Қайғылы 
оқиға қайталанбас үшін Мемлекет 
басшысының осы саланы мықтап 
тексеру керектіг і  жөніндегі 
тапсырмасын мұқият орындау 
қажет. «Қазақ үні» газеті ұжымы 
мен оның қалың оқырмандары 
қайтыс болған жолаушылардың 
отбасына, туғантуысқандарына 
қайғырып көңіл айтып, зар
дап шеккен адамдардың тезірек 
сауығып кетуіне тілектестігін 
білдіреді. 

Алматы әкімі Бақытжан 
Сағынтаев 60 ақын-жазушыға 
ақшалай грант табыста-
ды. Грантқа үміткерлерді 
Қазақстан Жазушылар 
одағының комиссиясы 
анықтады. Грант сомасы – 
500 мың теңге.

Әкім грантын алғандардың 
ішінде драматург Дулат Исабе
ков, жазушы Зейнеп Ахмето
ва, Светлана Ананина, Қанағат 

Әбілқайыр, Бақыт Беделханұлы, 
Ақберен Елгезек, Жүсіпбек 
Қорғасбек және басқалары 
бар.  Зиялы қауым өкілдері 
қаржылай сыйлық көңілдерін бір 
марқайтып тастағанын айтады. 
«Бұл қолдау арқаны кеңге сал
май, қайта еліміздің мәдениеті 
мен әдебиетін дамытуға белсене 
атсалысуға шақырады», – дейді 
олар.

«Ақынжазушыларға көп 
нәрсенің керегі жоқ. Бізге осы

лай көңіл бөліп, арқамыздан 
бір қағып қойса болды. Соның 
өзі үлкен шабыт береді. Жастар 
жазуға ұмтылады, қоғамға керек 
екендерін сезінеді», – деді Дулат 
Исабеков.

Жалпы Жазушылар ода
ғының 820 мүшесі бар, оның 
360сы Алматыда тұрады. Қала 
әкімі  Бақытжан Сағынтаев 
ұлтымыздың дамуына айтулы 
үлес қосқан азаматтардың еңбегі 
елеусіз қалмайтынын атап өтті.

– Осыншама қаржы жаратыл
ды дегенге сену қиын. Қазақстан 
Халқы Ассамблеясы жанындағы 
шыршаны көрдік, ойыншықтары 
да жоқ. Меніңше, өткен жылғыны 
қолдана салған сияқты. Былтыр 
да дәл осындай жағдай болған. 
Ол кезде де наразылық білдірген 
едік, – дейді қала тұрғыны Веро
ника Шведикова.

  Бөлінген қаражатқа биыл 
Ақтауда үш шырша қойылған. 
Оның екеуі төрт жыл бұрын сатып 
алынған көрінеді. Атқамінерлер 
шырша ескі болғанымен, есесіне 
түрлітүсті шамдардың жаңа 
екенін айтып мақтанды. «Оны 
қаланың ең көрікті жеріндегі 
талдарға ілдік», – дейді. Оны
сы облыс және қала әкімдігінің 

алаңы болса керек. Себебі, тек 
осы төңірек қана жарқырап тұр. 
Ал сатып алынған жалғыз шыр
ша мереке өтетін жағалауда ор
натылыпты.  Сондайақ, билік 
өкілдері қаланы безендіруге ша
мадан тыс қаржы жұмсалды деген 
«бекер» дейді. Тек қана бір шыр
шаны 9 млн. теңгеге бағалапты. 
Не деген астамшылық,  бұл 
мәселе еліміз бойынша жылда 
көтеріледі. Басқа қалалардағы 
жағдай да осыған ұқсас. Басшы
лар жергілікті бюджеттен ақша 
бөліп, оны жымқырудың оңай 
әдісін тауып алған. Ал, тұрмысы 
төмендерге көмек керек болғанда 
«ақша жоқ» деп ауыздарын құрғақ 
шөппен сүртеді.Осы мәселені 
реттейтін күн қашан туады?

Ақтаулықтар жергілікті билікті қаланы жаңа жыл мерекесіне 
безендіруге шамадан тыс ақша жұмсады деп айыптады. 
Белсенділердің айтуынша, бақандай 37 млн. теңге қаржы 
бөлінгенімен, қала көркінің өзгерген ештеңесі жоқ.

Елімізде әйелдердің құқықтары жиі бұзылады. Әсіресе, ер-
азаматтар басқаратын салада нәзік жандылардың құқығы 
көп тапталады. Еліміздің іскер әйелдері Сенат спикері Дариға 
Назарбаеваға осылай шағымданды. 

2019 жылды «Жастар жылы» деп жариялануы  қазақстандық 
жастарға жігер, ертеңге деген үміт бергені анық. Жастар жылын 
лайықты қорытындылаған оқу орнының бірі –  Түркістан 
облысындағы Кентау көпсалалы колледжі. 

Орал қаласында Мәслихат депутаттар қоқыс тарифын бірден 33 
пайызға өсіруді заңдық тұрғыдан беңітіп беріп тұрғындардың 
наразылығын тудырды. Әкімдіктегілер бұл өзгеріске қалдық жи най-
тын мекемедегі техниканың тозуы мен азаюы түрткі болды дейді. 

ӨЗІМІЗДІ ӨЗІМІЗ 
ТҰНШЫҚТЫРЫП ЖАТЫРМЫЗ

саны, макулатураны, картон мен 
қағаз қалдықтарын және шыныны 
көмуге тыйым салынды. Алайда 
өңірлерде тиісті инфрақұрылым 
болмағандықтан, бұл шара да 
орындалмай отыр дейді министр 
Мағзұм Мырзағалиев. Егер тиісті 
шара қабылданбаған жағдайда, 
2030 жылы болжам бойынша ла
стаушы заттардың эмиссиясы 3,6 
млн. тоннаға дейін өседі екен.

Әділін айтсақ, билік басын
дағылар халық денсаулы ғына 
салғырт қарайды. Тұрмыстық 
қалдықтарды сұрыптап, іске 
асыруды ұсынған «Табиғат» 
қоғамының бастамасын кезінде 
Алматы әкімдігі сот арқылы 
тоқтатып тынғаны белгілі. Ал сол 
қалдықтарды сұрыптау арқылы 
қаншама пайда тауып, тазалық 
сақтауға болушы еді. Енді сол ба
стаманы ондаған жылдар өткенде 
қайта іске кіргізбекші. Ал, ал
пауыт кәсіпорындар тұрғын
дардың арызына пысқырып та 
қарамайды, тек көбірек пайда 
табуды ғана біледі. Оларға ауаны 
ластағаны үшін айыппұл төлеген 
анағұрлым ыңғайлы. Ақырында 
біреулердің қалтасында кететін 
ол айыппұлдан тұрғындарға не 
пайда?

Экология министрлігі 
жүргізген зерттеудің соңғы  
нәтижесі бойынша еліміздегі 
ауасы ең лас деп Қарағанды 
мен Павлодар өңірі танылды. 
Ауаны көп ластайтын көмірмен 
жұмыс істейтін жылу электр 
станциялары, тау-кен метал-
лургия секторы, мұнай өндіру 
мен көлік құралдары екен. 

2018 жылы ауаға тараған лас 
қалдықтардың көлемі екі жарым 
миллион тоннаға жеткен. Әрі 
ол жыл сайын 100 мың тоннаға 
өсіп келеді. Оның үстіне қазір ел 
аумағындағы үш жарым мың по
лигонда 120 миллион тоннадан 
астам тұрмыстық қатты қалдық  
жинақталған. Оған жыл сайын 5 
миллион тоннадан тағы қосылып 
отыр. Биылдан бастап пластмас
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Зейнолла ҚАБИОЛЛАҰЛЫ

Біздің қалың оқырмандарымыз 
газетіміздің биылғы жылғы беташар 
санын «Жылды жемқорлықпен 
жауып, жемқорлықпен аштық» 
атты мақаламен бастағанымызды 
жақсы біледі.  Жыл басталмай 
жатып  Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы ісқимыл агенттігі бір ко
митет төрағасы мен полиция 
қыз меткерлері, салық органда
рының өкілдері мен медициналық 
ме кеменің бас дәрігері, тағы да 
бірнеше мемлекеттік қызметкердің 
қолына кісен салғанын жариялаған 
едік. Бұл бір жұмаға жетержетпес 
уақытта орын алған қылмыстар 
болатын. Одан кейін де жыл бойы 
жүздеген жемқорлар ұсталды. Осы 
тақырыпта бірқатар материалдар 
жариялап, жемқорлықпен күрестің 
пәрменсіз жүргізіліп, нақты нәтиже 
бермей жатқанын әлденеше рет 
жазғанбыз. Оның ұтымды жолда
рын ұсынған оқырмандарымыздың  
ойпікірлерін де айтып келдік. 
Бірақ оны ескеріп, назарына алған 
билікті көрмедік. Амал жоқ, енді 
мыңдаған оқырманы бар басы лым
ның жылжабар санын да сыбайлас 
жемқорлық жайындағы мақаламен  
түйіндеуге тура келіп отыр. 

Үстіміздегі жылда орын алған 
жемқорлыққа қатысты барлық 
қылмыстарды  жіпке тізбейақ, 
көктемнен басталып, жыл соңына, 
яғни, осы күнге дейін елді шу
латып жатқан экономикалық 
е ң  і р і  қ ы л м ы с т а р д ы ң  б і р і  – 
астанамыздағы Жеңіл рельс көлігі 
(ЛРТ) құрылысын атасақ та жетіп 
жатыр.  Президенттің тапсыр
масымен ұзақ тексерулерден соң 
бұл атышулы құрылысқа бөлінген 
қыруар қаржыны қымқырғандар 
белгілі болды. КТК телеарнасының 
хабарлауынша, тізімнің басында 
елорда әкімінің бұрынғы орынбаса
ры Қанат Сұлтанбеков пен «Астана 
ЛРТ» компаниясының басшысы 
Талғат Ардан тұрған көрінеді. Бұл 
екеуі де шетел асып үлгерген, құқық 
қорғаушылар әдеттегідей олардың 
орнын сипап қалды. Сондықтан, 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 

Тамырын тереңге жіберіп, 
еліміздегі барлық саланы 
жайлаған сыбайлас  
жемқорлықтың «қызық-
шыжығын» өткен ширек 
ғасырдан аса уақытта өз 
көзімізбен көріп, басымыздан 
өткеріп келеміз.  Ұрандатып 
жүргізіп жатқан күрестің өзі 
ұзақ ертегі-дастанға айналып 
кетті. Оның қасында ғасырлар 
бойы атадан балаға мұра 
болып жеткен, көптеген 
нұсқасы бар қазақтың эпостық 
жырларының өзі орта жолда 
қалды. Жалаң ұран мен 
жалған күрес осы күнге дейін 
нақты нәтиже берген емес. 
Жемқорлық өзінің жеңісті 
жолын әлі де жалғастырып 
келеді, жақын арада жер 
жастанатын түрі жоқ… 

тын деректері бойынша, Қазақстан 
2017 жылы 180 елдің арасынан 
122орында қалған. Халықаралық 
ұйымдардың  айтуынша, 2018 жыл 
тағы да екі саты төмендеп 124 ші 
орынға түскен. Демек, біз сыбайлас 
жемқорлықпен күрес бойынша 
әлемдік қауымдастық алдында 
ұяттымыз деген сөз.

Ж ы л д а ғ ы  ү р д і с  б о й ы н ш а 
жақында ғана Елордада Біріккен 
ұлттар ұйымы мен Франция, 
Молдова өкілдері жемқорлықтан 
құтылудың жолын талқылаған 
халықаралық сарапшылардың 
қаты суымен бесінші рет жемқор
лыққа қарсы конференция өтті. 
Бұл жиынға ұйытқы болғандардың 
бірі – Тұңғыш Президент қоры. 
Біздің елде аталмыш мәселемен 
тікелей айналысатын Сыбайлас 
жемқорлықпен күрес агенттігі 

ресуде ол қандай жаңалық аш
қанын білмейміз, осы тақырып 
бойын ша докторлықты қорғаған 
соң жемқорлық мәселесін бес 
саусағындай біледі деген сөз. Бір 
ғажабы, отыз жылға жуық сая
сат пен заң саласында жоғары 
лауазымдарда жүрген Роговтың 
сыбайлас жемқорлықпен қалай 
күресу керектігі туралы тұщымды 
пікірін естімеппіз. Білгір маман 
ретінде И.Рогов осыдан кем де
генде ширек ғасыр бұрын оны
мен күресудің тиімді жолдарын 
көрсетіп дабыл қағу керек еді. Неге 
екенін, зейнеткерлікке шығып, 
Тұңғыш Президент қорының 
атқарушы директорының орынба
сары болған кезде ғана өзінің осы 
саланың білгірі, ғылым докторы 
екенін есіне алғандай. Онда да тың 
ой айтып жарытпағаны көрініп тұр. 

мен жоспарлар да жарияланды. 
Егер соның бәрін толық орын
дағанда жемқорлықтың өзін жеп 
қоятын уақыт болды. Өкінішке 
орай, осы күнге дейін өзіміз сол 
жемқорлықтың құрбаны болып 
келеміз. Бұл жерде біз Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы ісқимыл 
агенттігі түк бітірмей отыр деу
ден аулақпыз. Себебі, олар жұмыс 
істемесе жүздеген жемқорлар мен 
парақорлар ұсталып, көзіміз көріп 
отырғандай заң алдында жауап 
беріп жатпас еді. Жемқорлықты 
түпкілікті жеңе алмауымыздың өзге 
де себептері толып жатыр. 

О с ы  ж е р д е  « М е м л е к е т т і к 
қызмет ашық болмай жемқорлық 
жойылмайды. . .»  деген б ізд ің 
оқырмандар ойына баса назар 
аударғымыз келеді. Оған бір ғана 
мысал келтірейік. Айталық, Ал
маты облысы әкімінің орынба
сары Бағдат Мәнізоровтың ісін 
алайық. Агенттік оны кінәлі деп 
тауып қамауға алғаны белгілі. 
Алайда, Бас прокуратура кінәлауға  
негіз жоқ деп босатып жіберді. 
Сонда қалай болғаны? Агенттік 
Б.Мәнізоровты босқа ұстап беделін 
түсіргені ме? Агенттік бұлтартпас 
айғағымыз бар десе, Бас прокурату
ра жазалауға жол жоқ дейді. Құқық 
саласының екі мекемесінің бұлай 
текетіреске түсуіне не себеп болып 
отыр? Бұл әлде біреулердің тапсы
рысы бойынша істеліп жатыр ма? 
Олай болса бұл жерде қылмыстан 
бұрын саяси астар жатқан жоқ 
па? Ал, шын мәнінде осы аталған 
екі мекемеден де заң биік тұруы 
керек. Заңдылықты бақылауға 
міндетті Бас прокуратура қылмысқа 
күмәндінің жазықсыз екеніне неге 
нақты айғақ келтіріп, агенттіктіктің 
аузына құм құймайды? Осылайша 
прокуратураның ақ дегені – алғыс, 
қара дегені – қарғыс бола бер
се заңның қажеті қанша? Жал
пы прокуратураға заңды бақылау 
міндетін бүтіндей беру теріс екенін 
осы мысалдың өзі көрсетіп тұрған 
жоқ па? Сондықтан, бұл функци
яны олардан алып тастаған жөн. 
Бәрін тек қана сот арқылы заң 
шешкені жөн. Өкінішке орай, біздің 
соттар да әділдікті жиі аттап өтетінін 
бұқара жақсы біледі.  Өйткені, 
соттар жоғарыдан бастап төменге 
дейін түгелдей түрлі деңгейдегі 
билікке тікелей тәуелді болып 
отыр. Оларды билік тағайындап, 
ұнамай қалса, билік орнынан алып 
тас  тайды. Сондықтан, сот атаулы 
заңға емес, өздерін тағайындайтын 
билікке жалтақтап тұрады. Заңның 
баптары емес, биліктің айтқаны 
оларға бұлжымас ереже болып 
қалыптасқан. Жоғарыдан қоңырау 
шалса қылмыскерді арқасынан 
қағып қамаудан мерзімінен бұрын 
шығарып жібере салады немесе 
тапсырыс бойынша жазықсыз 
жанды түрмеге апарып қамайды. 
Сонда кімге сенуге болады? Бұдан 
кейін сыбайлас жемқорлықпен, 
қ ы л м ы с п е н  қ а й т і п  н ә т и ж е л і 
күрес жүргізуге болады? Осының 
бәрін талап етіп, оған бақылау 
жүрг ізет ін  билік  өкілдерінің 
өздері жемқорлыққа салынған. 
Ал, бұқараның қазіргі белсенділігі 
тым төмен, өйткені, олардың ой
пікірімен санасып  жатқан ешкім 
жоқ. Ұсыныс, пікірлері ескерілмеген 
халықтың белсенділігі одан әрі 
құлдырай береді. Ал, жемқорларға 
қалың көпшіліктің терең ұйқыда 
жатқаны қолайлы. Сондықтан 
да біздің оқырмандарымыз ал
дымен мемлекеттік  қызметті 
құпияландырмай, барынша ашық 
ету  керектіг ін  ұсынып отыр. 
Көпшіліктің бұл ойын теріс деп кім 
айта алады?..

сотталайын деп тұрған жерінен 2 
миллиард теңгеден астам айыппұл 
төлеп, түрмеден құтылғанды. 
«Құрылыспен айналысуға тиісті 
негізгі мердігер компаниялардың 
директорлары қосалқы мерді
герлермен қымбат бағаға келісім 
жасап, содан көрген пайдасын 
жалған кәсіпорындар арқылы 
қалталарына басып отырған. Бәрін 
қоса есептегенде, мемлекетті 5 
миллиард теңгеден астам шығынға 
батырған. Қазір аталмыш іспен қала 
әкімдігінің басшылық құрамынан 
5 лауазымды тұлға, ал мердігер 
ұйымдардың 6 басшысы жауапқа 
тартылып жатыр», – дейді Сы
байлас жемқорлыққа қарсы іс
қимыл агенттігінің департамент 
басшысы Сергей Перов.  Олардың 
бесеуін күзетпен ұстап отырса, 
Сұлтанбеков, Ардан және мердігер 
компаниялардың бірінің басшысы 
Рахымбеков – үшеуіне халықаралық 
іздеу жарияланған. Ал, үш күдікті 
кінәсін мойындағандықтан қамауға 
алынбапты. Ұсталғандардың бірі 
елорда Мәслихатының хатшы
сы Жанат Нұрпейісов екен. 58 
жастағы депутат 2016 жылға дейін 
әкімдіктің Қаржы, сонымен бірге 
Экономика және бюджеттік жос
парлау басқармаларын басқарып, 
құрылыстың  бағасы тым асы
ра көрсетілсе де мақсатты түрде 
қолдап, соған жол берген. Жыл 
соңына дейін бұл ірі қылмыстық іс 
толық зерттеліп бітпекші.

Біріккен Ұлттар Ұйымының 
бастамасымен жыл сайын 9жел
тоқсан – Халықаралық жемқор
лыққа қарсы күрес күні ретінде атап 
өтілетіні белгілі. Бұл игі шара 2003 
жылы желтоқсанның 9ы күні Мек
сикада өткен жоғары деңгейдегі 
саяси конференцияда ұсынылған 
болатын. Аталмыш конвенцияға 
186 ел қосылған. Қазақстан бұл 
құжатты 2008 жылы мамырда ра
тификациялады. Яғни, бұл құжат 
талаптарын Қазақстан үкіметі де 
орындауға міндетті. Transparency 
International (TI) халықаралық 
ұйымының жыл сайын жариялай

бар екені белгілі. Агенттік жүр
г і з г е н  с а у а л н а м а ғ а  с ә й к е с , 
қ а з а қ   с т а н  д ы қ т а р д ы ң  ж а р т ы 
сынан астамы елде жемқорлық 
жағ   дайларының азайып келе 
жатқанын атап өтіпті. Көңілде 
күмән болғанмен, бәлкім бұл дерек
тер де рас шығар. Дегенмен, соған 
қарамастан, агенттік мемлекеттік 
қызметкерлерді әдептілік бойын
ша тексеруден өткізгісі келетінін 
білдіріпті .  Онысы құптарлық 
әрекет. Ал ұйымдастырушылар 
жағы жемқорлықпен күресудің 
басты қаруы – қоғамдық бақылау 
деген тоқтамға келген секілді. 
«Жемқорлықпен күрес деп айтып 
жүргеніміз баланың ойыны бо
лып кетпес үшін азаматтық қоғам 
мен халықаралық серіктестер та
рапынан қатаң бақылау болу ке
рек. Қазақстан мұндай бақылауға 
оң көзқарас танытады. Осындай 
конференцияның өтуі  соның 
дәлелі»  депті осы отырыста ҚР 
Тұңғыш Президенті қоры атқарушы 
директорының орынбасары Игорь 
Рогов. (КТК, 10122019ж.)  Айта 
кетелік, Баку қаласында дү ниеге 
келгенмен, оқып, өсіпөнген бүкіл 
саналы ғұмырын Қазақ станда 
өткізген Игорь Рогов ҚР Прези
дентінің көмекшісі, кеңесшісі, 
Ә д і л е т  м и н и с т р і ,  Қ Р  К о н с 
титуциялық Кеңестің төрағасы 
(20042016 ж.)   сияқты талай 
жоғары лауазымды қызметтерді 
атқарған. Конституциялық Кеңес 
Халықаралық келісімдердің, Пар
ламент қабылдаған және Президент 
қол қойған заңдардың Конститу
циямен сәйкестігін қарайды, яғни 
заңның дұрыс қабылданып және 
орындалуын қадағалайды. Рогов 
заң ғылымдарының докторы, про
фессор. Ең бастысы, докторлық 
диссертациясын «Экономикалық 
қылмыстармен күресудің пробле
малары» тақырыбында қорғаған. 
Экономикалық қылмыспен кү

Бұл ойды жыл басында жариялаған 
мақаламызда оқырмандарымыз ай
тып қойған болатын. Сенбесеңіздер 
с о н ы ң  к ө ш і р м е с і н  т ұ т а с т а й 
ұсынайық: 

1.Мемлекеттік қызмет ашық 
болмай жемқорлық жойылмай
ды, тәжірибе көрсетіп отырғандай 
қомақты қаржы ұрлығын лауазым
дылар ғана жасайды. Бір салада 
қылмыс болды ма, министрлік 
басшыларын мүліктерін тәркілеп, 
т ү г е л д е й  о т с т а в к а ғ а  ж і б е р і п 
мемлекеттік қызметтің маңына 
жолатпау керек. Ұры министрді бір 
орыннан екінші қызметке ауысты
ру жемқорлықты жалғастырады. 
Бізде онсыз да тамыртаныстық, 
туыстуғандық байланыстар жақсы 
дамыған.

2. Жемқорлыққа қарсы заңды 
барынша қатайту қажет. Мысалы, 
Қытайда мыңдаған жемқорлар 
атылды, Солтүстік Корея прези
денті өзінің туған нағашысын өлім 
жазасына кескені белгілі. 

3.  Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күресте қоғамның белсен
д і л і г і  а р т у ы  к е р е к .  Б а р л ы қ 
тұрғын дарымыздың аталмыш 
қылмысқа төзімсіздік қабілетін 
қалыптастыруы аса қажет.

Игорь  Роговтың қоғам та
рапынан бақылау қажеттілігі де
ген пікірі оқырмандар ойымен 
сәйкес келіп тұрған жоқ па? Ал, 
жемқорлық балалардың емес, ол 
лауазымдылардың «ойыны» екенін 
Рогов мырзаға түсіндірудің қажеті 
жоқ шығар. Оған ұрлық жасаған ла
уазымды қызметкерлердің Құдай
дың құтты күні ұсталып жатқаны 
нақты дәлел. 

Теориялық тұрғыдан алғанда, 
арнайы қабылданған қолданыс
тағы заңдарымыз бойынша бізде 
жемқорлықпен күресуге барлық 
мүмкіндіктер жасалған. «Жемқор
лықты қырамыз да жоямыз!» деген
ге саятын неше түрлі бағдарламалар 

БАЛАНЫҢ ЕМЕС, 
ЛАУАЗЫМДЫЛАРДЫҢ 

ЖЕМҚОРЛЫҚ

«ОЙЫНЫ»

ісқимыл агенттігіне халықаралық 
іздеу жариялаудан басқа амал 
қалмағанға ұқсайды. Қылмысты 
құрылыстың құпиясы әлі де толық 
ашылмаған сыңайлы, агенттік 
миллиардтаған ақшаның ұшты
күйлі жоқ болуының сырын әлі де 
анықтап жатыр. Бұл былыққа тағы 
да бірқатар жеке және шетелдік 
компания басшыларының қатысы 
бар болып шықты. Көпшілікке 
өзінің  қаржы қымқыру ептілігімен 
танымал Қанат Сұлтанбеков жол 
құрылысының миллиардтарын 
жеп болған соң, «Қазақстан ин
жиниринг» ұлттық компаниясы
на ауысып, жемқорлық әрекетін 
одан әрі жалғастырыпты. Осы
дан  екі жыл бұрын ол  «Қазақстан 
инжинирингті» басқарып оты
рып, пара алғаны үшін ұсталған 
еді. Сол үшін былтыр 10 жылға 
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Құрметті Асқар Ұзақбайұлы! 
Құрметті Ғизат Дәуренбекұлы! 

 
«Ақ жол» демократиялық 

партиясы Президент Қасым
Жомарт Тоқаевтың Ұлттық сенім 
кеңесінің үстіміздегі жылдың 20 
желтоқсанында өткен отырысында 
берген тапсырмаларын құптайды.

Митингілер туралы хабарлау 
рәсіміне көшу, саяси партияларды 
құруды жеңілдету, парламенттік 
оппозиция институтын біріктіру, 
бюджеттің жұмсалуына қоғамдық 
бақылауды енгізу сынды тап
сырмалар қоғамның дамуының 
жаңа парадигмасын және өзекті 
ә л е у м е т т і к  э к о н о м и к а л ы қ 
м ә с е  л е л е р д і  ш е ш у д е г і  ж а ң а 
мүмкіндіктерді жасайды.

Ол үшін қоғам мен мемлекеттің 
негізг і  мүдделеріне қатысты 
мәселелерді талқылауда ашықтық 
болуы керек.

Осыған байланысты, Демо
кратиялық партия алға қойылған 
міндеттерді тиімді қолдайтын
дығын және оларды іске асыруға 
белсенді қатысуға дайын екендігін 
мәлімдейді.

«Ақ жол» партиясы Қазақ 
руханиятының ошағы, Абайдың елі 
– Семей қаласына республикалық 
мәртебе беру керек деп санайды. Бұл 
туралы фракция төрағасы Азат Пе-
руашев бүгін Мәжіліс отырысында 
ҚР Премьер-Министрі А.Ұ.Маминге 
жолдаған депутаттық сауалында айтты. 

Құрметті Асқар Ұзақбайұлы!
Баршамызға белгілі, келесі жылы 

Президент бастамасымен   халқымыздың 
а б ы з ы ,  з а м а н а у и   қ а з а қ  т і л і н і ң 
құрастырушысы Абай Құнанбайұлының 
175 жылдығы мемлекеттік деңгейде атап 
өтіледі.

Ғасырлардың тоғысында ұлтымызды 
оятушы да, ұялтушы да – Ұлы Абай! 
Оның тек ұлттық әдебиетке ғана емес, 
сонымен бірге халқымыздың дамуына, 
ағартушылыққа, өркениетіне еткен әсері 
ерекше.

Алаш көсемдері Абайды өздерінің 
рухани ұстазы есептегені де құпия 
емес. Абай бүтіндей бір ұлттың сана
сына төңкеріс жасап, оны сол кездегі 
прогресшіл әлемнің деңгейіне шығаруға 
тырысты. Алаштың ұстанымдарының да 
негізін Абайдан іздеу керек. 

Азат ПЕРУАШЕВ:

«МИТТАЛДАР» 
ҰЛТТЫҚ ЭКОНОМИКАЛЫҚ 
МҮДДЕНІ МЕНСІНБЕЙ МЕ?

«АҚ ЖОЛ»: СЕМЕЙ ҚАЛАСЫНА 
РЕСПУБЛИКАЛЫҚ МӘРТЕБЕ БЕРУ КЕРЕК 

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕМЬЕР-МИНИСТРІ А.Ұ. МАМИНГЕ ДЕПУТАТТЫҚ САУАЛ

 «Ақ жол» партиясы «Арселор Митталдың» оффшорлық 
схемаларын сынға алып, қазақстандық мердігерлерді қолдады. 
Бұл туралы фракция төрағасы Азат Перуашев тиісті депутаттық 
сауалында мәлімдеді.

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ ПРЕМЬЕР-МИНИСТРІ 
А.Ұ.МАМИНГЕ

ҚАЗАҚСТАН РЕСПУБЛИКАСЫНЫҢ БАС ПРОКУРОРЫ 
Ғ.Д.НҰРДӘУЛЕТОВКЕ  

Д Е П У Т А Т Т Ы Қ  С А У А Л

Ұлттық кеңестің аталған оты
рысында Президент Қ.Тоқаев 
біздің азаматтарымызды кемсітуге 
жол берілмейтінін айтып, шетелдік 
ж ұ м ы с  б е р у ш і л е р м е н  ж ұ м ы с 
істейтін қазақстандықтардың 
құқықтарын қорғауға қатысты 
нақты тапсырмалар берді.

«Ақ жол» ұлттық бизнеспартия 
ретінде осыған байланысты кейбір 
шетелдік тауар алпауыттарының 
қазақстандық шағын және орта 
бизнес мүдделерінің бұзатынын 
айтты. Бұл аз дегендей, ірі жер қой
науын пайдаланушылар шетелдік 
жеткізушілер мен мердігерлердің 
тауарлары мен қызметтерін сатып 
алу үшін жыл сайын шамамен 8 
трлн. теңге жұмсайды.

Сондайақ, келісімшартқа қол 
жеткізе алатын отандық кәсіп
орындар да өздерінің заңды құ
қық тары мен мүдделерін елеусіз 
қалдырады.

«Арселор Миттал Теміртауда» 
жұмыс істейтін отандық кәсіп
керлер «Ақ жол» партиясымен 
байланысқа шықты. Әлемдегі 
ең ірі болат өндіруші кәсіпорын 
қ а з а қ с т а н д ы қ  с е р і к т е с т е р г е 

өндірілген тауарлар, жұмыстар мен 
қызметтер үшін төлемді үнемі алты 
ай немесе одан да көп мерзімге 
кешіктіріп келеді.

Мәселен, 2016 жылы ком
пания ның мердігерлер алдын
дағы қарызы 1 миллиард теңгені 
құраса, 2017 жылы – 2 милли
ард теңге болса, былтыр мил
лиардтан асып жығылды. Биыл 
Қарағанды облысы мен Теміртау 
қаласының басшылығы «Арсе
л о р  М и т т а л  Т е м і р т а у »  к о м 
п а н и я с ы н ы ң  б а с ш ы л ы ғ ы м е н 
жергілікті мердігерлер алдындағы 
қарызды төлеу мәселесі бойынша 
келіссөздер жүргізуге мәжбүр.

Сонымен бірге, барлық қазақ
стандық серіктестер банктерден 
несие алуға мәжбүр. Себебі, орын
далған келісімшарттардың уақ
тылы төленбеуінен олар тікелей 
қар жылық залал шегеді. Мысалы, 
коммерциялық несиелер бойын
ша орташа пайыздық мөлшер
леме 18% болған жағдайда, алты 
айға кешіктірілген отандық ком
пания лардың шығыны келісім шарт 
сомасының 9% құрайды, бұл жер
гілікті бизнес үшін үлкен шығын.

Мұның ке сірінен шетелдік 
кәсіпорын дар мен жұмыс жасамаса 
да, олар дың әрекеттерінен тікелей 
залал шеккен осы кәсіпорындардың 
жұмысшыларына жалақы кешік
тіріліп төленеді.

Оған қоса, мердігерлер есептел
ген, бірақ әлі жасалмаған төлемдер 
үшін салықтар мен айыппұлдар 
төлеуге мәжбүр.

Бұл – қазақстандық ком

паниялар өз есебінен «Арселор 
Митталға» демеушілік көрсетіп 
отыр деген сөз.

Ашық дереккөздерге  сен
сек, «Арселор Миттал Теміртау» 
компаниясы Қазақстанның жер 
қойнауын пайдалана отырып, аз 
мөлшерде пайда түсірудің жеке схе
масын құрған. Бір сөзбен айтқанда, 
барлық экспорттық жеткізілімдер 
компанияның Дубайдағы кеңсесі 
арқылы өтіп, өнім бағасы алдымен 
БАӘде «өзіндік құны + бір доллар» 
бағасымен, одан кейін барып нақты 
сатып алушыларға әлемдік бағамен 
сатылды.

Яғни, ресми түрде «Митталдың» 
э к с п о р т ы н ы ң  б і р  т о н н а с ы  1 
долларға тең және олар Қазақстанға 
сол 1 доллардан ғана салық төлейді. 
Ал түскен қаражаттың негізгі бөлігі 
сол иелердің оффшорлық компани
ясына түсті.

Бірақ бұл схемаға қарамастан, 
жасырын кірісті айтпағанда, за
уыт ондаған жылдар бойы өзінің 
шетелдік иелеріне жылына жарты 
миллиард долларға жуық ресми 
кіріс берді.

Дегенмен, «Миттал» жасалған 
келісімшарттар бойынша қазақ
с тандық кәсіпорындарға қаржы 
төлегісі келмейді.

Сұранымда мұндай деректердің 
сканерленген құжаттары бар 

көздері көрсетіледі. «Ақ жол» 
фракциясы аталған фактілерді 
ш е ш у г е  ж ә н е  қ а з а қ с т а н д ы қ 
жұмысшылардың да, қазақстандық 
кәсіпкерлердің де, жалпы ұлттық 
экономиканың мүдделерін де 
қорғауға шақырады.

Шетелдік тауарлық алпауыт
тардың Қазақстан экономикасын 
дамытуға неғұрлым селқос қарауы, 
олардың сатып алған қазақстандық 
бизнесінің үлесі мен қауіпсіздігін 
арттыру мәселесін көтеретін кез 
келді.

Осыған байланысты, «Ақ жол» 
депутаттық фракциясы ірі шетелдік 
жер қойнауын пайдаланушылардың 
қызметінде ұлттық экономикалық 
мүдделерді қатаң реттеу мен қорғау 
мүмкіндігін қарастыруды сұрайды.

Сонымен қатар, біз сыбай
лас жемқорлыққа қарсы заң на
маға «корпоративтік сыбайлас 
жемқорлық» түсінігін енгізу мә
селесін көтереміз.

Жер қойнауы мемлекетке 
тиесілі, демек, шетелдік жер қой
науын пайдаланушылардың оларды 
пайдалану кезінде теріс пайдалану 
да сыбайлас жемқорлық бойынша 
құқық бұзушылыққа жатады.

 
Құрметпен,

«Ақ жол» фракциясының 
депутаттары

Алаш қайраткерлерінің бірі – Мұхтар 
Әуезов «Абай жолы» эпопеясын жазып, 
бүкіл әлемге Абай феноменін таныстыр
ды. 

Әлихан Бөкейхан түрмеден былай деп 
жазған: «Қамауға аларда басаяғымды 
қалдырмай тінтіп шығып соңынан, 
қолымдағы портфелімді алғандарына 
қатты абыржып қалдым: оның ішінде 
Абайдың баспаханаға аударып, өткізейін 
деген қолжазбасы болатын. Түрмеде 
өзімді қанша ұстап жазаласа да, маған 
бәрі бір, тек «Абайым» сақталса екен 
дегеннен басқа ойыма ешнәрсе кірген 
жоқ...».

Міржақып Дулатұлы «Ең жоғары, 
ардақты орын Абайдікі, қазақ халқына 
сәуле беріп, алғашқы атқан жарық жұлдыз 
— Абай» деген. 

Бір сөзбен айтқанда, Абайды ұлықтау, 
Абайды насихаттау, қарапайым халық 
арасында Абайдың сөзін таратып, таныс
тыру, түсіндіру о баста Алаштың еңбегі еді.

Ал,  бүгінгі  күні  ҚасымЖомарт 
Тоқаевтың Абайдың 175 жылдығын 
лайықты деңгейінде өткізуге берген тап
сырмасы Мемлекет басшысы ретінде оның 
ең алғашқы және маңызды шешімдерінің 
бірі. Президент «Семейдің әр көшесі мен 

ғимаратында тарихтың салған ізі бар» деп, 
оның ерекше маңызын құптады.

Осыған орай,  бүгінгі  күні  Абай 
жері – Семей өңірінде бірқатар шара
лар қолға алынды. Семей қаласы мен 
аймағын көтеруге бұрынсоңды болмаған 
қомақты қаражат бөлініп, гүлденуіне күш 
жұмсалуда. 

Әрине, халық та Семей қаласының 
өсуіне, өркендеуіне қуануда. Өйткені, 
Семей қаласының географиялық орны, 
экономикалық деңгейі, саяси мұрасы 
оған әбден лайық. «Алаш Орда» Қазақ 
ұлттық автономиясының астанасы болған, 
солтүстік шекараның бойында орналасқан, 
бүгінде үш жүз отыз мыңдай халқы 
бар, облыс орталығы емес қалалардың 
арасындағы ең үлкен елдімекен,  авто
техника, ұн, цемент, көмір, азықтүлік, 
жеңіл өнеркәсіп т.б. тауарлар шығаратын 
ірі өндірістері орналасқан Семей қаласы 
Абайдың мерей тойынан кейін де қол 
жеткізген дәрежеден түспеуі керек.

Өткен жылы Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың жарлығымен түрік елдерінің 
алтын бесігі – ежелгі Түркістан қаласы – 
облыс орталығына айналып, ал Шымкент 
шаһарына республикалық дәреже берілді. 
Бұл тарихи шешім Түркістан аймағын 

бүкіл түркі әлемінің ордасы ретінде қайта 
нығайтуға жол ашты. Ал, Шымкент өз 
мәртебесін түсірмей, еліміздің бетке ұстар 
қалалардың бірі ретінде ары қарай дамуда. 

 Осы орайда, кер заманда қазақтың ру
хын көтерген, қазақтың дауысын жеткізіп, 
иесін танытқан, Абай  рухының ордасы – 
Семей қаласына да тиісті мәртебесін беру 
орынды деп санаймыз.

Құрметті Асқар Ұзақбайұлы, ҚР 
«Әкімшілікаумақтық құрылысы ту
ралы» Заңнын 3ші бабына сәйкес, 
республикалық маңызы бар қалалар 
қатарына халқының саны бір миллион 
адамнан асатын елдімекендер немесе 
ерекше мемлекеттік маңызы бар қалалар 
жатады. Біздің ойымызша, Семей қаласы 
– дәл осы ерекше мемлекеттік маңызы 
бар қала. Сондықтан, оған республикалық 
мәртебе беру жөнінде Мемлекет Бас
шысына ұсыныс енгізу мүмкіндігін 
қарастыруыңызды сұраймыз. 

Құрметпен,
«Ақ жол» фракциясының 

депутаттары 

 «Ақ жол» партиясының 
баспасөз қызметі 
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Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ:

Дания ЕСПАЕВА:

Азаматхан ӘМІРТАЙ, Ұлттық кеңес мүшесі: 

ҰЛТТЫҚ КЕҢЕС 
ҚОҒАМНЫҢ СЕНІМІН 
АҚТАЙ АЛАТЫНЫН 

ДӘЛЕЛДЕДІ 

ПРЕЗИДЕНТ ДЕҢГЕЙІНДЕ 
ШЕШІМДЕР ЖАСАЛДЫ

КӨТЕРІЛГЕН МӘСЕЛЕЛЕР 
ӨЗ ШЕШІМІН ТАУЫП КЕЛЕДІ

«АҚ ЖОЛ» ПАРТИЯСЫ ПРЕЗИДЕНТТІҢ ҰЛТТЫҚ КЕҢЕСТЕ 
БЕРГЕН ТАПСЫРМАЛАРЫН ҚОЛДАЙДЫ

АЛДА АЛАР АСУ КӨП
Бұл жолы Ұлттық кеңесте ешкім өткендегі бірінші отырыстағыдай баяндама жасамай, 
тек әр бөлімнен бір адам 2 минуттық есеп берді. Тек ҚР Президенті Қ. Тоқаевтың 
Ұлттық кеңестің бірінші отырысындағы ұсыныстардың орындалу барысы жайлы 
баяндамасы тыңдалды.

Ұлттық кеңес қоғамның сенімін ақтай алатынын дәлелдеді. 
Бұл туралы бүгін Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің екінші 
отырысында ҚР Президенті ҚасымЖомарт Тоқаев айт
ты. «Ұлттық кеңестің хатшылығы маған есеп беріп отыр. 
Бұл ретте биліктің диалог орнатуға және реформа жасауға 
мүдделі екеніне ешкімнің күмәні жоқ деп ойлаймын. 
Сіздердің көпшілігіңізбен жеке кездестім. Ұсыныстарыңызды, 
бастамаларыңызды мұқият қарас тырып, бірқатар өзекті 
мәселелер жөнінде пікір алмастық», – деп атап өтті Мемлекет 
басшысы.

Қазақстан Президенті Ұлттық кеңес мүшелері жұмыс 
барысында қызу пікірталасқа түсіп, маңызды жағдайларды 
талқылағанын атап өтті.

«Соның барысында атап өтуі керек, бірқатар түйткілді 
мәселе бойынша ортақ ұстанымға келдік. Бұл демокра
тияны нығайтуға және қоғамның билікке деген сенімін 
арттыруға үлкен серпін беретін жұмыс деп санаймын. 
Біздің тәжірибеміз халықаралық ұйымдар тарапынан 
жоғары баға ланып отыр. Көпшілік оны жауапты әрі сын
дарлы диалогтың үлгісі ретінде қабылдады. Ең бастысы 
ұлттық кеңес қоғамның сенімін ақтай алатынын дәлелді. 
Мұның тағы бір маңызды қыры бар. Біз сындарлы диалог 
ар қылы жаңа саяси мәдениеттің негізін қалыптастырып 
жатырмыз. Соның арқасында са н алуан пікірлер мен балама 
көзқарастар, сындарлы ұс таным, жауапкершілік сияқты 
құндылықтар алдыңғы қатарға шығады», – деді Мемлекет 
басшысы.

« А қ  ж о л »  п а р т и я с ы  П р е з и 
дент ҚасымЖомарт Тоқаевтың 
Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің 20 
желтоқсандағы отырысында берген 
тапсырмаларын қолдайды.

П а р т и я  т ө р а ғ а с ы  А з а т  П е 
руашев мәлімдегендей, Мемлекет 
басшысының саяси жүйені реформа
лау жөнінде айтқан митингілер туралы 
хабарлау рәсіміне көшу, саяси партия
ларды құруды жеңілдету, парламенттік 
оппозиция институтын біріктіру, 
бюджеттің жұмсалуына саяси және 
қоғамдық бақылауды енгізу сынды 
тапсырмалары қоғамның балама жол
мен дамуын білдіреді.

«Ақ жол» қоғамның алдында 
биліктің ашықтығы мен есеп беруінің 

Мемлекеттік тіл туралы Заң керегін – 
Ұлттың нөмірі бірінші мәселесін Ұлттық 
кеңестің бірінші отырысында баяндама жа
сап, айтып алғаным жақсы болған екен деп 
ойладым.

Президент Әкімшілігі басшысы Ерлан 
Қошанов жүргізген кеңесте алдымен Пре
зидент кеңесшісі, Ұлттық Кеңес хатшысы 
Ерлан Қарин қысқаша есеп берді. Ол 70
тей ұсыныстың талқыланып, іске асыру 
үшін Президент Әкімшілігі мен Үкіметке 
жіберілгенін айтты.

ҚР Президенті Қ.Тоқаев баян дамасында: 
«Ең бастысы – Ұлттық Кеңес қоғамның 
сенімін ақтай алатындығын көрсетті!», – деп 
мәлімдеді.

Мемлекет басшысы мен ұсын  ған мәсе
лелерден Латын әліпбиінің Ұлттық Кеңесте 
көтерілген тақырып екеніне тоқталып, 
кемшіліктерді түзету керектігіне және бұл 
мәселеге ғалымдарды тарту керектігін қадап 
айтып, нұсқау бергенін жеткізді.

Мемлекеттік тіл туралы заң қабылдау 
мәселесі туралы біздің білетініміз, Мәдениет 
министрлігінде жұмыс жүргізілуде. Алдымен 
Мемлекеттік тілді дамыту туралы 20202030 
жылдарға арналған мемлекеттік бағдарлама 
қабылдану үстінде.

Биылғы 12қазанда Мәдениет министрі 
А қ т о т ы  Р а й ы м қ ұ л о в а  Ұ л т т ы қ  к е ң е с 
мүшелеріне есеп берді.

16қазанда Үкімет басшысы ның орын
басары Бердібек Сапарбаевтың алдында бес 
министр қатысқан жиында да Мемлекеттік 

тіл туралы заң қабылдау мәселесі сөз болды.
Мәдениет министрлігі өткізген Тіл фо

румында да Мемлекеттік тіл туралы заң 
қабылдауға қаулы қабылдады.

Қазақстан Халқы Ассамблеясы өткізген 
«Ұлы даланың ұлтаралық тілі» атты форум
да да Қазақстанды мекендейтін этностар 
Мемлекеттік тіл туралы заң қабылдануын 
қолдады.

Қыркүйекте өткен Халық  аралық Қазақ 
тілі қоғамы пленумында да Мемлекеттік тіл 
туралы заң қабылдауға қаулы алынды.

Қоғамда,  әлеуметтік желіде халық 
Мемлекеттік тіл туралы Заң қабылдануын 
талап етіп отыр.

Қ.Тоқаевтың: «Билік халыққа пайдалы 
кез келген өзгеріске дайын», – дегеніне ден 
қойсақ, Мем лекеттік тіл туралы заң қабылдау 
ең керекті мәселе болып тұр.

Бір қуанарлығы «Парламенттік оппози
ция туралы заң қабылдау» жөнінде шешім 
қабылдануы. Бұл мәселені «Ақ жол» партиясы 
2014 жылы көтерген, заң жобасы да дайын –
ЕҚЫҰ бекіткен.

Бұндай демократиялық дамуға қадамы 
және әділетті шешімі үшін ҚР Президенті 
Қ.Тоқаевқа алғыс айтамыз.

Саяси партия құру үшін енді 40 мың емес, 
20 мың адам қолы жеткілікті болады енді.

Митингіге шығу үшін хабарлама жасау 
жеткілікті болмақ.

Алда алар асу көп.

Қазыбек ИСА

стратегиялық бағыты Тұңғыш Прези
дент Нұрсұлтан Назарбаев қабылдаған 
«100 нақты қадам» Ұлт жоспарында 
бекітілгенін атап өту маңызды деп 
санайды.

Президент Тоқаев мемлекеттің 
кемелдігі мен батылдығын қажет 
ететін осы векторды кеңінен іске 
асыруды бастады. Өйткені, бұған 
дейін оның президенттік сайла
у д ы  е р т е р е к  ө т к і з г е н і  с а я с и 
бәсекелестіктің күшейе түсуімен 
байланысты болды.

Осылайша, елде жүргізіліп жатқан 
мемлекеттік  демократияланды
ру саясатының сабақтастығы мен 
прогрессивті сипаты көрсетілді.

Осыған байланысты, «Ақ жол» 

Ұлттық қоғамдық сенім кеңесінің 
мүшесі Дания Еспаева Ұлттық кеңестің 
е к і н  ш і  о т ы р ы с ы н д а ғ ы  М е м л е к е т 
басшысы ның тапсырмаларына қатысты 
пікір білдірді.

«Бірінші отырыстан бері үш ай уақыт 
өтті. Осы қысқа мерзімде барлық үш 
блок ұсыныстарын берді. Президент 
Әкімшілігінде 18 отырысы өтті. Бұл өз 
кезегінде ауқымды жұмыс атқарыл
ғанын білдіреді, яғни әрбір блок 30
дан кем емес ұсыныс енгізді. Бүгін 
Президенттің сөзінен ұсыныстардың көбі 
қабылданғанын түсіндім», – деді Дания 
Еспаева.

Айта кетейік, ол Ұлттық кеңестің 
эконо микалық блогының құрамында 
жұмыс істеуде.

«Экономикалық блок қамтыған 
ұсыныстардың көбі бойынша Прези

Ұлттық кеңестің құрылғандағы ба
сты мақсаты – қоғамды ашық, әрі әділ 
басқару жүйесімен қамтамасыз ету. Кеңес 
өзінің нақты мақсаттары бойынша жүйелі 
жұмыс істеп келе жатыр деп ойлаймын.

Бірінші отырыста мен «Байтақ
Болашақ» экологиялық альянсының 
төрағасы, Ұлттық қоғамдық сенім 
кеңесінің мүшесі ретінде Қазақстанның 
экологиялық ахуалын дұрыстау мәселесін 
көтердім. Сонымен қатар, кәсіпкерлікті 
дамыту мәселелері де назарымыздан тыс 
қалмады. Бір мәселе көтерілген соңы 
онымен түпкілікті айналыспаса, онда ол 
шешілмейді. Алғашқы отырыстан кейін 
үш айдың ішінде біз министрліктермен 
басқа да тиісті  орындармен кезде
су өткіздік. Әрбір мәселені нақтылап 
жеткізуге тырыстық.  Ұлттық банк 
өкілдерімен кездесіп, кәсіпкерлікпен 

партиясы алға қойылған міндеттерді 
қолдайтындынын және оларды іске 
асыруға белсенді қатысуға дайын 
екендігін мәлімдейді.

«Ақ жол» партиясы ұсынылған 
демократиялық бастамаларды іс 
жүзінде жүзеге асыру бойынша парла
ментке нақты ұсыныстарын ұсынуға 
дайындалып жатыр.

Біз  саяси реформалар елдің 
қазіргі әлеуметтікэкономикалық 
мәселелерін шешудің маңызды факто
рына айналатынына сенім білдіреміз.

Бүгін «Ақ жол» партиясы Пре
зидент Тоқаевқа Қазақстан Респуб
ли касының саяси жүйесін ырықтан
дырудағы бастамалары үшін алғыс 
айтып, хат жолдады.

дент деңгейінде шешім қабылданғаны 
қуантады. Сонымен қатар, саяси ре
формалар да назардан тыс қалмады. 
Өздеріңіз білесіздер, қоғамның даму 
процесі бар. Сондықтан, партияларды 
тіркеуге қатысты мәселе маңызды болды. 
Бүгінгі отырыс барысында біз жақсы 
жаңалықты естідік, мүшелері саны 20 
мың болса, партияны тіркеу мүмкіндігі 
туралы айтылды. Яғни партияны тіркеуде 
мүшелер санының төменгі шегі екі есеге 
азайтылмақ», – деді Д. Еспаева.

Айта кетейік, қазір саяси партияны 
тіркеу үшін оның кем дегенде 40 мың 
мүшесі болуы керек. Ұлттық қоғамдық 
сенім кеңесінің 2отырысында ҚР 
Президенті ҚасымЖомарт Тоқаев тіркеу 
үшін партия мүшелері санының төменгі 
шегін екі есеге азайтуды ұсынды, яғни 20 
мыңға дейін.

айналысуға пайыздық жеңілдіктер жа
салу жағын сұрадық. Бірінші отырыста 
көтерілген мәселелердің барлығы дерлік 
белгілі бір деңгейде орындалды.

Е л  П р е з и д е н т і  Қ  Ж . Т о қ а е в  т а 
Ұлттық кеңестің екінші отырысында 
кәсіпкерлікті қолдау, салықтық жүйені 
автоматтандыру арқылы сала жұмысын 
жандандыру қажеттігін тілге тиек етті.

Сондайақ, бірінші отырыста қазақ 
тілінің мәселесін қоғамда тұрақты 
түрде көтеріп келе жатқан белгілі қоғам 
қайраткері, тіл жанашыры Қазыбек Иса 
Атазаңдағы 7баптың 2ші тармағын 
алып тастау туралы ұсынысын айтып, 
батыл бастама жасады. Бұл ұсынысты 
ұлттың ұпайын түгендеуді көздейтін кеңес 
мүшелерінің көпшілігі қолдады. Алдағы 
уақытта бұл бағытта да тындырымды 
тірліктер атқарылмақ. 
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Азат ПЕРУАШЕВ, «Ақ жол» демократиялық партиясының төрағасы, Мәжіліс депутаты:

Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев
тың саяси бағытын жалғастырушы 
ретінде мемлекет басшысы Қасым
Ж о м а р т  Т о қ а е в  « С ы н д а р л ы 
қоғамдық диалог – Қазақстанның 
тұрақтылығы мен өркендеуінің 
негізі» атты халыққа Жолдау
ында еліміздегі экономикалық 
мәселелерді де атап өтіп, оған 
жаңа серпін беру үшін Президент 
әкімшілігі мен Үкіметке «Отандық 
және шетелдік сарапшылардың 
ұсыныстарын жіт і  зерттеуді» 
тапсырған болатын. Осы Жолдауда 
Президент бір ғана салық саясатын 
қайта қарау керектігіне: 

– «Мемлекеттік индустриальды
инновациялық даму бағдарламасы 
аясында  жоғары өнімді  орта 
бизнесті қолдау және салықтық 
ынталандыру мақсатында кешенді 
шаралар қалыптастыру...»;

– «Ұлттық табысты барынша 
әділ бөлу үшін біздегі салық жүйесін 
жаңғырту қажет»;

– «Қазіргі қолданыстағы салық 
саласының сапасын жақсарту да өз 
алдына жеке мәселе» деп үш рет на
зар аударды.

Сол сияқты, Жолдауда эконо
миканың құрамдас салалары –
экспортты қолдау, шағын және 
орта бизнесті дамыту, мемлекеттік 
сатып алу мен несиенің қолже
тім ділігінен бастап ауыл шаруа
ш ы л ы ғ ы н а  д е й і н г і  б і р қ а т а р 
маңызды мәселелер аталды. Мем
лекет басшысының бұл бастамала
рын «Ақ жол» бизнесті қолдаушы 
партия ретінде экономикалық 
саясаттағы терең реформа ретінде 
қ а р а с т ы р а д ы .  « Қ а з і р г і  к е з д е 
еліміздегі қоғамдықсаяси өмірді 
жаңғыртпай экономикалық ре
формаларды жүзеге асыру мүмкін 
емес»  деген Президентіміздің 
пікірімен толық келісеміз. Осы 
туралы, жалпы саяси реформаның 
маңыздылығы жайында үстіміздегі 
жылдың 15тамызында «Перемены 
нужны и даже неизбежны» атты 
БАҚқа берген сұхбатымда айтқан 
болатынмын. Әрине ауқымды 
өзгерістер жасау үшін қомақты 
материалдық ресурстар қажет, оған 
қоса арнаулы әлеуметтік көмекке 

қатысты орын алған мәселелер 
көрсеткендей, барлық деңгейде 
сол  ресурстарды басқарудың 
тетіктерін толық түсіне білу керек. 
«Тыңдай білетін Мемлекет» және 
өзге де тұжырымдамалармен қатар 
Жолдаудың өн бойында экономика 
саласына баса мән берілуі маңызды 
деп санаймыз. Мемлекет басшысы 
бұл бағытта бірқатар мәселелерді 
қамтыды. Соның ішінде өзімізге 
жақын және қатысты бірнешеуін 
атап өткім келеді.

Біріншіден – экономикамызды 
диверсификациялау және циф
рландыру, нәтижесінде өндіріс 
өнімділігі еселеп артатын бола
ды. «Экономикалық білім», еңбек 
өнімділігін арттыру, иновация
ны дамыту, жасанды сананы яғни 
жаңа технологияларды енгізу – 
қарышты дамудың негізі болып та
былатынын» атап өткен Президент, 
«елімізді индустриаландырудың 
үшінші бесжылдығында алдында 
жіберілген кемшілктерімізді ескеру 
керектігіне» баса назар аударды. 
Ел басшысының бұл мәлімдемесі 
өз халқына адал және ашық болуға 
ұмтылғанын көрсетеді. Осы жер
де бұдан бұрынғы жылдары мем
лекеттік бағдарламалар бойынша 
салтанатты түрде іске қосылып, 
іле жабылып қалған зауыттар ту
ралы «Ақ жол» фракциясының 
Үкіметке бірнеше депутаттық сау
алдар жолдағанын да айта кетуіміз 
керек.Өндіріске инновациялар
ды енгізуге, барлық жұмыстың 
ашықтығын қамтамасыз ететін 
цифрландыруға кәсіпкерлерді ын
таландыру өте маңызды. Эконо
миканы көтеру үшін бизнес сала
сы жоспарларына цифрлық тех
нологияларды қалыптастырып, 
оны әсіресе есептік тексеріс пен 
бақылау жасайтын мемлекетттік 
о р г а н д а р д ы ң  ө з і н е  а л д ы м е н 
енгізуді міндеттеу қажет. Цифрлық 
өнімдер мен сервисқызметтерді 
д а м ы т у  ж ә н е  к о м м е р ц и я л а у 
компьютерлық ойындардан бастап 
әлеуметтік саладағы төлемдер және 
қалалық инфроқұрылымдарды 
басқаруға дейінгі аралық басты 
бағытта болғаны жөн. Рас, циф

рландыру бірбірін қайталайтын 
салада адамдарды жұмыспен қамту 
көрсеткішін төмендетеді. Есесіне 
өзге деңгейдегі мамандықтар бой
ынша, жоғары айлық пен лайықты 
еңбек жағдайында адамдарға жаңа 
жұмыс орындарын ашуға мүм
кіндік береді. Бір кезде Нұрсұлтан 
Әбішұлы айтқандай, бірде бір 
жасанды сана адамның табиғи 
ынтаықыласы мен көңіл күйін 
ешқашан ауыстыра алмайды. 
Шы ғармашылық, адамгершілік, 
технологияларды бағалау әрқа
ш а н  а д а м д а р д ы ң  е н ш і с і н д е 
қалатын болады. Әрине, мұның 
бәрі бұрынғы кәсіпорындарды 
жаңғыртумен қатар жаңа змана
уи түрлерін ашуды талап етеді. 
Бізде табиғи байлықтарды өңдеу 
саласындағы пайдаланбай кел
ген мүмкіндіктеріміз өте мол. 
Қызмет көрсету, қолданылатын 
құралжабдықтар мен матери
алдарды сатып алуды шикізат 
ө н д і р е т і н  а л ы п т а р д а н  а л ы п , 
жергілікті қазақстандық әріптес 
кәсіпорындарға беру бізге ұтымды. 
Ол үшін «СамұрықҚазына қоры 
сияқты офсеттік саясат пен оф
фтейк шарттарын заңдық талап
тар арқылы қолдану қажет. Менің 
ойымша бұл жерде тәуелсіздіктің 
алғашқы жылдары ірі инвестор
ларлармен біздің жасаған тиімсіз 
к е л і с і м  ш а р т т а р ы м ы з  ү л к е н 
кедергі болып отыр. Одан бері 
ұрпақ ауысып, еліміз де өзгерді, 
шетелдік компаниялар біздің 
табиғи байлықтарымыздан өте 
қомақты пайда тапты, әлі де солар 
қызығын көруде. Қазақстан эконо
микасын дамыту мен жаңарту үшін 
ресурстарымызды пайдаланып 
отырған шетелдік алпауыт ком
паниялар алдына өнім бөлісіндегі 
қазақстандық үлесті  арттыру, 
олардың қатысуымен біздің елімізде 
техника және оның бөлшектерін 
жасап шығару, қызмет түрлерін 
көрсету туралы сұрақты тікелей 
қоятын уақыт жетті. Мысалы, өткен 
ширек ғасырдан аса уақытта сол ин
весторлар мен шетелдік мердігерлер 
жұмысшыларды дүниенің төрт 
бұрышынан тасымай, қажетті ма
мандар мен өндіріс жетекшілерін 
өзіміздің жергілікті жастарды үйрету 
арқылы іске асыруларына болушы 
еді ғой. Тоқаевтың 13қарашада 
Қ ы т а й д ы ң  C N P C  к о м п а н и я
сы басшыларына қазақстандық 
жұмысшылардың айлықтарын 
көтеру мен құқықтарын қорғап та
лап қойғаны осы бағыттағы бастама 
деп бағалаймын. Бүгіндер Үкімет 
пен Энергетика министрлігі KPO
дағы («Карачаганак Петролиум 
Оперейтинг Б. В.») қазақстандық 
үлесті арттыру бағытында жұмыс 
істеп жатқаны белгілі. «Ақ жол» 
партиясы ұлттық экономиканы 
қорғап шетелдік ірі компанияларға 
қойылған мұндай талаптарды тұ рақ
ты қолдайды. Бұл шаралар жалға
сын табады деп сенгіміз келеді.

Президент ұсынған екінші 
мәселе – квазимемлекеттік эко
номика саласын тәртіпке келтіру. 
Шынын айтсақ, ҚасымЖомарт 
Тоқаев: «Квазимемлекеттік сектор
лардан келетін қайтарымды көтеру 
қажет» деп жұмсартып айтты. Де
генмен, ҚЖ.Тоқаев Президент 
ретінде 24 мамырдағы алғашқы 
шешімдерінің бірі – жаңадан ұлттық 
компаниялар құруға мораторий 
жариялағанын атап өткеніміз жөн. 
Бұл шешім бизнес қоғамда қолдау 
тапты. Ал, бүгінгі жағдайда ұлттық 

компаниялардың толып жатқан 
еншілес бөлімдері, министрліктер 
мен әкімдіктердің ЖШС сияқты 
көптеген кәсіпорындары кәсіп
керлер арасындағы әділ бәсе
ке лестікті жойып, жоқ қылып 
отыр. «Ақ жол» партиясы біздегі 
нарықтық экономиканы мемле
кеттік монополиялық капитализм 
жұтып жатқандығы жайында өзінің 
депутатық сауалдарында жыл
дар бойы айтып келеді. Мұндай 
жағдайда салық төлеушілердің 
қаржысын оңдысолды шашқан, 
қолында әкімшілік ресурстары 
бар мемлекеттік компанияларға 
бірдебір жекеменшік кәсіпорын 
бәсекелес бола алмайды. Бұл 
жөнінде «Біздің мемлекеттік ком
паниялар құрамы белгісіз алып 
к о н г л о м е р а т т а р ғ а  а й н а л ғ а н , 
олардың халықаралық деңгейдегі 
бәсекелестік қабілеті де күмән ту
дырады», – деп Президент босқа 
айтқан жоқ. Ол шын мәнінде де со
лай. Олар ашық бәсекеге дәрменсіз, 
бюджеттен және монополиялық 
тарифтерден түсетін қомақты 
қаржыға дағдыланған, сонымен 
бірге тұтынушылар тарапынан ай
тылатын арыздарға пысқырып та 
қарамай, бәсекелестерін заңсыз 
ж о л м е н  т ұ н ш ы қ т ы р у д ы  ғ а н а 
біледі.  Президент айтқандай, 
стратегиялық маңызы бар сала
да мемлекеттің қатысуы керек, 
бірақ қалған ЖШС, АҚ деген 
сияқты мемлекетке қатысы бар 
кәсіпорындарды ашық нарыққа 
жіберу қажет. Жекешелендіруді 
екінші кезеңінде оны Елбасының 
өзі енгізгенді, енді бұл істі Қасым
Жомарт Кемелұлына жалғастыру 
керек болады. Бұл оңайға соқ
пайды, миллиардтаған қаржы сыр
тында осы іске қарсылық көрсе
тетін көптеген маңызды жеке
леген тұлғалар тұрғанын білеміз. 
Бірақ экономиканы нарықтық 
қатынастарға бейімдеуден басқа 
бізде өзге тиімді жол жоқ. Олай 
болмаса қоғамдағы әлеуметтік 
ахуал мен экономикамызға қауіп 
төндіретін – тоқырау, бәсекелес тік 
бастамаларды жоятын жемқорлық 
пен тамыртаныстық жалғаса береді. 
Мұндай жағдай квазимемлекеттік 
қана емес, мемлекеттік сатып алу 
жүйесін, бақылаушы органдарды, 
тіпті, ірі жекеменшік корпарация
ларды да жайлап алған. Жемқорлық 
ақшаны шетелге заңсыз шығару, 
әділетсіз бәсеке мен рейдерлік 
бассыздық сияқты қылмыстарды 
туындатып еліміздің болашағына 
деген мүмкіндіктерді  жояды. 
Сондықтан, «Ақ жол» партиясы бұл 
салада тәртіп орнатуды толығымен 
қолдайды.

Ү ш і н ш і  м ә с е л е  –  ш а ғ ы н 
бизнесті  қолдау.  Бұл бағытта 

Тоқаев Жолдаудағы «Дамыған 
ж ә н е  и н к л ю з и в т і  э к о н о м и 
ка» атты бөлімінде айтылғандай 
қарапайым қатардағы адамдардың 
м ү д д е с і  т ұ р ғ ы с ы н д а ғ ы  о й ы н 
білдірді. Инклюзивті экономика 
– әлеуметтік теңдікке, көпшілікке 
қолжетімді, тәуелсіз экономика 
болғандықтан, шағын және орта 
бизнестің басты мақсаты болып 
табылады. Біздің елімізде мұнай, 
таукен өндірісі мен банктер ең 
пайдалы сала екені белгілі. Бірақ 
бүкіл қазақстандықтарды мұнайшы 
немесе банкир ету мүмкін емес. Ал, 
шағын және орта кәсіпорындар 
арқылы әрбір отбасына лайықты 
өмір сүретін жағдай жасауға бо
лады. Шағын және орта бизнес 
байлар мен кедейлер арасындағы 
алшақтықты жойып, әрбір адам 
еңбегіне қарай экономикадан өз 
үлесін алуға мүмкіндік береді. 
Өндірістік аймақтардағы жергілікті 
мемлекеттік органдардың шағын 
және орта бизнестегі үлесі (1015%) 
екі есе азайғаны туралы (еліміз 
бойынша орта көрсеткіш (28,5%) 
мәліметі «Ақ жол» партиясының 
түсінбеушілігін тудырады. Ал шын 
мәнінде алпауыт кәсіпорындар 
бар аймақтарда жергілікті бизнес 
еліміз бойынша орта көрсеткіштен 
әлдеқайда жоғары болуға тиісті. 
Жаңағы алпауыт кәсіпорындардан 
қомақты қаржы түскен сайын сол 
аймақтағы өндіріске құралжабдық 
шығаратын отандық әріптестер 
мен өзге де қызмет көрсететін 
компаниялардың да үлесі артуы 
керек қой. Ал, егер олай болмаса 
түскен пайданың бәрі шетел асып 
жатыр деген сөз. Ұлттың байлық 
ресурстарын алып орнына жаңа 
технология енгізбей, өндірістік 
білім және тапсырыс бермесе ондай 
инвестициядан не пайда? Сонда 
біз бүкіл байлығымызды құртуға 
неге асығамыз? Бұл орталық және 
жергілікті басқарушы органда
рының нәтижесіз жұмысын көр
сетеді. Осы жайында ҚЖ.Тоқаев 
«Қаржылық мемлекеттік қолдаудың 
пайдасын тек қана жергілікті 
билікке ұнайтын шаруашылықтар 
ғана көріп отыр. Жергілікті жер
лерде әкімдер бұл ұйымдастыру 
жұмыстарын дұрыс жүргізбеген» 
 деп өткір сын айтты. Президент 
атаған кемшіліктерді еліміздегі 
ондаған, жүздеген кәсіпкерлер өз 
тәжірибесінен көрсетіп, дәлелдеп 
бере алады. Мұндай сыннан соң 
кейбір басшылар отставкаға кетсе 
де болады. Кәсіпкерлер қоғамы 
шағын бизнесті үш жыл қосымша 
қ ұ н  с а л ы ғ ы н а н  б о с а т у  м е н 
тексерісті тоқтату туралы Президент 
мәлімдемесін қуана қабылдады. 
«Егер бизнес субъектілері, әсіресе, 
санитарлықэпидемиологиялық 

ЭКОНОМИКАЛЫҚ ЖАҢҒЫРУ – 

Қазақстан Президенті ретінде Қасым-Жомарт Тоқаев алғашқы 
айлардан-ақ қоғам көптен күткен азаматтарымыздың белсенділігін 
арттыруға ықпал ете бастағаны белгілі. Саяси және әлеуметтік 
мәселелер қоғамда кеңінен көтерілгенмен, өкінішке орай, 
Президентіміздің экономика саласына қатысты бастамалары әлі де 
көлеңкеде қалыңқырап келеді.
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салада белгіленген нормалар 
мен ережелерді сақтамаса ондай 
компаниялар жабылады, иелері 
жауапкершілікке тартылады» деген 
Президент таза бизнес пен жау
апсыз, көзбояушы кәсіпкерліктің 
аражігін ашып бергенін айта 
кетуіміз керек. Бұл талап – ула
ну, түрлі апаттық жағдайдың ал
дын алып, адал жұмыс істейтін 
кәсіпкерлерді заңсыз әрекетке 
бейім бәсекелестердің қыспағынан 
қорғайды деген сенімдеміз.

Президенттің орта бизнесті 
қолдау туралы төртінші тапсыр
масы біздің және көпшіліктің 
көңілінен шықты. Мемлекеттік 
о р г а н д а р д а  о р т а  б и з н е с т і ң 
экономикамыздағы алатын ерекше 
орны туралы түсінбеушілік осы 
күнге дейін бар. Ал, шындап кел
генде, ірі бизнес – бізде пайда
лы қазбаларды өндіруден тұрады. 
Шағын бизнеске сауда және түрлі 
қызмет көрсету жатады. Ең бастысы 
– өңдеу өндірісі, халық тұтынатын 
тауарларды жасап шығару негізінен 
орта бизнестің үлесінде. «Ақ жол» 
партиясы осы орта бизнестің 
м а ң ы з д ы л ы ғ ы  ж ө н і н д е  с о 
нау 2013жылдан бері Үкіметке 
жолдаған көптеген депутаттық 
сауалдарында қайтақайта ескер
тумен келеді. Біз сауалдарымызда 
өзімізде шығаратын аса маңызды 
деген тауарларға қосымша құн 
салығын төмендететін Еуроодақ 
тәжірибесін енгізуді ұсындық. 
Б ұ л  о т а н д ы қ  к ә с і п к е р л е р г е 
түсетін салмақты жеңілдетіп, 
біздің нарықты импорттық тауар
лар басымдылығынан қорғайды. 
Мұндай кезекті сауалды мемле
кет басшысының Жолдауынан 
кейін соңғы рет биылғы қазан 
айының екісінде үкіметке тағы да 
жолдаған болатынбыз. Осы уақыт 
аралығында салық саясатында 
консервативті бағыт ұстанатын 
Ресей Федерациясының өзі бұл 
әдістің тиімді екенін түсініп, кейбір 
маңызды деген тауарларға салықты 
төмендетіп үлгерді. Ал, біз болсақ 
бұл жолы да Үкіметтен негізсіз 
дәлелдерді желеу еткен, біздің 
ұсынысымызды қабылдамаған 
жауап алдық. Билік тарапынан 
орын алған мұндай түсініксіздік 
орта бизнестің дамуына кедергі 
к е л т і р у д е .  Е с е п  к о м и т е т і н і ң 
мәліметінше біздің елімізде орта 
бизнестегі кәсіпорындар саны 
соңғы он жыл шамасында 3,5 есеге 
азайған. 2010 жылы – 8,7 мың бол
са, 2019 жылғы маусым айында – 
2,6 мыңға түскен. Бұл Қазақстанда 
өзіміз тауар өндіргеннен, өзгелердің 
өнімін өткізгенді қолайлы санайты
нымызды көрсетеді. Сондықтан 
да Президенттің «... Орта биз
н е с  т у р а л ы .  Б і з д е  б и з н е с т і ң 
осы саласындағы кәсіпкерлерді 
мемлекеттік қолдау жоқ... Ин
д у с  т р и а л д ы  и н н о в а ц и я л ы қ 
даму бағытындағы мемлекеттік 
бағдарламалар аясында салықтық, 
қаржылық, әкімшілік ынталанды
руды қоса алғанда жоғары өнімді 
орта бизнес саласын дамытуға 
кешенді шаралар дайындауды 
Үкіметке тапсырамын», – деген 
тапсырмасы кәсіпкерлерге қолдау 
болды. Алдында айтқанымыздай, 
Президенттің осы нақты тапсыр
масына арқа сүйеп «Ақ жол» пар
тиясы мемлекеттік органдарға 
орта бизнесті дамытуға арналған 
өз ұсыныстарымызды жібергенмен 
еститін құлақ таппадық, тағы да 
қайталауға тура келеді.

Бесінші мәселе ретінде Прези
денттің салық жүйесіне қатысты 
тап сырмасын айтуға  болады. 
Жасы ратыны жоқ, біздің салық 
жүйесі экономиканы реттегіш 
тетігінен жазалау құралына айна
лып кеткенге көбірек ұқсайды. Бұл 
жөнінде ҚасымЖомарт Кемелұлы 
«Салық жүйесі адам капиталын 
инвестициялауға, еңбек өнімділігін 
арттыруға,  техникалық қайта 
жарақтануға, экспортты ұлғайтуға 
ықпал етуі керек», – деді халыққа 
Жолдауында.  Сол сияқты, ол 
еңбекақы қорына салмақты азай
тып, зейнетақы қорына қосымша 
5% қаржы аударуды 2023 жылға 
дейін шегерді, Салық кодексінде 
көрсетілмеген басы артық төлем 
атаулыны тоқтату туралы тапсырма 
берді. Ал ондай себепсіз салық салу 
түрлері бізде жетіп артылады. Пре
зидент енді бұл тапсырмаларының 
іске асырылуын бақылауға алды. 
Біздің депутаттық фракция қарсы 
болған, қоғамда үлкен дау тудырған 
банктік карталарды фискальді 
бақылауға алу туралы салықшылар 
ұсынысына 15қарашада тоқтау 
салғаны осыған нақты дәлел.

Соңғы кездері біздің депутаттар 
атына бизнес өкілдерінен салық 
орындары жалған кәсіпорын дар
дың алаяқтық әрекеттері үшін адал 
кәсіпкерлерге салық төлеуге мәж
бүрлегені туралы арызшағым
дары жиі түсетін болды. Салық 
органдарының орта бизнеске 
деген орынсыз талабы өз алды
на, оған қоса соттағы судьялар 
да солардың сойылын соғып жа
татыны таңғалдырады. Осындай 
орын алған мәселеге байланысты 
біздің депутаттық фракцияның 
ақпан айындағы сауалынан кейін 
Жоғарғы сот төрағасы Жақып 
Асанов Жоғарғы сот мүшелерінен 
тұратын арнайы комиссия құрған 
болатын. Әрине, сол үшін де оған 
рахмет. Тіпті, жоғары деңгейдегі сот 
саласында да экономика мен бизнес 
саласына қатысты біздің базалық 
заңдардың әлі де жеткіліксіз екенін 
байқадық. Осыған қарап, төменгі 
соттардың шешімі туралы не айтуға 
болады? 

Негізгі мәселе күрделі есеп
к е  қ ұ р ы л ғ а н ,  ж е м қ о р л ы қ қ а 
негізделген қосымша құн салығына 
қатысты болып отыр.Бұл салық 
түрін қолдану мемлекеттің өзіне 
де үнемі пайдалы емес, өйткені 
бюджетке түскен сол қосымша 
құннан алынған салықтың қомақты 
б ө л і г і  ( 5 0 0  6 0 0  м л р д .  т е ң г е ) 
экспорттаушыларға қайтарылады. 
Сондықтан өзге салық төлеушілер 
есебінен ҚҚС арқылы меже
ден жоғары табыс табатын, жер 
қойнауындағы шикізатты өндіретін 
алып кәсіпорындар немесе ауыл 
шаруашылығы өнімдерін шикізат 
к ү й і н д е  э к с п о р т т а й т ы н д а р 
пайдаға кенеледі. Сол шикізатты 
өңдеп, өз елімізде қосымша құн 
қалыптастыруға болатын еді ғой.

Бәлкім терең реформа ретінде 
күрделі  әкімдік ҚҚС орнына 
қарапайым ғана саудадан түсетін 
салықты алу керек шығар. Сол 
кезде салық орындары талап етіп 
жүгіртіп қоятын қағазбастылық 
та азаятын болады. Бұндай «ка
скадты» ұсынысты бір кезде эко
номика эксминистрлерінің бірі 
жасаған да болатын. Бірақ ол 
ұсыныс қабылданбады, өйткені 
т а у а р  ө н д і р у ш і л е р г е  с а л м а қ 
ұлғайып, импорттауышыларға көп 
жеңілдік берілетіндіктен, өтпей 

қалды.  Әрине,  мұндай салық 
әдісіне ұлттық бизнес өкілдері 
қарсы тұрады. Біздіңше бұл түйінді 
тарқату үшін басқа әдіспен, соңғы 
сатып алушыдан бір реттік салық 
алым алу арқылы шешуге бола
тын сияқты. Мұндай реформа та
уар өндірушілерді қолдай отырып, 
қайтарылатын бюджет қаржысын 
үнемдеуге септігін тигізер еді. 
Тағы бір ең тиімді жолы – шикізат 
экспорттаушыларға қайтарылатын 
ҚҚСты тоқтатып, сыртқа дайын 
өнім шығару. Өкінішке орай, жыл
дар бойы біз осыған жете алмай 
келеміз. Жолдауда мұндай тапсырма 
бар, салық саласы жұмысын реттеу 
мен шикізатты ғана сатқанша, одан 
дайын тұтынатын тауарлар жасауға 
өту туралы нақты көрсетілген.

Президент көтерген соңғы ал
тыншы мәселе ақшанесие саяса
тына тікелей қатысты. Оны мемле
кет басшысы «Еліміздің экономи
касының дамуына тежегіш болып 
келеді» – деп дөп атап көрсетті. 
ҚЖ.Тоқаевтың қиын жағдайда 
қалған көпбалалы аналар мен 
мүгедектердің несиелерін белгілі 
бір мөлшерде мемлекет есебінен 
жабу туралы шешімін білесіздер. 
Жолдауда бұл тақырып та кеңінен 
қозғалды. «Экономикамыздағы 
маңызды проблемалардың бірі 
– несиелендіру көлемінің тым 
аздығы. Соңғы бес жылда заңдық 
тұлғаларды, шағын және орта 
бизнесті  несиелендіру жалпы 
алғанда 13 пайыздан аса кеміген» – 
деді Президент.

Нақтырақ толықтырып айтсақ, 
Жалпы ішкі өнімге қатысты заңдық 
тұлғаларды несиелендіру өткен 
жылы 22 пайыздық антирекордтық 
көрсеткішке құлдырады. Негізінде 
несиелендіру кем дегенде 60% бо
луы керек, ал, Германия, Канада, 
Сингапур сияқты дамыған елдер
де бұл көрсеткіш 150200 пайыз 
деңгейінде. Турасын айтсақ, біздегі 
несиелендіру көлемі экономиканы 
көтермек түгілі, сол қазіргі қалыпта 
ұстап тұруға жетпейді. Бүгінгі 
біздегі несиелендіру банк сияқты 
нарықтық институттар арқылы 
емес, мемлекеттің экономикаға 
тікелей қаржы құюымен іске асу
да. Ашығын айтқанда, соңғы 10
12 жылда біздің банктер өзгені 
несиелендіріп қарық қылмақ 
түгілі өздері пайызсыз көмек алып 
мемлекеттің мойынында отыр. 
Мысалы, әлемдік экономикалық 
дағдарыстың ушығып тұрған 
кезінде 2008 жылы 13қазанда 
Ұлттық қордан бірқатар банктерге 
10 млрд. доллар бөлу туралы шешім 
жарияланды. Оның 4 млрд. доллары 
«Халық», «Қазкоммерц», «Альянс
банк», «БТА» сияқты ең ірі банктер
ге берілді. Банктерге көмек беру 
онымен тоқтаған жоқ, күні бүгінге 
дейін жалғасып келеді. 2017 жылы 

«Еуразиялық», «АТФ», «Цесна
банк», «Центр Кредит», «Bank RBK» 
секілді бес банктерге 650 млрд. теңге 
қаржылық көмек көрсетілді. Бұдан 
басқа Ұлттық компаниялар мен 
квазимемлекеттік саладағы ұйым
дардың миллиардтаған қаржысы 
осы банктердің айналымында, 
оған қоса бизнесті субсидиялан
дырудан пайыздық мөлшерлеме де 
солардың еншісінде, қысқасы олар 
түпкілікті бенефициар. Банктердің 
экономикамызды қаржыландыруға 
тиісті міндеті ғана оларды қолдауға 
мәжбүрлейді. Ал олар өз міндеттерін 
қалай атқарып жатқаны бәрімізге 
белгілі, сондықтан да көпшілік 
тарапынан арызшағымдар өте 
көп. Мемлекеттік қаржы біздің 
коммерциялық банктерге өздерінің 
жеке пайдасына асыруға емес, эко
номикамызды көтеру мақсатында 
несиелендіру үшін бөлінген. Соған 
қарамастан, кейбір мәліметтерге 
қарағанда біздің банктер мемле
кет берген қаржының бір бөлігін 
Ұлттық банктің ноталарын алып, 
ешқандай қауіпсіз 9 пайыз пайда 
табатын жеңіл жолын таңдап алған. 
Экономикаға қолдау көрсетпейтін, 
тек қана өз пайдаларын көздеген 
осындай әдіс  көлемі  жылдан 
жылға артып келеді. Бәзбір білгіш 
сарапшылардың айтуынша, мұндай 
қадамдар қаржылық дағдарысты 
бәсеңдету үшін жасалып жатыр
мыс. Бөлінген ақшаны нарықтан 
қайта шығарып жатса, мемлекеттік 
қаржыны оларға бөлудің қанша 
қажеті бар? Мемлекет біреулерге 
осыншама қаржыны не үшін беруі 
керек? Жаңағы «білгір» сарапшы
лар айтқандай емес, экономикалық 
заңдылықтар бойынша керісінше 
отандық өндірісті тежеу дағдарысты 
тудыратыны жалпыға мәлім. Со
дан барып импортқа тәуелділік 
пен ұлттық валютаның құлдырау 
п а й д а  б о л а т ы н ы  б ә р і м і з г е 
белгілі. Сондықтан, Ұлттық банк 
қарамағындағы екінші деңгейлі 
банктердің мемлекеттік қаржыны 
нақты, қажет деген экономикалық 
бағыттарға жұмсауға міндеттеуге 
тиісті деп ойлаймыз. Ол үшін 
біріншіден, екінші деңгейдегі 
б а н к т е р д і ң  м е м л е к е т  б е р г е н 
қаржыны Ұлттық банк ноталарына 
салуын шектеу қажет, (Айталық, 
оның көлемі мемлекеттен алған 
қаржының жартысынан аспауы 
керек); екіншіден, нотадан түскен 
пайда көлемін шектеу, (мыса
лы, мемлекеттен алған қаржыдан 
түсетін пайданы екі мөлшерлемеден 
асырмау). Мұндай шектеулер мем
лекеттен көмек қаржы алмаған не
месе аз ғана мөлшерде Ұлттық банк 
ноталарына қаржы салса оларға 
айтарлықтай қиындық тудырмай
ды. Осы шара арқылы Ұлттық банк 
ноталары арқылы ғана пайда та
буды көздеген екінші деңгейдегі 

банктерді бизнесті несиелендіруге 
ықпал ететін болады. Сонда ғана 
«Екінші деңгейдегі банктер бизнесті 
қолжетімді және ұзақ мерзімді не
сиелермен қамтамасыз ету керек» 
деген Тоқаевтың тапсырмасы іске 
асатын болады.

Жауапкершілігі мен мүмкіндігі 
мол несие алушылар жоқ деп 
жылайтын б ізд ің  банктер  өз 
кемшіліктері туралы жұмған ауы
зын ашпайды. Шын мәнінде дәп 
сол банктердің қаржылық саяса
ты, әсіресе жоғары, санаға сиым
сыз мөлшерлемелері кез келген 
бизнестің жолын бөгеп, пайдадан 
бұрын зиян шегуіне әкеліп жатыр. 
Одан кейін отандық өндіріс қалай 
дамымақ? «Екінші деңгейдегі банк
тер несие құнын тым арттыруы 
арқылы бизнесті қауіпқатерге 
итермелейді. Әрине, несие алу
шылар тарапынан да мәселе бар. 
Бірақ барлық жауапкершіліктерді 
өзгелерге артып, біздің банктерге 
тек қана жеңіл жолмен жүруге бол
майды», – деген Президенттің бұл 
саладағы жағдайды жақсы білетінін 
көрсетсе керек. Екінші деңгейдегі 
банктердің Ұлттық банк нотала
рын сатып алу арқылы пайда та
буын шектейтін аталмыш ұсыныс 
кейбіреулерге  ұнамауы,  т іпті 
оны мүлдем қолдамауы мүмкін. 
Олай болса банк жүйесіндегі бұл 
түйінді шеше алатын, тығырықтан 
шығаратын өзге бір амалдарды 
қарастыру қажет болады. Соның 
бір жолы – нарық қорын шұғыл 
дамыту бола алады. Оған «Астана» 
халықаралық Қаржы орталығында 
б р и т а н д ы қ  с о т  ө н д і р і с і  м е н 
қаржылықтехникалық үйлесті
рулерді қоса алғанда іске асыруға 
қажет мүмкіндіктер жасалған. Бірақ 
оны нақты қаржыландырмаса, 
сырттан инвестиция құйылмаса 
коммерциялық емес аты бар да 
заты жоқ жоба болып қалады. Менің 
ойымша, «Астана» халықаралық 
Қаржы орталығы егер біздегі өз пай
дасын ғана ойлайтын банк иелерінің 
қарсылығын жеңе білсе, шетелдік 
инвесторларды тауып олармен 
ортақ тіл табыса алса біздің банк 
жүйесіндегі келеңсіздіктерді жойып, 
кемшіліктердің орнын толтыра ала
ды. Оған осы халықаралық қаржы 
орталығын ашқан Елбасы мен «Шын 
мәнінде конституциялық мәртебеге 
ие болған Халықаралық қаржы 
орталығының қызметіне Үкімет 
қолдау көрсетсін», – деп тапсырма 
берген Мемлекет басшысының 
қолдауы сенім ұялатады.

Қорыта айтқанда,  биылғы 
Жолдау бүгінгі саяси, әлеуметтік, 
э к о н о м и к а л ы қ  а х у а л ы м ы з ғ а 
қатысты мәселелерді  көтерді 
деуімізге болады. «Ақ жол» парти
ясы еліміздің дамуына бағытталған 
Жолдауға қолдау көрсетуді өз 
міндеті деп біледі.

УАҚЫТ ТАЛАБЫ
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«Қазақ үні» газеті мен 
«Qazaquni.kz» ұлттық порталының 

 «ҚАЗАҚ ҮНІ» 
республикалық қоғамдық-саяси газеті мен 

Qazaquni.kz ұлттық порталының «ЖЫЛ АДАМЫ – 2019» 
таңдаулылары анықталды!

«Қазақ үні» газеті мен Qazaquni.kz ұлттық порталының 2019 жылғы «Жыл 
адамдары» сараланды. Еліміздің еңселі болуы үшін еңбектеніп жүрген ел 

азаматтарының жүзден жүйрік, мыңнан тұлпарларын атап өту мақсатында дәстүрлі 
түрде ұйымдастырылып келе жатқан осынау жоба аясында оқырмандар қалаған 

тұлғасын таңдай алды.
Дауыс беру телефон сауалы, смс, электронды пошта хабарлары және әлеуметтік 

желі арқылы өткізілді. Арнайы құрылған Сарапшылар алқасы 2019 жылдың 
үздіктерін анықтады.

Қазақстан Республикасы Тәуелсіздігінің 28 жылдығына орай 
таңдалған «Жыл адамы – 2019» байқауының 

жеңімпаздарымен таныс болыңыздар!

Жыл адамдары

ЖЫЛДЫҢ БАСТЫ ОҚИҒАСЫ –  ЕЛБАСЫ НҰРСҰЛТАН НАЗАРБАЕВ ӨЗ ӨКІЛЕТТІГІН 
ТОҚТАТТЫ. ҚАЗАҚСТАННЫҢ ЖАҢА ПРЕЗИДЕНТІ САЙЛАНДЫ. 

ҚР ПРЕЗИДЕНТІ ЖАНЫНАН ҰЛТТЫҚ ҚОҒАМДЫҚ СЕНІМ КЕҢЕСІ ҚҰРЫЛДЫ
ЖЫЛ ЖЕТІСТІГІ – СИРИЯДАҒЫ ҚАЗАҚСТАН АЗАМАТТАРЫН ЭВАКУАЦИЯЛАУ БОЙЫН-

ША БІРНЕШЕ КЕЗЕҢНЕН ТҰРҒАН «ЖУСАН» ОПЕРАЦИЯСЫНЫҢ ӨТКІЗІЛУІ.
ЖЫЛ ДАТАСЫ – 9 МАУСЫМ, ҚР ПРЕЗИДЕНТІ САЙЛАУЫ.

ЖЫЛ ЖАЗУШЫСЫ – 
РОЛЛАН СЕЙСЕНБАЕВ пен 

ЫРЫСБЕК ДӘБЕЙ.

Әйгілі қазақ жазушысы Роллан 
Сейсенбаевтың Арал теңізі тағыдырын 
арқау еткен «Өлілер кезген құмшағыл» 
романы «PEN America – 2020» әлемдік 
премиясына үміткер ретінде тіркелді. 
Жазушының бұл туындысы 1991 жылы 
жарық көрген.  АҚШтың Amazon 
Crossing компаниясы аталмыш ро
манды ағылшын тіліне аударып, үздік 
шығармалар қатарына қосты.

Ырысбек  Дәбей  биылғы жылы 
«Қоңыз» деп аталатын көркем туын
дысын жарыққа шығарды. Аталмыш 
туынды Жаңаөзен қырғынына арналған, 
бұл қазақ әдебиетінде әлі жазылмаған 
тақырып. Кітап оқырмандар мен әдебиет 
сыншылары тарапынан жоғары бағаға ие 
болды.

ЖЫЛ АҚЫНЫ – 
БАЙБОТА ҚОШЫМ-НОҒАЙ.

Қазақ әдебиетінің 
көрнекті өкілі Байбо
та ҚошымНоғайдың 
биылғы жылы «Мен жаз
баймын өлеңді…» атты 
аудармалар,  өлеңдер 
мен дастандар жинағы 

жарық көрді. Сонымен қатар, балаларға 
арналған «Әліппе» атты кітабы 5000 
мың данамен екінші мәрте жарық көріп 
отыр. Сондайақ, ол биыл өткен Ілияс 
Жансүгіров атындағы республикалық 
мүшәйрада Бас жүлдеге ие болған.

ЖЫЛ САЯСАТКЕРІ – 
ӨМІРЗАҚ ШӨКЕЕВ.

Түркістан облысы
н ы ң  ә к і м і  Ө м і р з а қ 
Шөкеев Ер Түріктің 
бесігі атанған киелі Түр
кістанның рухани жаң
ғыруы, жаңа бағытта да
муы жолында табанды 

еңбек етіп келе жатқан сарабдал саясат
кер. Сонымен қатар, Арыс қаласындағы 
апат кезінде халықтың жанынан та
былып, қаланың қалпына келуіне көп 
еңбек сіңірді. Арыстағы барлық құрылыс 
жұмыстарын өзі бақылап, бір ай бойы 
аймақ тұрғындарымен бірге тұрды.

ЖЫЛ ДЕПУТАТЫ – 
КӘРІБАЙ МҰСЫРМАН.

М ә ж і л і с  д е п у т а 
ты Кәрібай Мұсырман 
НұрСұлтан қаласында 
бел гілі мемлекет қайрат
кері Жұмабек Тәшеновке 
ескерткіштің орнатылуы
на үлкен септігін тигізді. 

Депутат халқымыз айрықша ардақ тұтатын 

тарихи тұлғаның дүниеге келгеніне келесі 
жылы 105 жыл толатынын ескере оты
рып, оған астанада лайықты ескерткіш 
орнату мәселесін қарауын өтінген бо
латын. Халық қалаулысының хатына 
НұрСұлтан әкімінің сол кездегі орын
басары (19 маусым, 2019 ж.) Ерлан Ка
налимов қол қойған ресми жауапта қала 
әкімдігі Жұмабек Тәшеновке ескерткіш 
орнату үшін жер телімі және қаржы көзі 
қарастырылып жатқандығын хабарлады. 
Ескерткіш елордадағы Жұмабек Тәшенов 
көшесінің бойында орнатылмақ.

ЖЫЛ МИНИСТРІ – 
ҚР БІЛІМ МИНИСТРІ 

АСХАТ АЙМАҒАМБЕТОВ.

Е л і м і з д і ң  Б і л і м 
және ғылым саласының 
тізгінін ұстағанына көп 
уақыт өтпесе де сала 
б о й ы н ш а  к ө п т е г е н 
мәселелердің оң шеші
мін табуына ықпал етіп 

жүрген министр. Атап айтқанда, бүгіндері 
қолданыстан алынып тасталған «Әліппе» 
оқулығын қазақ тіліне бейімделген Ах
мет Байұрсыновтың әдістемесі негізінде 
енгізуге шешім қабылдағаны – білім 
саласындағы маңызды жұмыс. Сондай
ақ,  биылғы жылы ҚР Тұңғыш Президенті 
– Елбасы Н.Ә.Назарбаевтың бастамасы 
бойынша әзірленген «Педагог мәртебесі 
туралы» заң жобасы мақұлданды. Ендігі 
жерде жаңа заң аясында мұғалімдердің 
жүктемесі азайып, олар өздеріне тән емес 
жұмыстарды орындаудан босатылмақ.

ЖЫЛ ӘКІМІ – 
ЕРЛАН АЙТАХАНОВ.

Шымкент қаласы
ның әкімі Ерлан Ай
таханов өзінің қазақ 
руханиятының қам қор
шысы екенін көрсете 
білді. Әкімнің баста
м а с ы м е н  Ш ы м к е н т 

қаласында қазақ ақындарының өлеңдері 
жазылған баннерлер ілініп, қазақ по
эзиясы насихатталды. Сонымен қатар, 
Ерлан Қуанышұлының қолдауымен 
Шымкент қаласында белгілі ақын, 
Қазақстанның Халық жазушысы, қоғам 

қайраткері Мұхтар Шаханов бастаған 
бірнеше ақынның жыр кештері жоғары 
деңгейде аталып өтілді.

ЖЫЛ РЕКТОРЫ – 
РӘБИҒА ҚУАТБЕКОВА.

Шымкент қаласын
дағы академик Ә.Қуат
беков атындағы Ха  лықтар 
Достығы уни верситетінің 
р е к т о р ы  Р ә б и ғ а 
Қуатбекова  ел імізд ің 
білім сала сы ның даму

ына елеулі үлес қосқан жан. Жыл сайын 
жоғарғы оқу орнының бірнеше түлегі 
халықаралық және республикалық білім 
сайыстарында бас жүлделерге ие болады. 
Мысалы, биылғы жылы өткен «ХХІ ғасыр 
көшбасшысы» атты халықаралық үздік сту
денттер байқауында, уни верситеттің «Қазақ 
тілі мен әдебиеті» мамандығының 4 курс 
студенті Бексейіт Әшірбекұлы І дәрежелі 
дипломмен және төсбелгімен марапаттал
ды. Білікті мамандар даярлауға зор үлес 
қосып жүрген Рәбиға Әбдімұсақызының 
да еңбегі елеусіз қалмай, Түркістан облысы 
әкімі Өмірзақ Шөкеевтің атынан арнайы 
марапатқа ие болды.

ЖЫЛ ҚАРЖЫГЕРІ – 
ЕРКІН ЕТЕКБАЕВА.

Еліміздің қаржы са ласының дамуы 
жолында ерен еңбек етіп келе жатқан 
маман дар дың бірі – «ForteBank» бас 
бухгалтері Еркін Етекбаева. Ол биылғы 
жылы CFO SUMMIT тұжырымы бойын
ша «CFO2019» үздік қаржыгері атанды.

ЖЫЛ ҚАЙРАТКЕРІ – 
ИСЛАМ ӘБІШ пен 

СЕРІК ТҮКЕЕВ.

Белгілі қоғам қайраткері Ислам 
Әбіш  қалың қазаққа руханият жана
шыры ретінде танымал. Оның Өскемен 
қаласы әкімі қызметін атқарған тұстағы 

ерен еңбегі туралы қала халқы ерекше 
ілтипатпен еске алады. Ислам Әбішевтің 
ісі қоғамда қызу талқыға түскені белгілі.
Еліміздің түкпіртүкпірінен белсенділер 
келіп қатысқан Әбішевтің сот процесі ту
ралы «Қазақ үні» порталы үзбей ақпарат 
таратуда. Ислам Әбішевпен бірге сотқа 
тартылған белгілі спорт қайраткері Серік 
Түкеев еліміздегі қазақ күресінің даму
ына орасан зор еңбек сіңірген маман. 
Оның бастамасымен қазақ күресінен 
бірнеше әлем біріншіліктері өтіп, қазақ 
күресіне деген әлем халықтарының 
қызығушылығы артты.

ЖЫЛ РЕЖИССЕРІ – 
ТАЛҒАТ ТЕМЕНОВ.

А л п ы с  б е с  ж а с қ а 
толған ҚР Халық артисі, 
п р о ф е с с о р  Т а л ғ а т 
Т е м е н о в  т і ң  ш ы ғ а р 
м а  ш ы л ы қ  а п т а л ы ғ ы 
биылғы жылы Қалибек 
Қуанышбаев атындағы 

Қазақ мемлекеттік академиялық музы
калық драма театрында өте жоғары 
деңгейде өтті. Белгілі режиссердың 
сахналық қойылымдары көрерменді 
баурады. Олардың қатарында «Тыра
улап ұшқан тырналар», «Аққудың көз 
жасы», «Отелло» пьесалары бар. Ел
басымыз Н.Ә.Назарбаевтың Қалибек 
Қуанышбаев атындағы Қазақ мемлекеттік 
академиялық музыкалық драма театрына 
арнайы ат басын бұрып, Т.Теменовтың 
«Тыраулап ұшқан тырналар» пьесасын 
тамашалап, жоғары баға беруі – өнер 
иесіне көрсетілген зор құрмет. 

ЖЫЛ АКТЕРІ – 
АЛЬМИРА ТҰРСЫН.

Б е л г і л і  р е ж и с 
сер А қ а н Сатаевт ы ң 
аты аңызға айна лған 
сақ патшайымы «То
мирис» т у ра лы тари
х и фи л ьм і н де баст ы 
рөлді ойнаған Альмира 

Тұрсын кино әлемінде ә деген беттеақ 
жарқ етіп көрінді. 28 жасар Альмира 
Томирис бейнесін тамаша сомдады. 
Оның әртістік шеберлігі көрермендер 
тарапынан жоғары бағаланды. «Томи
рис» фильмі еліміздің барлық киноте
атрларында аншлагпен өтуде.

ЖЫЛ САЗГЕРІ – 
РАХАТ-БИ ӘБДЫСАҒЫН.

Композитор және 
пианинашы, өнертану 
ғылымының магистрі, 
республикалық «Дарын» 
мемлекеттік сыйлы ғы
ның лауреаты РахатБи 
Әбдысағын жас та болса 

өнер әлемінде зор жетістіктерге жетіп 
келеді. Италияның атақты «Санта Че
чилия» музыкалық академиясының 
ең жас түлегі болып табылатын ол ҚР 
Президентінің «Ең дарынды өнерпаз» 
кубогының иегері.
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ЖЫЛ ӘНШІСІ – 
ЕРЖАН МАКСИМ.

Ж а с  ә н ш і  Е р ж а н 
Максим биылғы жылы 
Р е с е й д е  ө т к е н  « Г о 
лос. Дети» байқауында 
жеңіс ке жетті. Сонымен 
қатар, Ержан балалар 
арасын дағы «Еврови

дение» бай қауына қатысып, қазақ және 
ағыл шын тілдерінде ән шырқап, жүлделі 
екінші орынға ие болды.

ЖЫЛ СУРЕТШІСІ – 
АРЫСТАНБЕК ШАЛБАЕВ.

Т а н ы м а л  с у р е т ш і 
Арыстанбек Шалбаев 
Алматы тұрғындары 
м е н  қ о н а қ т а р ы н ы ң 
көзайы мына айналған 
әлФараби даңғылы, 
127 – Үлкен Алматы 

өзені маңында орналасқан «Әлемдерді 
біріктір» муралын қалпына келтірді.  Му
рал Алматыда жөндеу жұмыстары кезінде 
бүлінген болатын. «Әлемдерді біріктір» 
муралын 2015  жылы Қырғызстан 
суретшілерінің тандемі – «Doxа Art» 
тобы (Дмитрий Петровский, Сергей 
Келлер) салған болатын. 

ЖЫЛ ЗАҢГЕРІ – 
ДОСЖАН ӘМІРОВ.

Ақмола облыстық 
сотының төрағасы Дос
жан Әміровтың биыл
ғы жылы «Қазақ үні» 
ақпарат агенттігінде 
ж а  р ы қ  к ө р г е н 
«Мемлекеттік тілді білу – 

әрбір азаматтың міндеті» атты ма қа ласы 
қоғам тарапынан үлкен қызығушылық 
туғызып, оқырманның зор қолдауына 
ие болды. Себебі, бүгінгі таңда сот са
ласында Мемлекеттік тілдің үстемдігі 
байқалмайтыны белгілі. Досжан Әміров 
өз мақаласында сот саласының қазақ 
тіліне көшу керектігін ерекше атап өтіп, 
оның бірнеше жолдарын нақты көрсете 
білді. Оның бұл ісі әріптестеріне зор үлгі.

ЖЫЛ ҰСТАЗЫ – 
ӘЛИЯ АХМЕТОВА.

Б і л і м  с а л а с ы н ы ң 
қарқынды дамуы жолын
да қажырлы еңбек етіп 
келе жатқан ұлағатты 
ұстаз. Белгілі педагог, 
Көкшетау қаласындағы 
«Таңдау»  көпсалалы 

гимназиясының жоғары санаттағы та
рих пәнінің мұғалімі. Қазақстандағы 
білім саласындағы олқылықтарды ашық 
сынаған Әлия Ахметовамен Президент 
ҚасымЖомарт Тоқаевтың тапсыру
ымен министр Асхат Аймағамбетов 
кездесіп, пікірлескен болатын. 

ЖЫЛ ЖУРНАЛИСІ – 
НҰРГЕЛДІ ӘБДІҒАНИ.

Abai.kz порталының 
бас  редакторы Нұр
гелді  Әбдіғани өткір 
мақалаларымен оқыр
манға  жақсы таныс. 
Әсіресе, ұлттық мүдде 
мен Мемлекеттік тіл 

мәселесіне қатысты мақалалары қо
ғамның қолдауына ие болып отыра
ды. Соның бірі – қазақ тіліне қарсы 
шыққандар туралы «Қазақ тіліне қырын 
қарайтындар – өзіміздің айыртілділер» 
атты мақаласы «Қазақ үні» ақпарат 
агенттігінде жарияланып, оқырманның 
ыстық ықыласына бөленді.

ЖЫЛДЫҢ ТІЛ ҚАЙРАТКЕРІ – 
ҚАЗЫБЕК ИСА.

Белгілі ақын Қазыбек 
Иса «Қазақ үні» ЖШС 
президенті болғанымен, 
«Жыл адамы» сауална
масына еш қатысы жоқ 
екенін редакция ұжымы 
атынан мәлімдейміз. 

Үздіктерді анықтау барысында жиылған 
оқырмандар хаты мен смс хабарла
малар нәтижесінде, сондайақ белгілі 
қоғам қайраткерлері кіретін арнайы 
сараптамалық топтың шешімімен осын
дай таңдау жасалып отыр. Оның бас ты 
себебі, биыл Мемлекет басшысының 
төрағалығымен өткен Ұлттық Кеңестің 
алғашқы отырысында Қазыбек Иса 
Мемлекеттік тіл мәселесін көтерген бо
латын. Бұл – қазақ тілі мәселесінің Пре
зидент деңгейінде алғаш рет көтерілуі. 
Өз сөзінде ол мемлекеттік тіл туралы 
заңның қабылдану керектігін, орыс тілін 
ресми тіл статусынан айыру қажеттігін 
айрықша атап өтті.

ЖЫЛ ДӘРІГЕРІ – 
БАУЫРЖАН РАҚЫШЕВ. 

Жас та болса еліміз
дің медицина саласының 
дамуына зор үлес қо
сып келе жатқан бі лік ті 
маман. Кардиохирург, 
« Б о л а ш а қ »  б а ғ д а р 
л а   м а с ы н ы ң  т ү л е г і , 

А.Н.Сызғанов атындағы Ұлттық хирур
гия орталығының бөлімше меңгерушісі. 
Бауыржан биылғы жылы «Жүз жаңа 
есім» жобасының жеңімпазы атанды.

ЖЫЛ СПОРТШЫСЫ – 
НҰРҚОЖА ҚАЙПАНОВ пен 

БЕКЗАТ НҰРДӘУЛЕТОВ.

Нұрқожа Қайпанов – Сиянда өткен 
Азия чемпионатында еркін күрестен 
бірінші орынға ие болып, қазақ күресі 
тарихында ең жас (21 жаста) Азия чем
пионы атанды.

Бекзат Нұрдәулетов – Екатеринбург
та өткен бокстан әлем чемпионатында 
алтын медальды иеленген жалғыз қазақ 
боксшысы. Финалға жолдама алу үшін 
Бекзат 2016 жылы Олимпиада чемпи
оны атанған кубалық Хулио Сесара 
Ла Круспен қолғап түйістіріп, айқын 
басымдықпен жеңіске жетті.

ЖЫЛ ДИАСПОРА ҮЗДІГІ – 
ВЛАДИСЛАВ ТЕН.

Елордадағы «Линг
ва Тен» тілдерді оқыту 
коучинг орталығының, 
«МәмілеТен» қазақ 
тілін оқыту астаналық 
клубының бас дирек
торы. Оның қазақ тілін 

қалай тез меңгеріп алуға болатындығы 
туралы мақалалары оқырманның үлкен 
сұранысына ие. Владислав бір жылда 
қазақ тілін еркін меңгеріп ғана қоймай, 
елорда тұрғындарына да қазақ тілін 
үйрету бойынша дәрістер өткізіп келеді.

Әрине, қазақ атамыз, жалпы 
Шығыс халқы жылдың басын күн мен 
түн теңелген 22наурыздан бастайты
ны белгілі. Әлемдік қауымдастық 
1қаңтарды жыл басы деп есептеген 
соң біз де олардан бөлініп кете алмай
мыз. Қалай десек те,  бір жылдың өзі 
бір белес екендігі даусыз. Жаңа жылға 
аяқ басарда өткен жылда не бітірдік, 
қандай жетістіктерге жеткенімізді ой 
елегінен өткізіп,  есепке алып қойған 
да артықшылық етпейді.

Өзгеріс деп бөлежара айтуымыз
дың басты себебі – алдымен елі
міз дегі саяси жағдайға байланыс
ты екені белгілі. Отыз жылға жуық 
елімізге басшылық жасаған   Қазақ
станның тұңғыш президенті  – 
Ұлт көшбасшысы Нұрсұлтан На
зарбаев 2019 жылы 19 наурызда 
халыққа үндеу жолдап, мерзімінен 
бұрын президенттік өкілеттігін 
тоқтататынын мәлімдеуі жылдың ең 
басты күтпеген саяси жаңалығы бол
ды десек жаңылыспаймыз.

Мұндай жағдайда ҚР Конститу
циясына сәйкес, ҚР Президенті бо
лып Сенат Төрағасы тағайындалады. 
20 наурыз күні ҚасымЖомарт 
Тоқаев ҚР Президентінің міндетін 
атқарушы ретінде ант қабылдады. 
Ант қабылдау рәсімінде Тоқаев 
ө з і н і ң  а л ғ а ш қ ы  ж а р л ы ғ ы м е н 
Н.Назарбаевты Халық қаһарманы 
мен Еңбек ері атақтарымен мара
паттады. Сонымен бірге, Астана 
атауын НұрСұлтанға ауыстырып, 
республикалық маңызы бар қалалар 
мен облыс орталықтарының орталық 
көшілерін Назарбаевтың атымен 
атауды ұсынды. Қазақстанда 9  мау
сымда кезектен тыс өткен президент 
сайлауында биліктегі «Нұр Отан» 
партиясының кандидаты Қасым
Жомарт Тоқаев жеңіске жетіп, 12 
маусымда ұлықтау рәсімі өтті.

Қазіргі жаһандану заманын
да адамзат демократиялық қоғам 
құруды басты мақсат тұтып отыр. 
Дамыған мемлекеттер сияқты біздің 
еліміз де демократиялық бағытты 
таңдап, алғашқы қадамдарын ба
стады, бұқара халықтың бүгінгі та
лабы да осы. Соған орай қоғамды 
б а с қ а р у ғ а  д е г е н  қ а р а п а й ы м 
халықтың белсенділігі де жылдан 
жылға артып келеді. Көпбалалы 
аналар, қоғам белсенділері бастаған 
тұрғындар митингілер өткізіп, өз 
талаптарын қоюда. Осыған орай, 
халықтың ойпікірін, ұсыныстарын 
білдіре алатын Ұлттық қоғамдық 
сенім кеңесін құру туралы  ҚР 
Президентінің жарлығы шығып, 
оның 44 мүшесі ресми бекітілді. 
Кеңес экономикалық, әлеуметтік 
және саяси мәселелер бойынша үш 
топқа бөлінген.  Олардың қатарында 
көпшілікке танымал экономист 
Мұхтар Тайжан, белгілі ақын, «Ақ 
жол» партиясы төрағасы орынбаса
ры Қазыбек Иса, саясаттанушылар, 
қоғам қайраткерлері Расул Жұмалы, 
Айдос Сарым, адвокат Айман Ома
рова және өзге де тұлғалар бар. 
Ұлттық кеңестің екі отырысы өтіп, 
көпшілікті толғандырған бірқатар 
саясиқоғамдық, экономикалық, 
әлеуметтіктұрмыстық мәселелер 
талқыланды.   

Қарапайым халықтың тұрмыстық 

мәселелерін шешетін әлеуметтік 
салада да сең қозғалған секілді. 
Т ұ р м ы с ы  т ө м е н  о т б а с ы л а р ғ а , 
көпбалалы аналарға,  мүгедектерге 
арнайы берілетін арнаулы көмектің 
көлемі ұлғайтылып, төлеу қабілеті 
төмен мыңдаған адамдардың не
сиелік қарызының бір бөлігі мемле
кет есебінен өтелді.  Алдағы жылдары 
қатардағы адамдардың тұрмысын 
жақсартуға арналған ҚР Прези
денті ҚасымЖомарт Тоқаевтың 
Қазақстан халқына Жолдауында 
бірқатар жоспарлар белгіленді.  Енді 
сол бағдарламаларды нақты іске асы
ру міндеті тұр. 

Соңғы жылдар рухани жаңғыру 
бағдарламасы іске қосылып, халқы
мыздың ежелгі тарихы мен мәдениеті, 
озық өмірлік салтдәстүрін насихат
тау жолға қойылды. Ұлтымызға еңбегі 
сіңген Алаш арыстарының, әдебиет 
пен мәдениет қайраткерлерінің есімі 
ардақталып, бүгінгі ұрпаққа үлгі
өнеге ретінде ұсыныла бастады. 

2019 жыл еліміздің тарихында 
алғаш рет «Жастар жылы» болып 
жария ланғаны белгілі. Мемлеке
тіміздің ертеңгі тірегі жастарымыз
ды қолдау маңызды іс. Әрине, бір 
жылда жастардың бүкіл мәселесін 
шешіп тастау мүмкін емес. Оларды 
баспаналы ету, жұмыспен қамту, 
сапалы білім, саналы тәрбие алуына 
кеңірек жол ашу қажет. Оған бір жыл 
емес, тұрақты назар аударғанымыз 
жөн. Сонда ғана біз мемлекетіміздің 
болашағына сенімді  боламыз. 
Еліміздің атақдаңқын әлемге 
паш ететін де сол жастар. Соның 
бір айқын көрінісі, ұлтымыздың 
мақтанышы – Димаш Құдайберген. 
Димаштың әндеріне әлемнің төрт 
бұрышы түгелдей қол соқты. Жа
пония, Қытай, Германия, Америка 
сияқты дамыған көптеген елдердің 
талғампаз көрермендері оны үлкен 
қошаметпен, Қазақстанның көк 
туын көтеріп қарсы алды. Қазақтың 
әндерін әлемге танытып, ұлттық 
өнеріміздің өрісін кеңейткен Ди
маш Құдайберген биыл Тәуелсіздік 
күніне орай «Қазақстанның еңбек 
сіңірген қайраткері» атанды. Бұл 
өткен жылдың еншісіндегі қуанышты 
сәттеріміздің бірі, сондықтан өткен 
жылға өкпеміз жоқ дей аламыз.

Жыл санау бойынша келесі 
«тышқан жылы» болмақ. Атаба
баларымыз ежелден тышқан жы
лын береке, ырыс, татулық пен 
тыныштықтың жылы деп санаған. 
Халықтың бұл сенімінде негіз де 
жоқ емес.   Тышқан жылының 
мыңдаған жылдық тарихына на
зар аударсаңыз, оның негізгі басым 
бөлігі аштықсыз, жаугершіліксіз, 
қиындықсыз, молшылықта өткеніне 
көз жеткізесіз, халық үшін жайлы 
болған. Сарапшылар, болашақты 
болжайтын біліктілердің де айтуы 
бойынша келер жыл қазақ елі үшін 
табысты, жағымды жаңалықтарға 
толы болмақ. Тұрмысы төмен адам
дар жұмысты, баспаналы болып, 
халқымыздың рухани, мәдени даму
ына да мол мүмкіндіктер туады дейді. 
Ләйім солай болғай, әрбір қазақтың 
отбасында бақ пен береке орнасын!

«Қазақ үні»

ӨТКЕН ЖЫЛ ЕЛЕУЛІ 
ӨЗГЕРІСТЕРІМЕН ЕСТЕ 

ҚАЛАДЫ
Уақытқа билік жүрмейді, оны ешкім тоқтатып, немесе одан ешкім озып 
кете алмайды. Міне, кезекті бір жылды артқа тастап, тағы да бір кезеңнің 
табалдырығын аттамақшымыз. Тәубәшіл қазағымыз «Өткен жылға өкпе жоқ!» 
деп жататыны бар. Шүкір, еліміз аман, жеріміз бүтін! Бұл біздің биылғы – басты 
жетістігіміз. Әр жылдың өзіндік сыйы, өзіндік тартуы болатыны белгілі. Өткен жыл 
қазақстандықтар үшін өзінің елеулі өзгерістерімен есте қалары сөзсіз…
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И.ӘБІШЕВТІҢ СОТТАҒЫ СӨЗІ: 

Zań

«МЕНІ ҚАЛАЙ ДА СОТТАУ КЕРЕК 
БОЛСА, БАСҚА АЙЫП ТАҒЫҢДАР, 
МЕН БІРДЕН МОЙЫНДАЙМЫН...»

2014 жылы мен Елбасымыз 
Н.Назарбаевтың тікелей тап
сырмасымен өз орныма қайтып 
келдім. Мен жұмыста болмаған 
9  ай ішінде баяғы 1,5  трлн.
теңгеге игерілетін бағдарлама 
қабылданды. Үкіметтің қау лысы, 
ақырында Президент қол қойған 
Жарлық та шықты. Мен жұмысқа 
қ а й т а  қ а б ы л д а н а р  а л д ы н д а 
Президенттің қа былдауында 
болғанмын, сол кезде Нұрекеңе 
«біз бұл бағ дарламаны 500 млрд.
теңгеге игере аламыз және сол 
ақшаға одан да көп көлемде 
игереміз» дедім. Ол кісі: «Жұмысқа 
кіріс, осы айтқан сөзіңнің үдесінен 
шық!» деді .  Мен 2014 жылы 
сәуірде жұмысты қабылдасам, сол 
жылы 19қарашада Прези денттің 
алдында 45 минут отырып, 1 трлн.
теңгенің артық екенін дәлелдеп 
бердім. 

Біріншіден, бағдарламада 60 
мың гектар суармалы жерді қайта 
қалпына келтіру көзделсе, біз 
оның орнына 610 мың гектарды 
қалпына келтіреміз дедім.

Екіншіден, біздің елде су ре
сурсы жетіспейді. Бұл – әлемдік 
проблема. Бұрынғы бағдарламада 
900 млн.текше метр су үнемделуі 
көзделсе, мен Президентке 2,4 
млрд.текше метр су үнемдейтінімізді 
дәлелдеп бердім. 

Үшіншіден, 1,5 трлн. тең геге 
600 млн.текше метр көк темгі 
тасқын, апатты су жинақталатын 
болса, біз 500 млрд.теңгеге 1,9 
млрд. текше метр суды жинақтай 
аламыз дедім. Егер мен қызметіме 
қайтып келмегенімде,  2015
2016 жылдары үкіметпен айты
сып жүріп дәлелдемегенімде, 
қазынаның қыруар ақшасы қолды 
болып кете берер еді....

–Қорғаушы  А.Құспан: Сізді 
Елбасы қандай негізбен қайта 
тағайындады – арыз жаздыңыз 
ба, қабылдауына кірдіңіз бе, әлде 
басқаша болды ма?

– 2014 жылы 1,5 трлн. теңгелік 
бағдарлама қабылданғаннан 
кейін, ол баспасөз бетінде жа
рияланды. Кәзір осы сот залын
да отырған «Время» газетінің 
тілшісі Зәуре Мырзақожаева куә, 
мен Үкіметтің сайтына «мына 
бағдарлама дұрыс емес, қаржы 
мөлшерден артық есептелген» 
деген пікірімді салдым. Ол пікірім 
үкімет сайтында бір сағат қана 
тұрды, бірақ, сол кезде «Время» 

газетінің басшылығы көріп қалған 
екен, олар Шымкенттегі тілшісі 
З.Мырзақожаеваға тапсырма 
беріп, мен оған өз ойымның шет 
жағасын айтып, сұхбат бердім. 
Г а з е т т е г і  м а қ а л а  Е л б а с ы ғ а 
жетіпті, ол кісі мені шақырып 
алып, қызметіме қайта қойды. 
Бұрыштамасы былай: «И.Абишев 
– один из грамотных руково
дителейпрактиков страны. Вер
нуть на прежнюю должность как 
несправедливо уволенный».

2012 жылдан аяғынан бастап 
маған қысым жасап, мені қудалау, 
соңыма түсу басталды. «Ондай 
болған жоқ» деушілер табылса, 
мен бұл сөзімді дәлелдеп бере 
аламын. Оған дейін де түскен ғой, 
таусылмайтын тергеудің астында 
жүргенмін, бірақ, содан бергісі 
сотқа жеткізіп жығылды...

Шәймерденов деген бала 
2018жылдың көктемінде пай
да болды. Ал,  СМП610 де
г е н  м е к е м е н і  б і л е т і н б і з , 
о н ы  п о р т у г а л и я л ы қ  а з а м а т 
басқаратын. Халыққа су керек 
болды, сол себепті СМП610ға 
2018 жылы қаржы көбірек, 2,5 
млрд. теңге бөлінді. Бірақ, наурыз, 
сәуір, мамыр өтті, СМПның 
жұмысы мандымады. Біз мазасыз
дана бастадық. Өйткені, бұл істі 
облыс әкімдігінен бастап, үкімет, 
парламентке дейін қадағалап 
отырды. Ең қиын жағдай осы 
нысанда қалыптасты. Сол себепті, 
бізге маусым, шілде айында 
Шәймерденовпен жиі кездесуге 
тура келді. Бірақ, оның «өйтемін 
де бүйтемін» деген көп уәдесінің 
ешқайсысы орындалмады. Соған 
байланысты, тамыз айында біз 
СМП610мен жасалған келісім
шартты бұзуға мәжбүр болдық.

Шәймерденовтің өзіне келер 
болсақ, ол маған танысқан кезде 
өте сүйкімді, жылы сөйлейтін, 
мәдениетті, тәртіпті адам болып 
көрінді. Осынша жасқа келгенімде 
а д а м  т а н ы м а й  қ а т е л е с к е н 
екенмін, оның шын бейнесін 
бұрыннан істес болған жандардың 
куәлігінен енді біліп жатырмыз 
ғой.. .  Португалиялықтармен 
жұмыс істеп жүрген, компани
ясы проблемаға тап болған, та
лапты жас жігіт екен деп ойла
дым. Қазақты әрбір баласының 
кішкентай табысына мен өзім нің 
туған бауырымның қуа нышындай 
қараймын, құрметті сот. Біздің 

СМПға жылдың басында жұмыс 
бастауы үшін бөлген 450 млн.
теңгеміз «Астанабанкке» бар
ды да, шықпай тұрып қалды. 
Оған жаным ашып жүрді менің. 
Неге біз келісімшартты бұзуды 
тамызға дейін создық? Мен оның 
«түріктерді әкелемін, басқаларды 
әкелемін» деген сөзіне сендім. Күз 
келіп қалған соң келісімшартты 
бұзбасқа амалымыз қалмады. 
Біздің комитеттің құрамында 
2,5 мыңға жуық техникасы, 18 
мыңға дейін жұмысшысы бар 
« Қ а з с у ш а р »  д е г е н  қ у а т т ы 
мемлекетт ік  компания бар, 
«соған субмердігер болып істей 
бересің ғой» деп жаным ашып жүр 
оған... 2,5 млрд.теңгенің 1 млрд.
теңгесін өзге мекемелерге бердік
тағы, қыркүйек, қазан, қараша 
айында «Қазсушар» 1,5 млрд.
теңгенің жұмысын бітіріп, топта
ма су құбырының жоспарындағы 
7080 елді мекеннің 2030ына 
су құбырып апарып, қоғамдық
әлеуметтік сұранысты орындап 
шықты.

Ал,  Шәймерденов болса, 
бізді сотқа берді, мен оған да 
түсіністікпен қарадым, біз сот
та жеңіп шықтық, үстімізден 
арыз жазды, оны қаржы бақылау 
комитеті  тексерді ,  осындай 
нәрсенің бәрі болды. Оның қайта
қайта маған жолыққысы келіп 
жүргені, атқарған біраз жұмысы 
бартұғын. Біз соны төлеуіміз 
к е р е к .  Б і р а қ ,  с о л  ж ұ м ы с т ы 
қабылдап алатын біздің мамандар 
«жұмыс толық атқарылған» деп 
қол қоймайынша, біз ол ақшаны 
төлей алмаймыз! 

– СМП-мен 2018 жылға дейін 
қалай жұмыс істеп едіңіздер?

– Мен оның арыз жазып, «2014 
жылы Әбішевке 1 млн. доллар арыз 
бергенмін» деген сөзін құлағыма 
қыстырмаймын да, себебі он
дай нәрсе менің табиғатыма жат! 
Ақыры, өзінің өтірігі шығып, 
іс  қылмыс құрамы жоқ деп 
қысқартылды ғой. Біз СМП
610мен алғаш 2014 жылы, 7,6 
млрд. теңгеге шарт жасастық. Сол 
жылы біраз жұмыс істеді. Сомасы 
есімде жоқ. 2015 жылы да біраз 
жұмыс істеді. Естеріңізде болса, 

сол жылы тамыз айында девальва
ция болды, мұнайдың құны түсіп 
кетті. Тамыз айында Елбасының 
«құрылыс жұмысының 80 пайызы 
дайын болған нысандарын ғана 
бітіріңдер, аса бір қажеттілері 
болмаса, қалғанының бәрінің 
жұмысын тоқтатыңдар, жаңа ны
сандарды бастамаңдар, қаржы 
жоқ» деп берген тапсырмасы бар. 
СМПның ақша сын да сол кезде 
басқа бітпе гендермен бірге алып 
тастадық. 2016 жылы да қаржы 
бөлінген жоқ. 2017 жылы қаржы 
бөлінді. Құрметті сот, жылдың 
басында бөлінген ақшамен, жыл 
соңында жұмсалған ақшаны 
тексеріп көруге болады –  50 
пайызын да игерген жоқ олар. 
2017 жылғы жағдайды айттым, 
тамыз айына бар болғаны 37 млн.
теңгенің жұмысын істеді!

– Шәймерденов сізбен кездескен 
кездерінде келісім-шарт бұзылғанға 
дейін істелген жұмысының ақшасын 
сұрап жүр ғой, солай ма?

– Иә, олар 100 млн.теңгеге 
ж у ы қ  ж ұ м ы с  і с т е д і .  Б і р а қ , 
құбыр салумен іс бітпейді ғой, 
оның задвижкасын қою керек, 
топырақтың құнарлы қабатын 
қалпына келтіріп төсеу керек, 
осындай біраз жұмыстары бо
лады, солары жасалмаған соң, 
біздің мамандар қол қоймаған. Ол 
маған «Дипломат» қонақ үйінде 
болсын, «Қазсушарда» болсын, 
сол ақшасын төлетуді сөз етіп 
жүр. Мен, құран ұстап та айта 
аламын, қазақтың баласы ғой 
деп, жігіттерге «жәрдем беріп 
жіберсеңдерші, ақшасын алсын 
да» деп жүрдім. Бірақ, олардың 
ешқайсысы баспай қойды.. . 
Екеуміздің арамызда басқа ақша 
жайлы сөз болған емес, болуы да 
мүмкін емес!

–  Енді  с і зге  «Қазбайлық-
Астана» мекемесінен Шәймер-
денов арқылы 60 млн. теңге пара 
алуға оқталды» деген тағылған 
нақты айып бойынша. Айыптау 
актісіндегі мына екі пункт бойын-
ша сіздің пікіріңізді білгім келеді. 
Соның ішінде сіз Су ресурстары 
комитетіне төраға болып келген 
кезіңізде «бекітілген қызметтік 
міндеттерін бұзды» деген айып 

тағылған. 1-пункт: «Сыбайлас 
жемқорлық көріністеріне қарсы 
тұруға, сыбайлас жемқорлық 
құқық бұзушылықтарға не сыбайлас 
жемқорлықпен жымдасқан немесе 
сыбайлас жемқорлық үшін жағдай 
тудыратын әрекеттерге жол 
бермеуге». 2-пункт: «Өз құзыреті 
шегінде комитетте сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес үшін 
бағытталған шараларды қабылдау 
және сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
күрес үшін бағытталған шара-
ларды қабылдауда дербес жауап-
ты болуға». Міне, осы екі талап-
ты бұзған деген айып тағылған. 
Сіз бұған не деп жауап бересіз – 
келісесіз бе, келіспейсіз бе?

–Құрметті сот, мен бұл сұраққа 
былай жауап беремін. Сыбай
лас жемқорлыққа қарсы күрестің 
түпкі мақсаты не? Түпкі мақсаты 
– мемлекеттің, яғни, халықтың 
қаржысын талантаражға түсірмеу. 
Маған тағылған айыптың өзі 
дұрыс деген күннің өзінде, мен қай 
жерде мемлекетке бір теңге зиян 
келтіріппін?! Құрметті сот, өзіңіз 
ойланып көріңізші, Қазақстанның 
227 млн.гектар жерінің ішінен 
610 мың гектар жерді қалпына 
к е л т і р е т і н ,  п ә л е н б а й  с у 
қоймасын қалпына келтіретін, 
т .б .  көптеген жұмыс көлемі 
көзделген, 1 трлн.500 млрд.теңгеге 
жоспарланған бағдарламадан 1 
трлн. теңгенің артық салынғанын 
дәлелдей алатындай болып есеп
теп шығару дегеніңіз  қанша 
еңбек! Және ол біздің тікелей 
міндетімізге кірмейтін шаруа 
ғой! Біз қабылданып қойылған 
бағдарлама бойынша жұмыс істей 
беруімізге әбден болатын еді. Сон
шама қыруар жұмысқа басшы 
болып, қанша жүздеген маман
ды тікелей қызметтік міндетіне 
кірмейтін, ешкім ол үшін бір 
теңге еңбекақы төлемейтін шару
амен күнтүн демей айналысуға 
үгіттеп, көздерін жеткізіп, өзіне 
де, өзгеге де табандатқан жеті 
а й  б о й ы  т ы н ы ш т ы қ  б е р м е й 
жұмыс істеген адам, енді келіп 
сол еңбегінің бәрінің бытшытын 
шығарып қиратып тастады деген
ге қалай сенуге болады? Сыбай
лас жемқорлыққа қарсы күрестің 

Мен 2012 жылы Су ресурстары комитетіне төраға болып келгенімде, 
сол жылға бекітілген жұмыс көлемі бойынша, бюджеттен 397 млрд.
теңге игерілуі тиіс екен. Біз соның 300 млрд. теңгесін мемлекетке 
қайтарып беріп, 93 млрд.теңгемен жоспарланған жұмыстың бәрін 
бітірдік. Менің де барлық проблемам осы 2012 жылдың аяғында 
басталды... Сол кезде айналымнан шыққан суармалы жерлерді 
қайта қалпына келтіру туралы мемлекеттік бағдарлама қолға алына 
бастады. Оған сәйкес 1,5 трлн. теңге игерілетін болған, мен бірақ 1,5 
трлн. теңгеге бірден қарсы шықтым-дағы, маған «онда сізбен жұмыс 
істесе алмайды екенбіз!» деген соң, арызымды жазып, жұмыстан 
шығып кеткен едім... Жалпы, елімізде 1991 жылдан бері 1 млн.
га суармалы жер жарамсыз болып, айналымнан шыққан. Колхоз, 
совхоздар тарап кеткен соң, бұрынғыдай техника жоқ, жеке шаруалар 
игере алмай қалған. Алматы, Нұр-Сұлтан секілді қалаларға қаптаған 
жас жігіттер қайдан келіп жатыр дейсіз, ауылда жұмыс жоқ болған соң 
келіп жатыр...
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Абай атындағы Қазақ Ұлттық 
педагогикалық университетінде Алматы 
қаласы Медеу ауданы Ардагерлер 
кеңесінің төрағасы, профессор, запастағы 
полковник Ким Серікбаевтың мұрындық 
болуымен Александр Бектің орыс тіліндегі 
«Волоколамск тас жолы» кітабының жаңа 
басылымының тұсаукесері өтті. 

Zań

Батыр рухын қайта сілкінткендей дүбірлі іс
шара мазмұнды оқырмандар конференциясына 
жалғасты. Онда танымал тұлғалар сөз сөйлеп, 
әскери оқу орындарының курсанттары мен 
мектеп оқушылары кітап тараулары бойынша 
мазмұнды баяндама жасады.

Кешке құрметті қонақ ретінде әйгілі генерал 
И.В.Панфиловтың немерелері Айгүл және Алуа 
Байқадамовалар, сондайақ даңқты қолбасшы, 
Совет Одағының Батыры Б.Момышұлының 
келіні Зейнеп Ахметова мен Баукеңнің немересі 
Ержан Момышұлы қатысты. 

Біз оқырман назарына мәслихатқа арнайы 
келіп естелік айтқан Халық жазушысы, Еңбек 
ері Әбдіжәміл Нұрпейісовтің лебізін қаз
қалпында ұсынуды жөн санадық. 

– Бүгінгі әңгіме халқымыздың сүйікті 
перзенті Бауыржан Момышұлы жөнінде ғой. 
Бұл тұрғыда еске түсетін нәрсе – біздің кейінде 
«ұлы» деген сөзді көп айтып, қадірін кетіріп 
алғандығымыз. Осы дұрыс емес. Ұлылар 
қатарында Абылай, Шоқан, Абай, Әуезов және 
Бауыржан сияқты тұлғалар ғана аталғаны жөн.

Баукең – өте уникальный адам еді; мінезі 
жағынан да, қабілеті жағынан да, ойлау, сөйлеу 
жағынан да... 

О кісіні түсіну өте қиын болатын. Былай 
қарағанда, подтянутый, стройный, твердый... 
С твердым решительным лицом... Сондай адам. 
Ал араласып кеткен кезде оның бойындағы 
даналығынан гөрі балалығы басым сияқтанатын 
еді. Мінезі тік... Ол да өз алдына, Баукеңнің 
өзіне өте үйлесетін, жарасатын қилықилы 
қызық мінезі де жеткіліктітін. Әлбетте, сондай 
интеллигентный адам. 

Москвадан жоғары, солтүстікбатысқа 
қарай өрлейтін теміржол бойында Калинин 
деген үлкен қала болды. (Қазіргі Тверь. Қ.М.). 
Сонда Әскери академия орналасқан. Баукең, 
міне, осында сабақ берді. 

Жалпы, Бауыржанның таланты – полко
водческий талант. Яғни, ол полкті де, армияны 
да, корпусты да басқара алады. Бірақ адамның 
тағдыры деген біз біле бермейтін аса қиын нәрсе 
ғой. Ол пенде баласының өмірін қолмақол 
өзгертіп жібереді. Иә, Баукеңде әскери санатта 
жоғары дәрежедегі елде жоқ айрықша талант 
болды. Ол әр кезеңде взводты да, ротаны да, ба
тальонды да, полкті де, дивизияны да басқарды. 
Өкініштісі, Бауыржан әскер қатарынан ерте 
кетуге мәжбүр болды. Әйтпесе армияны да, 
фронтты да басқара берер еді. 

Оны Куба елінің серкесі Фидель Кастроның 
арнайы шақыртқанын білесіздер. Куба – жан
жағын мұхит қоршаған кішкене ғана арал. 
Арғы жағында, қол созым жерде – ұлы держа
ва Америка Құрама Штаттары тұр. Бұлардың 
Кубаны басып алу пиғылы болғаны да мәлім. 
Сол барған сапарында Баукең Куба әскері бас
шыларына: «Сендер қорғаныс шебінде шайқасу 
тактикасын қолдана алмайсыңдар. Себебі, 
шегінетін жерлерің жоқ. Ал совет өкіметінің 
жөні басқа. Шетшегі жоқ, ұланғайыр жері бар, 
орыстың сібірлік қысы дегендер болады. Олар 
бір кезең шегіне отырып, қайтадан ұтқыр ша
буыл ұйымдастырады. Ал сендерге өйту мүмкін 
емес, шегінетін жерлерің жоқ. Сондықтан тек 
алға ұмтылып, үнемі шабуыл жасауларың керек.

Ойлап қарасаң, Бауыржанның осы сөзінде 
қаншама чисто стратегический шындық жатыр.

Бұл – бір. Екіншіден, Баукеңнің артында 
қалған нақыл сөздері, ғибратты жазбалары көп. 
Ол – сарқылмас рухани қазына. Міне, соны 
мына отырған жастар бойларына сіңірулері 
қажет. 

Менің білетінім, сонау соғыс жылдарында 
Бауыржан Момышұлының аты әйгілі генерал 
Василий Панфиловтың фамилиясымен қатар 

БАУЫРЖАН РУХЫ 
ҚАЙТА СІЛКІНДІ

аталды. Баукең – сол қиянкескі соғыста белгілі 
ғана қаружарақ көмегімен қол астындағы 
әскерін қаншама мәрте ажал тырнағынан аман 
алып шыққан командир. 

Бірақ бізде жөн білмейтін, іші тар, пиғыл
дары нашар жігіттер көп қой. Олар Бауыр жан
ның газеттенгазетке, басылымнанбасы лым ға 
шығып, Панфиловпен қатар аталған даң қын 
асырып, оны лайықты мақтан тұтып, кө тер
мелеудің орнына үнемі етегінен тартып, ба сына 
нешеқилы пәленің бәрін үйіптөгумен болды. 

Бізде халық абыройын жерәлемге асқақтат
қан Баукеңдей тұлға жоқ. Бірақ біз оның жанын 
жаралап, адал есіміне күйе жағып, әлгіндей 
жамандықтың бәрін пасық ісімізбен доказали! 
Конкретно доказали!

Иә, сол елуінші жылдары оқуда жүрмін. 
Баукең кімнен, қалай естігенін білмеймін, мені 
тауып алды. Жаңа ғана үйленген кезім еді, бір 
кішкене бөлмеде тұратынбыз. Содан батырды 
қонаққа шақырдым. 

– Ой, сен оны қой! – деп күлді. Қала 
орталығында «Прага» деген ең қымбат, ең 
сәулетті ресторан бар еді, менің өзімді соған 
алып барды. – Сен ашқұрсақ жүрген студентсің 
ғой. «Кедейдің бір тойғаны шала байығаны» – 
менің арқамда бір тойып қал... 

Сөйтіп, кейін онда бір емес, тағы да талай 
соқтық. 

Бір күні біздің сабағымызға келіп, мені 
шақыртып біреуді жұмсапты. Жолдас жігіт 
құлағыма сыбырлап: 

– Сені Бауыржан Момышұлы сыртта күтіп 
тұр, – деді. Лекциядан сұранып шығып, бардым. 

Түріне қарасам, жүзінде әдеттегідей от жоқ, 
қатқыл, жігерлі, сұсты өңі сәл жасып қалғандай 
көрінді. Қабағында кірбің бар. Бірақ мұның не 
реніш екенін біле алмадым. Содан амандасқан 
соң ол: 

– Қазір біздің гостиницаға барайық, – деді. 
«Цветной бульвар» деген бар еді, соны 

бойлап, Қызыл Армия драма театрының сыр
тында орналасқан кілең полковник, генерал
дар тұратын қонақ үйіне тарттық. Келген соң 
Баукең «нөмірге әкеліңіз деп» шәйпайға заказ 
беріп, екінші қабаттағы бөлмеге көтерілдік. 

– Әбдіжәмил, – деді. – Бұрын өз қазағым 
етектен тартып, жағамнан алатын еді, енді орыс 
ағайындар да маған қаһар төге бастады. Мені 
досрочно пенсияға шығарды. Мен – бір ғана 
профессияның адамымын. Оны өзің жақсы 

білесің. Халық та біледі. Мен соғыста жаумен 
күресуге жаралған жанмын. Білетінім – осы. Ал 
мені мерзімнен бұрын пенсияға шығарып отыр. 
Енді не істеймін? Қайда барамын?! Халқымды 
білемін ғой. Ондағы жігіттерді білемін ғой. Енді, 
амал жоқ, өзімді сыртымнан қолдарын шошай
тып көрсетіп, мазақтап, сықсыңдап күлетін 
адамдардың ортасына бармақшымын. Пойызға 
билет те алып қойдым...

Қалай жұбатарымды білмей, жаным ыш
қынды. 

Шығарып салдым. Жолдастарым – Зейнол
ла Қабдолов пен Тахауи Ахтановқа Баукеңді 
жақсылап күтіп алыңдар деп срочный, обстоя
тельный телерграмма салдым.

Оқуды бітіретін жылым ғой. Май айының 
басында елге келсем, Баукең үй алыпты. Дзер
жинский көшесі... Гогольден төмен, үш бөлмелі 
үй деп естідім. Екінші қабат... «Енді өзі не істеп 
жүр?» деп сұрағанымда, жазушылық жолға 
түскенін, «Наша семья» деген кітабын шығар
ғанын білдім. Одан соң «Спина» деген әңгіме 
жазыпты. Чисто психологический әңгіме. 
Мұндай шығарма жазу екінің бірінің қолынан 
келмейді. Қорқақтықтың бірінші белгісі 
адамның жон арқасы арқылы білінеді екен ғой. 
Осындай тақырыпта жазылған туынды...

Андасанда телефон соғатыны болатын 
еді. Мен, өзі, Баукеңнің, Әуезовтің, Сәбит 
Мұқановтың дауыстарын бірден ажыратамын. 
Бірде Баукең: 

– «Алло!» – деп хабарласып тұр. 
– Бауке, ассалаумағалейкум! 
– Тоқтағын!..
Батырдың кейбір сөздерді осылай бұзып 

айтатын мәнері бар еді. Мысалы, «больницаны» 
«бәлнісә», «милицияны» «мілисә» дейді. 

– Тоқтағын! Мен Жамбылдамын ғой, – деп 
сөзін жалғады. – Туған жерім Бурный ауылына 
барып бір айдай жаттым. Бұл уақыт аралығында 
мені жоғары жақтан қыбыр етіп іздеген жан 
баласы болған жоқ. Енді Жамбылға келсем, 
обкомның бірінші секретары: «Бауке, ауылда 
жатқаныңызды білеміз. Енді мұнда келгеніңіз 
жақсы болды. Қазір обком мен облиспол
ком қызметкерлерімен встреча жасаймыз» 
– дейді. – «Жоқ, қажет емес. Мен ешкіммнен 
кездеспеймін!». – «Жоо, болмайды, Бауке! 
Халқыңыз ренжиді». Содан қойшы, зорлағандай 
қылып, мені Мәдениет сарайына алып келді. 
Облыстық атқару комитетінің предсетателі 
екеуі екі жағымнан қаумалап, президиумға 
отырғызды. Одан сөз сөйлеңіз деп, трибунаға 
шығарды. «Жоқ, қажет емес, сөйлемеймін!» 
десем де болмайды. Содан сөйледім. Не дедің 
десейші! 

– Иә, не дедіңіз, Бауке? 
– Мен былай дедім: 
Қасқабағым мұң тұнған,
Атадан жалғыз мен туған.
Бір дастан айтып берейін, –
Ояншы, обком, ұйқыңнан!
– Қалай ойлайсың, осы сөзім ұнады ма әлгі 

бастықтарға? 
– Әй, сірә, ұнай қоймаған шығар... 
– Иә, әрине,  ұнаған жоқпын. Бірақ 

өздерінен көрсін. Менің жазығым не?!.
Міне, мен білетін Баукең осындай еді. Енді 

сөзімді аяқтайын. Басқалар да сөйлесін, – деді 
Әбдіжәміл аға.

Құлан САҒАТҰЛЫ

ұлттық бюросы 2017 жылы 14 
млрд. 780 млн.теңгені, 2018 
жылы 16 млрд.теңгені талан
таражға ұшыраудан аман алып 
қалдық деп есеп беріпті. Соңғы 
20 жылда орта есеппен 15 млрд. 
теңге деп есептесек, бүкіл қаржы 
полициясы жабылып жүріп, 
мемлекеттің 300 млрд. теңгесін 
үнемдепті. Ал, мен басшылық 
жасаған бір ғана комитет және 
бұл біздің комитеттің тікелей 
қызметтік міндетіне кірмесе де, 1 
трлн. 300 млрд. теңге үнемдепті. 
Сонда кім күресіп, кім күреспей 
ж а т ы р ?  Ұ л т т ы қ  б ю р о н ы ң 
мені және Түкеевті он айдан 
бері түрмеде ұстап отырғаны 
т ы р н а қ т ы ң  а с т ы н а н  е м е с , 
астының астынан микроскоп
пен кір іздеп, бәле жабу екенін 
сезінемін. Мен тергеушілерге, 
Ағибаевқа да, Аташовқа да айт
тым: «Мақсаттарың қалайда мені 
соттау болса, сендер маған бұл 
айыпты тақпаңдар. Оның орны
на біз салған бір нысан бетоны 
дұрыс құйылмағаннан құлап 
қалыпты деп кінә тағыңдаршы, 
мен тергеусізақ мойындайын, 
ал, сендер мені соттай қойыңдар. 
Бірақ, мына айыптау мен мен 
сотталмаймын. Атып тастайтын 
болсаңдар да мойындамаймын! 
Өйткені, бұл менің адамдық 
ұстанымыма қарсы, азаматтық 
қағидама қарсы, менің болмыс
бітіміме қарсы. Мен жемқорлық 
дегенмен жанжәніммен күресіп 
келген адаммын. Сендерге 
мені қалай да соттау керек пе, 
жұмысымнан басқа бір кемшілік 
табыңдар, таба алмасаңдар өзім
ақ тауып берейін. Айыптауды 
өзгертіңдер дегенмін.

А б з а л  Қ ұ с п а н :  –  С і з 
Шәймер деновпен неге жұмыс 
уақытысында жұмыстан тыс 
жерде екі рет кездестіңіз, мы-
салы, 2018 жылдың 14 желтоқ-
санында деген сұраққа жауап 
бере кетсеңіз?

– Иә. Мен Тәуелсіздік мере
кесінің алдында марапатталған 
болатынмын. Көңілкүйім 
жақсы. Бірақ, менің болмы
сымда астатөктік деген қасиет 
жоқ. Құдайға шүкір, төрт қыз 
ұзаттым, соның бәрінде де 
шымкенттікпен ғой деп, тойға 
пәлен жүз адам шақырған 
емеспін. Мына жолы да сөйттім. 
Азғантай адаммен «жуып» 
отырғанбыз. Анау Асылжан 
Жампозовтың әкесі «Қазсушар» 
мекемесін басқарды. Өзін
өзі атып өлтірді. (Пайғамбар 
жасына келгенде жабылған 
жалаға шыдамай, жазықсыз 
түрмеде отырғанша «өзімнің 
адал екенімді осылай болса да 
дәлелдейін» деген оймен – Ө.А.) 
Екі хат жазып қалдырыпты, 
біреуі – үйіне, біреуі – маған. 
Балашағасын аманат етіп тап
сырыпты. Сондықтан, мен 
оны өз ұлымдай көремін. Сол 
жерде шәй құйып, қызмет етіп 
жүрген Асылжан маған: Азамат 
(Шәймерденов) бір минутқа 
к і р і п ,  қ ұ т т ы қ т а п  ш ы ғ у ғ а 
рұқсат сұрап жатыр деді. Қалай 
«жоқ!» дейсіз?.. Ал, оның «мені 
шақырып алды» дегені далбаса. 
Оның бұл жиын жайлы қайдан 
білгенін ойланып жүріп, осы 
кеше ғана түсіндім. Догадался. 
Менің телефон қоңырауымның 
бәрі тыңдалған ғой. Ол соны 
біліп алған да, келуге сұранған. 
Ақшасын ала алмай, қаны 
қарайып жүр ол, ал, менің 
көңілкүйім жақсы, соны пай
даланып қалайын деген ойы 
болған ғой.

(Жалғасы бар)

Өмірзақ АҚЖІГІТ



12 www.qazaquni.kz
№52 (870), 30 jeltoqsan, 2019 jylLınıa sýdby

КАК ОТКРЫТЬ ДОРОГУ 
И НАЙТИ ЗДОРОВЬЕ

       
И с таким отношением к своему 

здоровью населения надо чтото 
делать! Например, наша страна 
на 13 «почетном» месте среди 182 
стран по количеству курильщиков! 

Сигареты – это легкие нар
котики, табак – психоактивное 
вещество – вызывает зависимость: 
сначала формируется психическая 
зависимость, затем – физическая. 
При этом его нервная система 
подстраивается к присутствию ни
котина в организме. Поэтому рак 
легких по заболеваемости и смерт
ности занимает у нас лидирующие 
позиции, и трудно бросить курить.

В рейтинге ВОЗ по количеству 
потребляемого алкоголя на душу 
населения мы занимаем тоже «по
четное» 34е место среди 188 стран. 
К тому же пьянство тесно связано 
с преступностью. Это социальная 
болезнь, ведущая к деградации 
нации. 

Люди редко задумываются, 
какие пути устраиваются через 
спиртное и табак, ведут себя не как 
разумные существа, способные 
размышлять, а живут по привычке, 
воспитанию. По этой причине не
обходимо менять отношение госу
дарства и общества к алкоголизму, 
курению, наркотикам, нездорово
му образу жизни.   

Отрадно, что имя целителя 
Жанарыса Енсепова из Актобе 
стало известным в Казахстане и за 
рубежом. Дело в том, что народный 
доктор серьезно взялся за искоре
нение этих вредных привычек и 
нездорового образа жизни.

Каждый больной, который хо
чет попасть к нему на прием, дол
жен выполнить ряд условий: не 
пить, не курить, не употреблять 
наркотики, не воровать, не брать 
взятки и т.п., не есть свинину, 
какиелибо колбасы и т.д. Все это 
должно соблюдаться в течение всей 
жизни. 

Есть люди, которые с детства 
приучены к курению, в подростко

вом возрасте привыкли к выпивке, 
что не в силах бросить курить или 
пить. Однако после посещения це
лителя даже заядлые курильщики 
и любители спиртного навсегда 
бросают курить и пить. 

И это не просто отказ от ку
рения или спиртного. Благодаря 
лечению у Енсепова люди меняют 
не только образ жизни, но изме
няют отношение к жизни, меняют 
свои мысли, интеллектуальный 
настрой, свою энергетику и т.д. 
Психическое воздействие целителя 
способно менять код организма!

При этом изменяется у них и 
линия жизни к лучшему: улучше
ние условий на работе, повышение, 
новая работа или изменение места 
жительства. Видимо, иногда не
обходима встряска, чтобы человек 
изменился. Поэтому к Жанарыс 
Жаксылыкулы приходят и те, ко
торые хотят открыть дорогу, найти 
работу, улучшить жилищные усло
вия и т.д.

Если бы все врачи и целители 
переняли бы такой подход Енсе
пова, то ситуация у нас изменилась 
бы в лучшую сторону – страна вы
шла бы из табачного и спиртного 
плена и обрела бы физическое и 
душевное здоровье.

МЕСТО, ГДЕ МЕНЯЮТСЯ 
СУДЬБЫ ЛЮДЕЙ

 
Способы и методы лечения Жа

нарыс Жаксылыкулы уникальны и 
загадочны, порой недоступны объ
яснению с точки зрения офици
альной медицины. Их, возможно, 
и не стоит анализировать – не все 
в этом мире поддается объясне
нию. Ведь главное – результаты 
исцеления, а такое количество ре
зультатов не может не впечатлить. 
Для фиксации лечения у Енсепова 
с 2004 г. имеется архив в специаль
ной комнате, где в папках имеются 
данные о посетителях с их меди

цинскими показателями до и после 
сеансов у него. 

О народном докторе в народе 
ходит множество рассказов, исто
рии, интервью о чудесном исце
лении, особенно много в социаль
ных сетях, на форумах; немало и в 
СМИ. И большинство единодушно 
во мнении: лечение Енсепова дает 
реальные результаты. 

Есть немало и видео высту
плений людей, которые получили 
исцеление или благополучие от 
Енсепова. Есть даже из США: 
казахстанка Samal Darjania в 2010
2011 гг. посещала целителя, проси
ла помочь с работой, потом с визой 
в США, чтобы учиться, работать. В 
итоге Самал в США вышла замуж, 
счастлива, имеет двоих детей, хоро
шую работу; благодарна Жанарыс 
Жаксылыкулы за то, что открыл ей 
путь и устроил семейное счастье.

А вот рассказ Айнур Исата
евой из Костаная: «К Жанарыс 
Жақсылықұлы мы поехали в 2016 г. 
с просьбой подарить нам ребенка, 
т.к. в течение 3 лет я не могла за
беременеть, врачи не могли найти 
объяснения. Уже на первом сеансе 
почувствовала тепло по всему телу, 
я с закрытыми глазами увиде
ла снимок УЗИ, на котором был 
запечатлен маленький ребенок. 
Приехав домой, ощутила необы
чайную легкость, и уже в сентябре 
2016 г. я забеременела. Как узнали 
эту новость, мы поехали в Актобе 
поблагодарить Ата, а в июне 2017 
г. я родила здорового мальчика, и 
каждый день благодарю за чудо, 
подаренное нам. На этом чудеса 
не закончились. В 2018 г. мне по
ставили диагноз эрозия шейки 
матки с образованием кист. В 2019 
г. Жанарыс Ата приснился мне во 
сне – лечение я получила от креп
кого объятия Ата и наставления, 
которое он мне дал. При повтор
ном обследовании данный диагноз 
не подтвердился, вот так на рас
стоянии Ата может помочь. При
дя к Шанырақу Ата, мы с мужем 
попросили квартиру. Наша мечта 
сбылась уже в сентябре 2019 г., по 
программе ЖССБ мы получили 
2комнатную квартиру в новом 
доме. Наша семья благодарна, что 
судьба свела с таким удивительным 
человеком. Если Вы будете всей 

душой верить, то обязательно ваши 
желания сбудутся». 

Сауле Жумагазиева из Орен
бурга рассказала о чудесном исце
лении: «В марте и апреле  2019 г. я 
болела, лежала в ЦРБ, хроническая 
анемия тяжелой степени, низкий  
гемоглобин, миома матки 57 не
дель и изменения щитовидной 
железы. Врачи советовали удалить 
матку. Пока я лежала в больнице, в 
Ютубе смотрела видео целителя из 
Актобе. В апреле я впервые поехала 
к Ата на 3 дня. После первого дня 
посещения у меня был крепкий сон 
и очень пропотела. Тогда я купила 
2 диска и журнал Ата, была на 2х 
сеансах и решила, что все нормаль
но. 2 мая я вернулась на работу в 
Москву, затем я выиграла в лоте
рею 10000 рублей. С благодарно
стью в июле оставляю конверт Ата. 

После этого во сне Ата делает мне 
операцию на миому матки. Вижу 
только кисти рук: они вводят в ор
ганы серебряное кольцо и выводят. 
После этого сна в июле и августе не 
было критических дней, чего и хо
тели медики. Одной конфетой Ата 
от шашу прошла опухшая правая 
сторона  щитовидки. В августе я 
делаю УЗИ, щитовидная железа 1 
степень, миома матки 45 недель, 
гемоглобин 116, анализ от 9 октя
бря. Рахмет Жанарыс Ата!» 

ЧУДЕСА В ЛЕЧЕБНИЦЕ 
НАРОДНОГО ДОКТОРА

     
Не менее интересен рассказ 

Алии Чиктаевой из Актобе: «Я 
пришла к Ата в июне 2019 г., после 
посещения моя жизнь изменилась 
в лучшую сторону. Моя сестренка 
Айгуль из Уральска родила сына, 
но у ребенка ночью начинались 
судороги, и оказывался в реанима
ции. Сестренка в слезах позвонила 
мне и попросила меня сходить 
к Ата. Ей сказала медсестра, что 
был аналогичный случай с одним 
ребенком, мать которого позво
нила своему отцу и попросила его 
сходить к Ата просить помощи, 
после чего ребенок выздоровел. 
Но меня к Ата не пустили: должны 
прийти родители ребенка и я могу 

во дворе просить помощи у Ата. И я 
просила у него помочь племяннику 
выздороветь. С этого дня ему стало 
лучше, и их выписали из роддо
ма. С января у моего мужа были 
головная боль, головокружение, 
давление. Врачи поставили диагноз 
внутричерепное давление. Получал 
уколы, систему, пил лекарства. Но 
головная боль не прекращалась. А 
как пришел к Ата, головная боль 
прекратилась. Муж 5 лет участво
вал в тендерах, но не выигрывал, 
но благодаря Ата он взял работу. 
С ним был случай на работе. Они 
копали землю под фундамент, но 
вдруг ему ктото сказал: останови 
работу! Он остановил, а там, ока
залось, проходит магистральная 
труба с нефтью в Китай. Если бы 
они не остановили работу, то труба 
взорвалась бы и погибли бы люди. 
Благодаря Ата это не произошло. 
Меня Ата вылечил от 2х сторон
него хронического сальпингоофо
рита. Благодаря Ата я открыла свой 
бутик женской одежды в центре 
города. Я стала смотреть на мир 
другими глазами». 

Интересно, что к Енсепову 
обращаются и молодые люди. На
пример, Гульзада Абибуллакызы 
из Кызылорды считает целителя 
наставником: «Я родилась в Кызы
лординской области, в районе Жа
лагаш. В лечебницу «Мектеп Ата» я 
пришла в 2012 г. В том году я закон
чила школу и решила поступить на 
учебу. И благодаря теплым словам 
Ата, мои желания сбылись. На ЕНТ 
набрала 105 баллов и поступила в 
Актюбинский медицинский уни
верситет. В этом году я закончила 
университет по специальности 
терапевт. В конце обучения я сдала 
экзамены на отлично. 18 июня сда
ла тест на 88 баллов. 20 июня полу
чила 5 по устной станции. За время 
обучения было много трудностей, 
тяжелые экзамены, благодаря чему 
я расширила свой кругозор. Много 
инвалидов, с ДЦП, неизлечимыми 
болезнями обращаются за помо
щью к Ата. И они излечиваются от 
них. Во время учебы Ата мне давал 
правильные наставления, все мои 
пожелания исполнил, за это я ему 
очень благодарна. Например, на 
лице появились угри, благодаря 
крему Ата угри прошли и мое лицо 
очистилось. Друзья и знакомые 
оценили, насколько у меня улуч
шилось лицо. Много людей, не 
нашедших помощи в медицине в 
нашей стране и за рубежом, наш
ли ее у Ата. Я поняла, что сердце 
должно быть чистым!»

Содержательную информацию 
дал житель НурСултана Орынбек 
Ганибайулы  Шарипов: «Жанарыс 
Жаксылыкулы лечит людей днем 
и ночью – приходит к ним во сне. 
А самое главное – ваша вера. Жак
сылыкулы помогает нам сконцен
трировать свои внутренние силы. 
Целитель занимается не только 
лечением тела, но и проводит пол
ную чистку души и воспитывает 
всех нас. При этом – без лекарств. 
Кыдыр ата, как его называют в 
народе, лечит с помощью мысли 
– силой мысли человек и в самом 
деле способен избавиться от любой 
болезни. Он работает параллельно 
с медициной. Многое сделал для 
очищения Семипалатинского по
лигона. После лечения целителя 
многие посетители берут у него 
конфеты, диски с музыкой, плат
ки, книгу, газету, шампунь, мыло 
и ими у себя дома продолжают 
лечение. И как посетитель, могу 
подтвердить – они помогают, это 
дополнительное лечение или про
должение сеансов».  

Дастан ЕЛДЕС
d.eldesov@mail.ru

ЦЕЛИТЕЛЬ, 
КОТОРЫЙ МЕНЯЕТ 
СУДЬБЫ ЛЮДЕЙ

Все люди проходят между жизнью и смертью, но и сама жизнь порой 
полна болезней, страданий и без здоровья не приносит счастья. Ведь 
жизнь должна быть без тяжелых болезней – сама природа позабо-
тилась, чтобы люди разумно относились к жизни и берегли здоровье. 
Однако разумный подход к здоровью нередко пренебрегается людь-
ми: курят, пьют спиртное, неправильно питаются, ведут нездоровый 
образ жизни, а негативные мысли «засоряют» душу, неправильные 
поступки ухудшают энергетику человека.   
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ТРАНЗИТ ВЛАСТИ: 
ПРЕЕМСТВЕННОСТЬ И 

СТАБИЛЬНОСТЬ

19 марта первый президент – 
Елбасы Нурсултан НАЗАРБАЕВ 
объявил о сложении с себя полно
мочий главы государства. 

Исполняющим обязанности 
руководителя страны согласно 
Конституции стал возглавлявший 
на тот момент сенат парламента 
КасымЖомарт ТОКАЕВ, который 
9 июня одержал уверенную победу 
на внеочередных президентских 
выборах – за него проголосовали 
70,7 процента избирателей.

НАВОДИМ МОСТЫ

В середине июня, едва вступив в 
должность президента после выбо
ров, КасымЖомарт Токаев своим 
указом создал Национальный совет 
общественного доверия (НСОД), 
целью которого является налажи
вание диалога между властью и 

народом. В состав совета вошли 
известные общественные деяте
ли, правозащитники, политологи, 
журналисты, деятели культуры и т. 
д. – всего 44 человека. 

В ходе второго заседания в де
кабре глава государства объявил 
о необходимости принятия ряда 
важных решений, направленных 
на демократизацию нашего обще
ства. В их числе декриминализация 
клеветы, переход на уведомитель
ную систему проведения митингов, 
создание института парламентской 
оппозиции и другие меры.

КАДРОВЫЕ 
ПЕРЕСТАНОВКИ

Нынешний год многие гос
служащие запомнят значительны
ми кадровыми перестановками и 
отставками в высших эшелонах 
власти.

Аскар МАМИН заменил на по
сту премьерминистра Бакытжана 
САГИНТАЕВА, который в свою 
очередь в течение года сменил 
кресла госсекретаря, руководителя 
администрации президента, а затем 
был назначен акимом Алматы. Его 
предшественник Бауыржан БАЙ

ЭПОХА ПЕРЕМЕН
Главные события уходящего года по версии time.kz.

БЕК стал первым зампредседателя 
партии Nur Otan.

Нового акима получил и Нур
Султан – им стал эксруководитель 
ЗападноКазахстанской области 
Алтай КУЛЬГИНОВ. Прежний 

же глава столичной администра
ции Бахыт СУЛТАНОВ пересел в 
кресло министра торговли и инте
грации.

Заметим, что в этом году в адми
нистрации президента сменились 
аж четыре руководителя: кроме 
Бакытжана Сагинтаева Асет ИСЕ
КЕШЕВ, Крымбек КУШЕРБАЕВ 
и Ерлан КОШАНОВ, занимающий 
эту должность с 18 сентября.

В этом году существенно об
новился дипломатический корпус 
страны, работающий за рубежом. 
Наибольший резонанс вызвали 
отставки послов Казахстана в Бе
лоруссии и России Ермухамета 
ЕРТЫСБАЕВА и Имангали ТАС
МАГАМБЕТОВА.

Добавим, что в марте новым 
генеральным прокурором Казах
стана стал Гизат НУРДАУЛЕТОВ, 
сменивший на этом посту Кайрата 
КОЖАМЖАРОВА, пересевшего в 
кресло сенатора.

СКАНДАЛЫ ВОКРУГ 
БЕЛЫХ ХАЛАТОВ

2019 год наверняка запомнится 
немалым количеством громких 
уголовных дел, фигурантами кото
рых стали медработники. В июле 
стало известно о том, что извест
ный врачтрансплантолог Гани 
КУТТЫМУРАТОВ подозревается 
в незаконном изъятии органов и 
участии в транснациональной ОПГ.

В сентябре скандал разразил
ся вокруг смерти зампрокурора 
Алатауского района Нурсултана 
КУДЕБАЕВА, сына начальника 
департамента полиции Алматы Се
рика КУДЕБАЕВА. Пострадавший 
в довольно обычном ДТП молодой 

человек во время операции впал в 
кому и впоследствии скончался. 
Сейчас в отношении главного вра
ча и анестезиологареаниматолога 
ГКБ №4 Каната ТЕЗЕКБАЕВА и 
Аскара ТУНГУШБАЕВА прово
дится досудебное расследование, 
их подозревают в ненадлежащем 
исполнении профессиональных 
обязанностей.

А в октябре всю страну потрясла 
новость об убийстве новорожден
ного ребенка в перинатальном 
центре Атырау, которого медики 
поместили в морозильную камеру.

Эти и другие случаи широко 
обсуждались в обществе. Часть вы
ступала за декриминализацию ста
тьи 317 УК, говоря, что, если этого 
не сделать, казахстанцев в скором 
времени просто некому будет ле
чить. Другая же часть, напротив, 
требовала ужесточить наказание 
медработников, в результате мани
пуляций которых страдают и гибнут 
пациенты.

ПОД СВИСТ 
СНАРЯДОВ

24 июня на складе боеприпасов 
в Арыси произошел пожар, в ре
зультате которого снаряды рвались 
прямо на улицах города. Жителей 
срочно эвакуировали, однако по
терь избежать не удалось: четыре 
человека погибли, 165 понадоби
лась медпомощь. В результате ЧП 
85 процентов зданий в городе было 
повреждено, 159 домов полностью 
были разрушены.

Это масштабное происшествие 
не оставило казахстанцев равно
душными: люди помогали арысцам 
деньгами, вещами, продуктами, 
стройматериалами. В город съе
хались сотни волонтеров со всей 
страны, помогавших отстроить го
род практически заново. В целом в 
восстановление Арыси, по данным 
Минфина, было инвестировано 
более 56 млрд тенге, из которых 2,6 

млрд тенге – спонсорская и благо
творительная помощь.

ГОРЕЧЬ ПОЛЫНИ

В течение уходящего года КНБ, 
МИД и Минобороны Казахстана в 
несколько этапов провели особую 
спецоперацию “Жусан” по вы
возу наших соотечественников из 
зоны боевых действий в Сирии. По 
данным первого заместителя на
чальника Антитеррористического 
центра КНБ Сергея ШВЕЙКИ
НА, на родину удалось вернуть 
595 человек, в том числе 406 детей. 
В дальнейшем 57 человек были 
привлечены к уголовной ответ
ственности. Так, 11 декабря специ
ализированный межрайонный суд 
по уголовным делам НурСултана 
вынес приговор 14 боевикам, во
евавшим в рядах запрещенной 
в Казахстане террористической 
организации ИГИЛ. Все они были 
признаны виновными в соверше
нии преступлений и получили от 8 
до 14 лет лишения свободы.

ШИРОКИЙ ЖЕСТ

Беспрецедентная помощь была 
оказана в уходящем году многодет
ным и малообеспеченным семьям: 
повысился размер госпособий, 
появились различные программы 
по поддержке малоимущих, было 
принято решение о списании кре
дитов социально уязвимым слоям 
населения и т. д. 

Власти обратили внимание на 
проблемы таких граждан после 
трагедии, когда в ночь на 4 фев
раля в столице при пожаре во вре
мянке погибли пять малолетних 
сестер… К слову, с 2020 года по
собие многодетным семьям будет 
выплачиваться в зависимости от 
количества детей и вне зависимо
сти от размеров дохода.

ОТ ТЮРЬМЫ ДА 
ОТ СУМЫ...

Оказался богат 2019 год и на 
громкие уголовные дела и судеб
ные процессы.

17 января суд признал Нуралы 
КИЯСОВА и Армана КУДАЙБЕР
ГЕНОВА виновными в убийстве 
фигуриста Дениса ТЕНА и приго
ворил к 18 годам лишения свободы 
каждого. Жанар ТОЛЫБАЕВА 
получила четыре года лишения 
свободы за недонесение о престу
плении.

Еще одно резонансное дело, 
которое обсуждали казахстанцы 
в уходящем году,  расследование 
по факту хищения денег, выделен
ных на строительство ЛРТ в Нур
Султане. По данным антикорруп

ционной службы, в деле фигури
руют пятеро бывших сотрудников 
столичного акимата и шестеро 
руководителей подрядных органи
заций, в том числе эксзамакима 
города Канат СУЛТАНБЕКОВ 
и бывший директор компании 
“Астана ЛРТ” Талгат АРДАН. Оба 
они, а также один из подрядчиков 
Даурен АБДЫХАМИТОВ объ
явлены в межгосударственный 
розыск. Ущерб государству оце
нивается более чем в 5 млрд тенге.

Осенью под подозрение о пыт
ках попали бывшая глава службы 
спецпрокуроров Олеся КЕКСЕЛЬ 
и сотрудник Генпрокуратуры Ба
уржан ГАББАСОВ. Однако в на
чале декабря дело было закрыто 
за отсутствием события престу
плений.

Кстати, впервые информация 
о расследовании в отношении 
прокуроров прозвучала на судеб
ном заседании по делу эксвице
министра энергетики Анатолия 
ШКАРУПЫ, обвиняемого в при
частности в бытность его акимом 
карагандинской Сарани к хище
нию 215 млн тенге, выделенных на 
установку приборов учета тепла.

При этом Шкарупа не един
ственный человек из руководства 
Минэнерго, фигурирующий в кор
рупционных скандалах. На днях 
в НурСултане должно начаться 
главное судебное разбирательство 
по делу о хищении средств, вы
деленных на очистку озер Щучин
скоБоровской курортной зоны, 
по которому проходят бывшие 
вицеминистры энергетики Гани 
САДИБЕКОВ и Бакытжан ДЖАК
САЛИЕВ.

В новом году ожидает нас раз
вязка и в другом не менее громком 
уголовном деле банкира Жомарта 
ЕРТАЕВА, обвиняемого в присво
ении банковских средств. По делу 
проходят 37 человек, в том числе 
несколько топменеджеров одного 
из коммерческих банков, которые, 
по версии следствия, помогали 
Ертаеву получать заведомо невоз
вратные кредиты через подставные 
компании.

КОК-ЖАЙЛАУ: 
ДЫШИТЕ ГЛУБЖЕ!

29 октября президент поставил 
точку в многолетнем споре по по
воду строительства горнолыжного 
курорта в урочище КокЖайлау. 
Глава государства запретил вла
стям Алматы заниматься этим 
проектом, отметив, что против 
него выступают и экологи, и обще
ственность.

Мадина АИМБЕТОВА 
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Корреспондент «Каравана» 
побеседовал с президентом 
Казахстанской туристской 
ассоциации Рашидой ШАЙКЕ-
НОВОЙ о проблемах туризма в 
Казахстане, о безопасности для 
иностранных туристов, визах, 
этнотуризме и т.д.
– Однажды у меня в Алма-
ты была группа зарубежных 
туроператоров и журналистов, 
– рассказывает Шайкенова. – 
Их надо было отправить в аэро-
порт. На всякий случай попро-
сила, чтобы нас сопровождали 
машины полиции. Гости прямо 
спросили: а что, в Казахстане 
небезопасно путешествовать? 
Гость, который приезжает в ка-
кую-либо страну, меньше всего 
желает контактировать с людь-
ми в форме. Чем больше погон 
на улицах, тем ему тревожнее, 
он начинает подозревать, что 
ему что-то может угрожать.

QOSH KELDINIZDER И WELCOME: 
насколько надо шире распахнуть двери, чтобы 

гости шире распахнули свои кошельки

Справка «КАРАВАНА»:
С начала года Турция ввела 
налог на безопасность для 

туристов – теперь с каждого 
носа взимают полтора евро в 
аэропортах сразу по прилету.

КАКИЕ ФЛАГИ 
В ГОСТИ К НАМ?

Согласно официальной стати
стике, импортных путешественни
ков в Казахстане с каждым годом 
становится все больше. При этом 
гжа Шайкенова считает, что надо 
отделять деловых людей, прибыва
ющих к нам в рабочие командиров
ки, от обычных гостей.

– Стало больше россиян, ин
дийцев, китайцев. С россиянами 
все понятно: во-первых, никаких 
виз не надо. Во-вторых, сказалась 
сильная реклама на телевиде
нии и ряд ТВпрограмм – та же 
«Орел и Решка». В-третьих, у нас 
на многие товары и услуги цены 
ниже. В-четвертых, большинство 
приезжает из приграничных об
ластей, чтобы посетить Восточный 
Казахстан, Боровое, Баянаул. На
конец, какоето время для соседей 
были закрыты Египет и Турция. 
Это сыграло решающую роль. Вот 
они к нам и поехали в поисках 
новых маршрутов и впечатлений.

– А китайцы?
– Им стало легче открывать 

групповые визы. Думаю, что отту
да поток в ближайшие годы будет 
расти быстрее, чем вы думаете.

– На что больше всего клюют 
туристы из дальнего зарубежья?

– Прежде всего, на эко и эт
нотуризм. К сожалению, пока мы 
«продаем» им только наши при
родные ресурсы. Главные точки 
притяжения – Астана и Алматы. 
Потому что через них они к нам 
все и прибывают. Но в любом го
роде должны быть якорные точки, 

способные привлечь внимание 
гостей. Столица – это урбанисти
ка. Алматы, по мнению клиентов, 
которых мы опрашивали в про
шлом году, запомнился добро
желательностью жителей к гостям 
– это еще раз к вопросу о полиции. 
Еще множеством музеев, парков, 
хорошей транспортной системой, 
кухнями разных народов. А также 
близкими горами, пустынями, 
озерами.

– Разные кухни – это сильный 
аргумент?

– В любой стране мира – да. 
Но европейцы нам сказали, что 
каждый день казахская кухня – 
это невозможно. Слишком много 
жирного мяса и теста (смеется). 
А некоторые прямо указали, что 
никогда не станут есть лошадь… 
Но в целом Алматы остается пока 
самым привлекательным городом. 
Отсюда ближе всего до Туркеста
на, Шымкента, Тараза – самого 
«шелкового» города страны.

Справка «КАРАВАНА»:
В 2017 году по туристическим 
визам Казахстан посетило 21 

675 иностранцев. В 2018-м 
– 21 482. Но это только те, 

которые официально заявляли, 
что они туристы. А теперь 
к нам зачастили и гости из 

Африки – 245 душ. ЮАР дала 
115, Алжир – 7, Гана – 8. 

Замбия, Кения – 21. Конго 
– 5. Нигерия – 9. Судан – 5, 

Танзания – 7. Тунис – 8. Уган-
да, ЦАР, Сенегал и Зимбабве 
– по одному гостю. Камерун 
– 4, Эфиопия – 6 (последние, 
правда, скорее беженцы-ми-
гранты. Но это уже совсем 

другая история). Всего состо-
ялось 1 миллион 453 тысячи 

648 прибытий.

ДА ЗДРАВСТВУЕТ 
УЗУН-КУЛАК!

В конце прошлого года первый 
президент Нурсултан НАЗАРБА-
ЕВ в своем очередном Послании 
к народу Казахстана подчеркнул 
важность развития внутреннего 
туризма в республике. «Этим ле-
том я специально посетил места, 
где туризм должен развиваться. 
Это Боровое, Алаколь, Каспийский 

берег. И таких мест очень много… 
В Северном Казахстане Шалкар – 
красивейшее место, куда ездят люди 
из России. Есть точки, которые надо 
пропагандировать, создать условия 
для приезжающих… Правительству 
необходимо в сжатые сроки принять 
отраслевую программу».

Такая программа по развитию 
туризма до 2023 года – уже в работе. 
Тут есть над чем придется сильно 
вспотеть. Согласно исследованиям 
экспертов международных агентств 
и Всемирной туристской организа
ции, ни Казахстан, ни Узбекистан, 
ни Таджикистан не попали в топ10 
государств, ассоциирующихся с Ве
ликим Шелковым путем. «Необхо
димы инвестиции в транспортную 
структуру, изменения в стандартах 
сервиса». А также «продвижение 
нескольких стран как одного на
правления». Что, по мнению авто
ров, «может быть эффективной и 
прибыльной стратегией».

Справка «КАРАВАНА»
В Казахстане доля туризма в 
ВВП страны пока не превы-
шает 1 процента. В Узбеки-
стане в самые «урожайные» 
годы доходит до 3 процента. 
Чтобы выправить ситуацию 
и составить конкуренцию на 
этом рынке, нам, по мнению 
международных экспертов, 

необходимо либерализовать за-
коны и открыться для больших 

международных игроков.

Речь о так называемом «ази
атском шенгене», включая таких 
больших игроков на этом рынке, 
как Иран, Ирак, Афганистан, 
Пакистан.

– Если честно, я не понимаю, 
зачем сейчас поднимать этот 
вопрос, – Рашида Шайкенова 
выдерживает паузу. – Это было 
актуально несколько лет назад. 
Сейчас в СНГ взаимное призна
ние виз. Граждане 44 стран могут 
без них посещать Кыргызстан. 64 
– Казахстан. В Узбекистане нача
лись визовые послабления… Мир 
открывается. Хотя, учитывая 
политическую обстановку, неко
торые риски всетаки остаются…

Как считает Адильбек КА-
МАЛБЕКОВ, который уже три 
года возит туристов к достопри
мечательностям Алматинской, 
Жамбылской и Туркестанской 
областей, «Казахстану давно пора 
расширить список стран, граж-
дане которых могли бы посещать 
республику без виз. Они оставляют 
здесь свои деньги. Они – реальный 
узун-кулак. За два последних года 
у меня было несколько семей из 
Европы. Приехали сюда по реко-
мендации друзей, которые ранее 
были клиентами моей компании. 
Я еще одного не понимаю: зачем 
иностранцу, который уже за-
регистрировался в гостинице по 
месту прибытия, обязательно ре-
гистрироваться в других городах в 
миграционной полиции, если у него 
уже есть билет на обратный рейс 

домой? Это что – наследие Совет-
ского Союза?»

Дарига ИСЛАМОВА, вла-
деющая английским и немецким 
языками, работает гидом всего 
полтора года:

– Нашим гостям надо подска
зывать, где и какую информацию 
искать. В отелях Европы и Азии 
всегда есть буклеты с картой го
рода, где указано: откуда и куда 
каким транспортом можно до
ехать, особо отмечены достопри
мечательности, музеи, сколько 
стоят те или иные экскурсии. У 
нас такое редко встретишь…

ПУТИ НОВЫЕ – 
ПРОБЛЕМЫ СТАРЫЕ

Два года назад Казахстан и 
Россия подписали ряд соглаше
ний, согласно которым на космо
дром «Байконур» начнут возить 
туристов со всего мира – как 
американцы возят на свой мыс 
Канаверал.

Рашида Шайкенова долго ис
кала ответ:

– Подписали. Когото возят. 
Мне пока сказать нечего.

– А вот статистика по Украи-
не. В 2014 году зону отчуждения 
Чернобыльской атомной электро-
станции посетили 8 тысяч тури-
стов. В 2016-м – около 36 тысяч. 
В прошлом году более 63 тысяч. 
Если верить министру экологии 
и природных ресурсов Украины 
Остапу Семеряку, это европейцы, 
японцы и китайцы. И они платят 
сумасшедшие деньги. Все-таки 32 
года прошло после взрыва. Уже не 
так страшно. Когда у нас откроют 
маршруты на Семипалатинский 
ядерный полигон?

– Нууу… Сейчас не ска
жу. Сейчас у нашего внутрен
него туризма наступило время 
перезагрузки. Повторяю: сейчас 
мы «продаем» только природу. 
Нашу стратегию нужно начинить 
новыми составляющими – ду
ховными, культурноисториче
скими. И расширять географию 
маршрутов. Потому что на фоне 
соседейконкурентов мы пока 
проигрываем. Не скажу, что мы 
совсем скучные. Но прибавлять 
надо по многим направлениям. 
И как можно быстрее.

– Иначе?
– Иначе проиграем, станем 

неконкурентоспособными.
– Рашида, в этом году в Астане 

прошел глобальный саммит по го-
родскому туризму. Что Казахстан 
может предложить гостям?

– Про точки притяжения я 
уже сказала: Алматы, Астана, 
Восточный и Южный Казахстан. 
Там можно продавать сильные 
впечатления. Но и туристы тоже 
разные: одни готовы сутками 
ходить по музеям и жить в ком
фортных условиях, другие – на
слаждаться дикой природой в 
горах, пустынях, степях, жить в 
юртах.

– Стать на какое-то время ко-
чевниками?

– Все путешественники – ко
чевники…

Справка «КАРАВАНА»:
Согласно исследованию британ-
ского журнала «The Economist», 
в список самых дешевых городов 
мира последние два года входят 

Ченнай, Карачи, Нью-Дели, 
Дамаск, Каракас, Лагос, 

Алжир, Бухарест и Алматы. 
А южная столица Казахстана 

стала третьим по популяр-
ности городом СНГ для летних 

туристов из России.

Сергей ТУНИК  
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ӘЗІЛ-ШЫНЫ АРАЛАС

№46-47 санда шыққан сөзжұмбақтың жауабы

Дайындаған: Қажымұқан ҒАБДОЛЛА

Мандариннің пайдасы жайлы көп естідік. 
Иммунитетті көтеріп, ағзадағы токсинді 
заттардың шығуына ықпал етеді. Оның үстіне 
мандарин жеген адамның көңіл-күйі де 
көтеріле түседі. Хош иісін айтсаңызшы. Деген-
мен біздің сүйікті жемісіміздің денсаулыққа 
кері әсерін беретін тұстары да бар. 

Суық күнде денсаулығымыз әлсірей түседі. 
Бойымызға күш-қуат жиып, көбірек витамин 
алу үшін жеміс-жидектің дастархан басында 
тұрғаны дұрыс. Мандариннің құрамында 
калория аз, оның үстіне С витаминіне бай. 

Диетолог дәрігерлер күніне төрт мандарин-
нен жеуге кеңес береді. Алайда цитрусқа 
аллергиясы бар адамдарға мандарин жеуге 
болмайды. 

Сондай-ақ мандаринді аш қарынға жеу 
денсаулыққа зиян келтіретінін ұмытпаңыз. 
Мандаринді кешкі ас кезінде не ұйықтар ал-
дында жегеннен гөрі таңертең немесе түсте 
тұтынған абзал. Жемес бұрын жылы суға бір 
шайып алуға да кеңес береміз. Өйткені жеміс 
ұзақ сақталуы үшін түрлі химикаттармен 
өңделген болуы мүмкін. 

Мандариннің қабығы да пайдалы. Онда 
антиоксидант көп болады. Ал цитрусты 
бөліктерге бөліп тұратын ақ талшықтардың 
құрамында қабынуға қарсы мықты әсер ететін 
лаваноид нобилетин бар. 

Дегенмен әр нәрсенің шегі бар. Манда-
ринді көп жесеңіз, аллергиялық реакция 
өршіп, қарынның ісінуіне, асқазан-ішек 
жолындағы созылмалы аурулардың асқынуы-
на әкеп соғады. 
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«Алтын доптың» бес дүркін иегері 
Лионель Месси бұрынғы команда-
ласы, қазіргі «Пари Сен-Жерменнің» 
ойыншысы Неймарды өзінің 
«Барселонадағы» ізбасары санайды. 

 France Football басылымы жақында 
осы құпияның шетін ашты. «Барселона» 
«Ливерпульден» (3:0, 0:4) оза алмай, 
Чемпиондар лигасының жартылай фина-
лынан ұшып кеткен соң Месси Неймарға 
былай деп хат жолдаған: «Біз тек біріксек 
қана Чемпиондар лигасын жеңе аламыз. 
Сенің оралғаныңды қалаймын. Екі жылдан 
кейін кеткеннен соң, сен менің орнымды 
басасың». 

Бұған қарап Месси бұрынғы әріптесі 
Неймарды өзінің ізін басушы ретінде 
көретінін байқауға болады. Бразилиялық 
футболшы 2017 жылы рекорды 222 мил-
лион еуроға ПСЖ командасына ауысса 
да бұрынғы әріптестер жақсы қарым-
қатынаста екенін жасырмайды. Футболшы-

лар бірнеше мәрте бас қосып, Неймардың 
командаға оралуын талқылаған. 

Неймар да соңғы уақытта командасын 
ауыстырғысы келетінін айтып келеді. Ол Па-
рижде бақытты емес екенін, Барселонадағы 

қуанышты күндерін сағынышпен еске алаты-
нын сұқбаттарында айтқан.  

Биыл жазғы трансфер кезінде Неймар 
«Барселонаға» оралуға тырысып та көрген. 
Алайда футболшы командасымен келісе 
алмаған. 

Неймар 2013 жылы «Барселонаға» ау-
ысып, Мессимен иық тіресіп бірге ойнаған. 
Ол каталондық командада өткізген үш 
жылда Испания чемпионатында екі мәрте 
топ жарып, Чемпиондар лигасы мен УЕФА 
Суперкубогын жеңіп алған. Ал Месси бол-
са  «Барселонада» 2004 жылдан бері ой-
нап келеді. Каталондық клубтың сапын да 
692 матчқа қатысып, 604 гол соққан. 
Әзірге оның нақты қашан командадан 
кететіні белгісіз. Алайда соңғы уақыттарда 
аргентиналық футболшы 2021 жылға дейін 
жасалған келісімшартының уақыты біткенде 
мансабын аяқтайтыны туралы қауесет тарап 
кетті.
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Мандариннің зияны

МЕССИДІҢ ОРНЫН КІМ БАСАДЫ?

Жұмыссыз жүрген бір Шеркеш деген кісі 
нәпақа табу үшін емхана ашыпты. Есіктің 

алдына «Аурудың барлық түрін емдейміз! 
Бағасы 5000 теңге. Егер емдей алмасақ 

ақшаңызды 10 000 теңге қылып қайтарып 
береміз!» деп жазып қойыпты. 

Бір ашкөз өзбек бұл жазуды оқып алып, 
«Шеркештен бір 5000 теңге жырайын» деп 

емханаға кіріп, ақшасын кассаға төлеп, 
дәрігерге:

- Тілім су татиды да жүреді, аузым ешқандай 
дәм сезбейді, - депті.

Дәрігер Шеркеш:
- Ауруыңыз асқынып кеткен екен, мына си-

ропты ішіңіз, - деп үлкен қасықпен бір қасық 
бензинді ішкізіп жіберіпті . Шошып кеткен 

өзбек:
- Өй, мынауың бензин ғой! - деп шу 

шығарыпты. 
Сонда дәрігер Шеркеш:

- Сабыр сақтаңыз, сіздің аузыңыз дәм сезетін 
болды, - деп өзбекті шығарып салыпты.
Өзбектің іші күйіп, «бұл ақшаны қалай 
қайырам енді?» деп уайымдап үш күн 

ұйықтамай тағы да емханаға келіп, ақшасын 
кассаға төлеп келіп, Шеркешке ауруын ай-

тады:
- Ұмытшақ ауруына ұшырадым, есіме ештеңе 
түспейді, бәрін ұмыта берем, өткен өмірімнің 

қалай өткенін де ұмытып келіп отырмын, - 
депті.

Дәрігер Шеркеш:
- Жарайды, емдеп көрейік, - деп, өткендегі 
«сиропты» алдырып, үлкен қасыққа құйып:

- Мынаны иіскеп барып ішіңіз! - депті. Өзбек 
қасықты иіскеп көріп шошып:

- Өй, мынауың өткендегі бензин ғой! - депті. 
Қуанып кеткен Шеркеш:

- Міне, жақсы болды! Сіз бұрынғы 
ұмытқандарыңызды қайта еске түсірдіңіз, яғни 

жазылдыңыз! - депті. 
Өзбек босқа кеткен ақшасын уайымдап, қызуы 
көтеріліп ауырып үш күн жатыпты. «Қой, не де 

болса ақшамды қайтарайын» деп жиені ев-
рейден барып ақыл сұрапты. Еврей жиенінің 

ақылы көп екен, қолына таяқ ұстатып: 
- «Көзім көрмей қалды» деп бар, қазақ көзді 

емдей алмайды, - депті. 
Қуанып кеткен өзбек еврейге рахметін ай-
тып, таяғын тықылдатып емханаға барып, 
ақшасын төлеп болғасын, қазаққа көзі түк 

көрмейтін соқыр екенін айтыпты. 
Дәрігер Шеркеш:

- Қап, енді емдеп көрейің, бірақ, көз емдеу 
өте қиын... Дегенмен, кешірім сұраймын, 
менің қолымнан келмейді-ау, мынау сізге 

біздің емханадан 10 000 теңге, - деп қолына 
5000 теңге ұстатыпты. 

Өзбек қолындағы ақшаға сығалап қарап 
алып:

- Өй, мынауың 5000 теңге ғой?! - депті. 
Қуанып кеткен Шеркеш:

- Өте жақсы болды! Сіздің көру қабілетіңіз 
дұрысталды, - депті. 

Содан өзбек байғұстың жүрегі ауырып қалып 
емханаға түсіпті дейді.

Жаңа жыл мерекесі жайлы естігенде ойыңызға бірінші не келеді? Отбасымен 
дастархан басында жиналу, мерекені күту, демалыс және мандарин. Қыс 
жақындағанда мандарин елімізде ең көп тұтынатын жеміске айналады.  

Бір адам өзіне зәулім, жанында алма бағы 
бар үй сатып алыпты. Ал жанындағы ескі, 

кішкентай үйде оның іші тар көршісі тұрады 
екен.

Іші тар адам зәулім үйде тұратын көршісін 
көре алмай, оның көңіл-күйін бұзу үшін оның 

үйіне қоқыс тастап, әрқашан бір нәрселерді ой-
лап тауып жүреді.

Бір күні зәулім үйдің қожайыны көңіл-күйі 
жақсы болып оянып, терезеден қараса, іші тар 

көршісі жуынды құйылған шелекті оның есігінің 
алдына тастап кетіп бара жатыр екен.

Адам сабырлы күйде жуындыны төгіп, 
шелекті тазалап, ішіне ең тәтті, ең жақсы алма-

ларды салып, көршінің үйіне бет алыпты.
Есікті зәулім үйдің қожайыны қағып 

тұрғанын білген көршісі «Қазір жанжал бола-
ды!» деп қуанып есікті ашса, көршісі алма толы 

шелекті ұсынып:
- Кімде не болса, сонымен бөліседі! - деп, 

жеміс-жидек толы шелекті берген екен...
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Автордың пiкiрi мен редакция көзқа-
расы сәйкес келе бермей тiнiн ескер темiз. 
Қолжаз балар өң деледi және қайта-
рылмайды. 
Жар нама мәтiнiне жарнама берушi жауап 
бередi. 
Газет тен көшiрiлiп басылса, сiлтеме жа-
салуы шарт. 
Газетте «Қазақпараттың» материалдары 
пайдаланылды. 
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АЛЫПТЫҢ АНАСЫ – 
ХАЛЫҚТЫҢ АНАСЫ

Тышқан патшасы талайды таңдандырды

«Алып – анадан» деп халық бекер 
айтпаған. Қалың қазақ үшін «күндіз 
отырмай, түнде ұйықтамай», Алаш 
үшін ат үстінде жүрген, Тұранға тұлға 
боларлық Иманғали ағамыздай 
ардақты қайраткерді туған асыл 
анамыз – ардақты Ділда апамыз 
дүниеден озыпты деген суық хабарды 
естідік. Жай-жапсарын Талғат 
Теменов ағамызға хабарласып білдік.

ҚАЗАҚТЫҢ МҰҢЫ МЕН ШЫНДЫҚТЫҢ ЖЫРЫ – 
«ҚАЗАҚ ҮНІ» ГАЗЕТІНЕ ЖАЗЫЛЫҢЫЗДАР! 

«Қазпошта» арқылы жазылу бағасы:

1 ай қала 379,24 3 ай қала 1137,72
1 ай ауыл/аудан 397,86 3 ай ауыл/аудан 1193,58

6 ай қала 2275,44 12 ай кала 4550,88
6 ай ауыл/аудан 2387,16 12 ай ауыл/аудан 4774,32

«Ақ жол» демокартиялық партиясы мемлекет және қо ғам 
қайрат кері Иманғали Нұрғалиұлы Тасмағамбетовке анасы 

Ділда Матайқызының
қайтыс болуына орай қайғырып көңіл айтады. 

Иманғалидай саңлақ саясаткер, ұлттық 
қайраткерді аға тұтқанымызбен, алып 
туған апамызды көруге жазбапты. Бірақ 
қолынан дәм татпасақ та, ұлағатынан нәр 
таттық! Ол кісі өз өмірінен алып жазған 
«Айналайындарым менің» кітабының 
ш у а ғ ы н а  б ө л е н і п ,  р у х а н и  қ у а т ы н 
сезінгенбіз.

2015 жылы болар, қазақтың талантты 
ақыны Әлібек Шегебайдың тәлім мен 
тәрбиеге, өсиет пен өнегеге толы осы 
ұлағат кітабын оқып риза болғанынан 
жазған «Аналық» атты өлеңін «Қазақ 
үні» газеті/сайтына жариялағанбыз. 
Ә л і б е к  ә д е м і  ж а з ы п т ы ,  б а р  а н а ғ а 
арналғандай бағалы жыр екен! Сон
да Ділда анамыздың ешнәрсені қалыс 
қалдырмайтын қарапайымдылығы мен 
аналық даналығына қайран қалғанбыз. 
Ол кісіге талай ақ тілек айтылып жатқан 
шығар, бірақ біздің сол бір жариялаған 
жырымызға арнайы Аналық алғысын 
жазып жібергеніне қатты риза болғанбыз.

Неге екені белгісіз, Имекеңнің ана
сы қайтыс болып, аңырып қалған Ерді, 
ағылып жатқан Елді көріп, «Құнанбай» 
көркем фильміндегі өз заманының дара 
тұлғасы Құнанбайға анасының дүниеден 
өткенін өз бәсекелесі Барақ сұлтанның 
жеткізген жері есіме түсе берді… Кино 
режиссері, Имекеңнің досы, өнер тарла

Қазақ мемлекеттік циркі өз көрермендеріне 
жыл сайын тамаша тарту жасауды дәстүрге 
айналдырған. «Щелкунчик және Мышиль-
да» атты жаңажылдық бағдарламаның 
алғашқы қойылымы да қайырымдылық 
мақсатында қойылды.

Амадей Гофманның «Щелкунчик және 
Тышқан патшасы» ертегі желісі бойынша 
қойылған бағдарлама Дроссельмейер, Щел
кунчик, Мари, Фриц, Мышильда, Тышқан 
п а т ш а с ы  с ы н д ы  к е й і п к е р л е р  а р қ ы л ы 
көрермендерге керемет көңілкүй сыйлады. 
Жаңажылдық қойылым болғандықтан, кештің 
басты кейіпкерлері – Аяз ата мен Ақшақар да 
балаларға айрықша қуаныш сыйлады.

Сондайақ, әуе гимнастары, акробаттар, 
эквилибристердің таңғажайып өнерлерін 
сөзбен айтып жеткізу әсте мүмкін емес.

Қазақ мемлекеттік циркі өз көрермендерінің 
көңілінен шығу үшін барлық мүмкіндікті жасап 
келеді. Бұл тұрғыда әлем елдерін таң тамаша 
етіп жүрген цирк өнерінің хас шеберлерінің 
Қазақ циркінде өнер көрсетуі де зор жетістік 
екенін атап өткеніміз жөн.

Тышқан жылын цирк көрермендері 
Мәскеу қаласының Үлкен Мәскеу циркінен 

 ÓNER

ны Досхан ағамызға да, киносценарий 
авторы, талассыз талант Таласбек Әсемқұл 
ағамызға да риза болатынымыз осы сәт…

Иә, Имекең ел бірлігін көрсететін 
ерекше ұлт қайраткерлерінің бірегейі! 
Ешқандай мансап, лауазымда болмаса 
да, нартұлғалардың нарқы жоғары бола 
береді!

Осы таяуда ғана мен Имекеңнің 
пайғамбар жасына толуына байланысты 
жазған мақаламда «Парасаткер» деген 
сөзді қолдандым. Имекеңнің өз тұлғасына 
арналып ағылған сөз басқа, бұл тұңғыш 
қолданылған сөздің өзі әлеуметтік желіде 
біраз әңгіме арқауына айналды… Кейбір 
күмән келтіріп жатқандар менің бүкіл 
елдің аузында жүрген «Орысқұл» де
ген сөздің авторы, алғаш қолданушысы 
екенімді қайдан білсін….

арнайы келген белгілі клоунесса Оксана 
Нескладнаяның эксклюзивті репризаларымен 
бірге қарсы алып, керемет ғажайыптардың 
куәсі болды. Бағдарламаның үлкен көлемді 
лазерлік шоумен көмкерілуі кімді болсын ке
ремет күйге бөледі.

Бақыт Бөкебаев, «Қазақ мемлекеттік циркі» 
КМҚК-ның директоры, көркемдік жетекшісі:

– «Щелкунчик және Тышқан патшасы» 
ертегісінің желісі бойынша дайындалған 
осынау қойылым қаңтардың 12не дейін өз 
жалғасын табады. Биылғы бағдарламаның 

Құнанбай дегеннен шығады, Абайдың 
1 5 0  ж ы л д ы ғ ы н д а ғ ы  И м а н ғ а л и д ы ң 
қағазға қарамай, тереңнен толғап, қияға 
самғап сөйлеген толғауы тоқсан сөзіне 
толқыған ел қатты риза болғаны бар 
еді. Әрине, риза болады, анау Алаштың 
көсемдерін айтпағанда, арысы Сұлтанбек 
Қожанұлынан, Темірбек Жүргеновтен, 
Ілияс Омаровтан,  кешегі  Өзбекәлі 
Жәнібектерден кейін елдің бейілі ауып өзін 
көретін, мейірі қанып сөзін тыңдайтын 
ұлт қайраткері Имекең болғасын…

Сонда ел: «Имаштың Абайды білетін 
жөні бар. Оның анасының аты – Ділдә» 
дегенін Аман Сейітхан бауырымыздың 
жазғаны да бар еді.

Ділдә деген ардақты есім естілсе, 
өзіміздің ұлы анамыз, алғашқы кітабымды 
арнаған Ділда (Ділдайым) әжеміз де еске 
түседі…

АЛЫПТЫҢ АНАСЫ – ХАЛЫҚТЫҢ 
АНАСЫ деп босқа айтып жатқанымыз 
жоқ. Ол үшін бір сәт әлеуметтік желіге 
назар аударсаңыз, Имекеңнің анасының 
қазасына арналып айтылған көңіл айтулар 
толқынына қарапақ көз жеткізесіз…

Ділдә анамыз бақытты, өйткені 
Алланың қалауымен ұлағатты өмірінде 
тоқсанға таяу жасап, ұлының ел басқарып, 
үкімет тізгіндегенін көріп кетті. Өзінің 
дара перзентіне деген аналық махаббаты
нан бөлек, ЕлАнасының да ұлына ерекше 
ықыласын сезіп кетті!

Енді сол Ел аман болсын!
Иманғали аға, берік болыңыз!
Алла анамызды алдынан жарылқасын! 

Алды пейіш, арты кеніш еткей. Ұрпақ
тарына ұзақ ғұмыр бергей.

Иманы саламат болсын!

«Қазақ үні» ұжымы атынан – 
Қазыбек ИСА

басты ерекшелігі –  өз әріптестерімізбен 
қатар, Мәскеуден арнайы келген Оксана 
Нескладнаяның өнер көрсетуі. Жыл сайын 
біз өз көрермендерімізге қайтпаланбас тама
ша әсер сыйлауға тырысамыз. Қазақ циркіне 
барша алматылықтар мен қала қонақтарын 
шақырамыз. Жаңа жылымыз жақсылығымен 
келсін!

Гүлмира БАҚЫТЖАНҚЫЗЫ
qazaquni.kz

Республикалық «Қазақ үні» газетінің ұжымы мемлекет және 
қоғам қайраткері Иманғали Нұрғалиұлы Тасмағамбетовке анасы 

Ділда Матайқызының
қайтыс болуына байланысты  қайғысына ортақтасып көңіл 
айтады. 


